
و اعلام شد نحوه رسیدگی به شکایات مصرف کنندگان خودر
خریدار   براساس اعلام سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیــد کنندگان، تمــام متقاضیانی 
که از طریــق ســامانه یکپارچه خــودرو اقدام به 
ثبت نام کــرده و اولویت آنها اعلام شــده اســت 
در صورت شــکایت می توانند با ارائه مســتندات 
نســبت به پیگیری شــکواییه خود اقــدام کنند.

به گــزارش ســازمان حمایت مصــرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، طــی ابلاغیه این ســازمان در 
خصوص اصلاحیه نحوه رســیدگی به شــکایات 
مصرف کنندگان خودرو به مدیــران کل صنعت، 
معدن و تجارت استان های سراســر کشور، از این 
پس همه مشــتریان خودروهای داخلی و خارجی 
می توانند بر اســاس این دســتورالعمل ابلاغی در 
صورت شکایت به ادارات صمت استان های کشور 

مراجعه و شکایت خود را ثبت کنند.
»حســین فرهید زاده« معاون وزیر صمت و رییس 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در نامه ای با موضوع »دســتورالعمل تکمیلی نحوه 
رسیدگی به شکایات مصرف کنندگان خودرو « را 
به مدیران کل صنعت ، معدن و تجارت اســتانهای 
سراســر کشــور ابلاغ کرد/در این نامه آمده است: 
قیمت های مصوب درب کارخانه انواع خودروهای 
nicc. مونتاژی در سامانه شــورای رقابت به آدرس
gov.ir بارگذاری شده و حســب تاکید آن مرجع، 
برای کلیــه ذینفعان لازم الاجرا اســت؛ بنابراین با 
هدف تسریع در رســیدگی به شکواییه های واصله 
در ارتباط با عدم رعایت قیمت های مصوب ابلاغی 
شورا و همچنین عدم صدور دعوتنامه های تکمیل 
وجه و امتناع از عرضه موارد زیر برای لحاظ در اقدام 
اعلام می شــود:الف قیمت:۱-مــلاک قیمت در 
قراردادهایی که از تاریخ ۱۶ و ۱۷ اردیبهشــت ماه 
منعقد شده، قیمت های مصوب جلسه ۵۶۶ شورای 
رقابت است.۲-ملاک قیمت در قراردادهایی که از 

تاریخ ۱۴۰۲/۴/۱۷ به بعد منعقد شــد، قیمت های 
مصوب جلسه ۵۸۴ شورای رقابت است.

۳-قیمت هــای اعلامی و مصوب شــورای رقابت 
در تمام مصوبات فوق الذکــر قیمت درب کارخانه 
بوده و به قیمت های مذکــور عوارض و هزینه های 

قانونی اضافه می شود.
۴- با عنایت به ابلاغ قیمت محصولات شرکت های 
خودروساز مونتاژی توسط شورای رقابت در تاریخ 
۱۴۰۲/۲/۱۶، درخصــوص قراردادهایی که پیش 
از تاریخ ابلاغیه ۱۴۰۲/۲/۱۶ منعقد شــد، استعلام 
لازم از شورای رقابت صورت گرفته که ملاک عمل 
در این خصوص نظر شورای مذکور می باشدکه پس 

از وصول پاسخ، مراتب اطلاع رسانی خواهد شد.
۵-در خصــوص خودروهایــی کــه در مصوبــه 
و در مصوبــه  نداشــته  قیمــت   ۱۴۰۲/۲/۱۶
۱۴۰۲/۴/۱۷ بــرای آنها قیمت تعییــن گردیده 
است، از شورای رقابت استعلام لازم صورت گرفته 

که ملاک عمل اعلام نظر شــورا خواهد بود که در 
این خصوص متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد.

ب-عدم صدور دعوتنامه:
۱: اولویت های فصل بهار: آن دســته از متقاضیانی 
که بر اســاس ســامانه یکپارچه فــروش خودرو، 
اولویت تحویــل آنها فصــل بهار بــوده و تاکنون 
دعوتنامه ای از ناحیه شــرکت های خودروســاز 
برای ایشــان صادر نگردیده و این موضوع به منزله 
عدم ایفای تعهدات ابلاغی بــوده در صورت اعلام 
به شــرکت مبنی بر صدور دعوتنامه و عدم تمکین 
شرکت در این خصوص، مطابق آراء دیوان عدالت 
اداری طی دادنامه های شــماره ۱۴۲۰ الی ۱۴۲۳ 
مورخ ۱۳۹۹/۱۱/۱۸ ،رســیدگی به موضوع عدم 
ایفای تعهــدات قــراردادی در صلاحیت محاکم 
تعزیری نبــوده و بایســتی در محاکــم عمومی 
رسیدگی شــود،لذا شاکیان بایســتی جهت طرح 

دعوی به محاکم عمومی راهنمایی شوند.

سخنگوی اقتصادی دولت:

وزارت اقتصاد سهامدار هیچ بانک خصوصی نیست
سخنگوی صنعت برق خبر داد

برخی بیش از ۷ برابر یک مشترک متعارف 
برق مصرف می کنند!
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رئیس جمهور: 
وستا در مسیر پاتاوه-دهدشت  اقتصاد ۴۰۰ ر

فعال می شود

سرپرست سازمان توسعه تجارت خبر داد
اعزام رایزن بازرگانی به برزیل در آینده ای نزدیک

وگاه ها با حداکثر ظرفیت آماده تأمین برق کشور هستند نیر
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و؛ موثر یا کوبیدن آب در هاون واردات خودر
محمدرضا رســولی برخی مســوولان در هیات مدیره های شــرکت های 
خودروســاز مســوولیت دارند و همین ها نمی گذارند وضع اصلاح شود. اینها 
گوشه ای از افشاگری رشــیدی کوچی نماینده مجلس شورای اسلامی درباره 
پشت پرده مافیای خودرو است که چندی پیش در یک برنامه زنده تلویزیونی 

ایراد شده است. 

دیدگاه

نگاهی به جایگاه شورای نگهبان در ایجاد تمدن نوین اسلامی
ســیدمحمدصادق میرحسینی آنچه مســلم و قطعی اســت، آن است که 
انقلاب اســلامی و تحقق حکومت دینی پایان راه نیســت، بلکه سرآغاز مسیر 

جدیدی است که تا مقصدِ تمدن نوین اسلامی ادامه دارد. 

یادداشت

ارتباطات

 پلتفرم فروشــگاه بازی های اندرویدی ایرانی اعلام کرد: سال گذشته ۱۸ 
هزار و ۸۰۰ بازی و برنامه ایرانی توسعه داده شده اند.

یک پلتفرم ایرانی که بســتری برای دسترســی به برنامه هــا و بازی های 
اندرویدی است، گزارشی درباره رفتار کاربران و دستاورد توسعه دهندگان 

در سال ۱۴۰۱ منتشر کرده است.
»کافه بازار« نخســتین فروشــگاه ایرانی برای ارائه برنامه هــا و بازی های 
اندرویدی است که بیش از ۱۲ سال از توســعه آن می گذرد. این اطلاعات 
با استفاده از داده های ســایت »بینش بازار« )مراجع اطلاع رسانی و تولید 

گزارش های داده محوربازار( به دست آمده است.
تعداد نصب برنامــه و بازی از بازار در ســال ۱۴۰۱ بــه ۱.۸ میلیارد نصب 
رســیده و ۶۳۰ میلیون به روز رسانی انجام شده اســت. بیشترین نصب به 
ترتیب مربوط به دســته بندی ابزارها، شــبکه های اجتماعی، سرگرمی، 

آموزش و امور مالی است.
در سال ۱۴۰۱ تعداد ۱۸ هزار و ۸۰۰ برنامه و بازی ایرانی تولید شده است. 
یکی از اتفاقاتی که در رفتار کاربران رخ داده، نصب همراه بانک های رسمی 
از طریق کافه بازار است. در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۴۵ میلیون برنامه همراه 
بانکی توسط کاربران نصب شده است. تا پایان سال ۱۴۰۱ تعداد ۲۲ بانک 

پرمخاطب، همراه بانک های خود را در بازار منتشر کرده اند.
یکی از کارهای دیگری که از سال گذشته آغاز شد تا کاربران ایرانی بتوانند 
با اطمینان بیشــتری برنامه های موردنظرشــان را دانلود کنند، مربوط به 
بازنگری برنامه ها اســت. با انجام بازنگری های جامعی کــه در پلتفرم بازار 
انجام شد، بسیاری از برنامه ها و بازی هایی که در فرآیند به روزرسانی، رفع 
خطاها و توجه به هشــدارهای امنیتی بازار، از رعایت معیارها ناتوان بوند با 

هشدار یا حذف رو به رو شدند. 

تولید ۱۸ هزار و ۸۰۰ برنامه و بازی در یک سال

شناسه آگهی: 1533138

آگهی مزاید     ه عمومی
نوبت اول

شهرداری فولادشهر به استناد مصوبه شورای اسلامی 
شهر در نظر دارد نسبت به اجاره غرفه اغذیه فروشی واقع 
در محله فاز 1 پارک 22 بهمن فولاد شهر از طریق مزایده 
عمومی اقدام نماید . متقاضیان می توانند جهت اطلاع از 
شرایط و دریافت اسناد و بازدید حداکثر تا روز یکشنبه 
مورخ 1402/5/15 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
)لازم به ذکر است کلیه متقاضیان در صورت شرکت در 
مزایده باید تا قبل از روز بازگشایی پاکت ها نسبت به ارائه 
ضمانتنامه بانکی بصورت حضوری به دبیرخانه شهرداری 

اقدام نمایند.(
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/28 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/04

حسین ایزدی- شهردار فولادشهر

آگهی مناقصه عمومی
 فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 

شهرداری آبیک در نظر دارد به استناد مجوز رسمی شورای اسلامی شهرآبیک به 
شماره  1402/110/116    مورخ   1402/2/11  مناقصه  عمومی  اجرای  عملیات 

زیرسازی و پیاده روسازی مجموعه تفریحی ورزشی سالن 
آفتاب را  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

کلیه مراحــل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در 
صورت عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند، تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 

تاریخ 1402/05/04 می باشد .
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت : 14:30 روز پنج شنبه 

تاریخ 1402/05/12 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 14:30 روز  سه شنبه تاریخ : 1402/05/24 

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 14:30 چهار شنبه  تاریخ : 1402/05/25
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزارجهت دریافت اطلاعات بیشــتر در 
خــصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس: شهر آبــیک- بلوار 
آیـــت اله طالقانی- ساختــمان مـــرکزی شهـــرداری آبیک -تلفن : 02832822455

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تماس: 02141934 

دفتر ثبت نام :88969737- 85193768
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/28

 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/04 

فرید شریعت پناهی – سرپرست شهرداری آبیک

 شناسه آگهی: 1533175

نوبت اول

اجرای عملیات زیرسازی و پیاده روسازی مجموعه تفریحی ورزشی سالن آفتاب

شناسه آگهی: 1533138

آگهی مزاید     ه عمومی
نوبت اول

شهرداری فولادشهر به استناد مصوبه شورای اسلامی 
شهر در نظر دارد نسبت به اجاره غرفه اغذیه فروشی واقع 
در محله فاز 1 پارک 22 بهمن فولاد شهر از طریق مزایده 
عمومی اقدام نماید . متقاضیان می توانند جهت اطلاع از 
شرایط و دریافت اسناد و بازدید حداکثر تا روز یکشنبه 
مورخ 1402/5/15 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
)لازم به ذکر است کلیه متقاضیان در صورت شرکت در 
مزایده باید تا قبل از روز بازگشایی پاکت ها نسبت به ارائه 
ضمانتنامه بانکی بصورت حضوری به دبیرخانه شهرداری 

اقدام نمایند.(
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/28 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/04

حسین ایزدی- شهردار فولادشهر

آگهی مناقصه عمومی
 فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 

شهرداری آبیک در نظر دارد به استناد مجوز رسمی شورای اسلامی شهرآبیک به 
شماره  1402/110/116    مورخ   1402/2/11  مناقصه  عمومی  اجرای  عملیات 

زیرسازی و پیاده روسازی مجموعه تفریحی ورزشی سالن 
آفتاب را  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

کلیه مراحــل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در 
صورت عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند، تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 

تاریخ 1402/05/04 می باشد .
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت : 14:30 روز پنج شنبه 

تاریخ 1402/05/12 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 14:30 روز  سه شنبه تاریخ : 1402/05/24 

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 14:30 چهار شنبه  تاریخ : 1402/05/25
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزارجهت دریافت اطلاعات بیشــتر در 
خــصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس: شهر آبــیک- بلوار 
آیـــت اله طالقانی- ساختــمان مـــرکزی شهـــرداری آبیک -تلفن : 02832822455

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تماس: 02141934 

دفتر ثبت نام :88969737- 85193768
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/28

 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/04 

فرید شریعت پناهی – سرپرست شهرداری آبیک

 شناسه آگهی: 1533175

نوبت اول

اجرای عملیات زیرسازی و پیاده روسازی مجموعه تفریحی ورزشی سالن آفتاب



وابط قوا و آنچه کشور نیازمند آن است حاشیه سازی در ر

رئیس جمهور: 
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 نگاهی به جایگاه شورای نگهبان در ایجاد
 تمدن نوین اسلامی

سیدمحمدصادق میرحسینی آنچه مســلم و قطعی است، آن است 
که انقلاب اسلامی و تحقق حکومت دینی پایان راه نیست، بلکه سرآغاز 
مسیر جدیدی اســت که تا مقصدِ تمدن نوین اســلامی ادامه دارد. در 
اندیشــه رهبر معظم انقلاب )حفظه الله( وصول به این مقصد با گذر از 
مراحلی صورت می پذیرد که عبارتند از: انقلاب اسلامی، نظام اسلامی، 
دولت اســلامی، جامعه اســلامی و در نهایت تمدن اسلامی. در نتیجه 
آرمان نظام جمهوری اســلامی را در یک جمله می تــوان ایجاد تمدن 
اسلامی معرفی کرد. پس همانگونه که بیان شد قدم اول در این فرایند، 
شــکل گیری انقلاب اســلامی اســت و پس از آن باید بلافاصله نظام 

اسلامی تشکیل شود.
هنر بزرگ امام خمینی )ره( ایجاد نظام اسلامی بود. مرحله سوم که به 
اذعان مقام معظم رهبری )حفظه الله( اکنون در آن قرار داریم، تشکیل 
دولت اسلامی است، یعنی تشکیل دولتی بر اساس الگوها و معیارهای 
اســلامی و تا وقتی این مرحله به طور کامل محقق نشــده باشد، نوبت 
به تشکیل جامعه اســلامی نمی رســد و در این صورت موضوع سبک 
زندگی اسلامی نیز صرفاً در سطح گفتمان سازی در جامعه باقی خواهد 
ماند. البته دولت اســلامیِ کامل به معنای واقعی کلمه، در زمان انسان 
کامل تشکیل خواهد شــد، لکن ما به قدر توان و تلاشِ خود می بایست 
مجموعــه کارگزاران حکومــت را به نقطه ای برســانیم کــه با نصاب 

جمهوری اسلامی تطبیق کند.
۳ رویکرد اصلی در صحنــه مطالعات فقه حکومتــی را به ترتیب »فقه 
موضوعات«، »فقه نظامات« و »فقه سرپرســتی« نام نهاده اند. رویکرد 
»فقه موضوعات« عنوانی بر روش فقاهت سنتی است که تاکنون شیوه 
رایج و متداول حوزه های علمیه بوده اســت. رویکرد »فقه نظامات« که 
ایده اصلی آن توســط شهید ســید محمد باقر صدر )ره( مطرح شد در 
یک ســطح برتر از فقه، ســعی دارد نظامات اجتماعی را از منابع دین 
اســتنباط کند که غیر از احکام منفرده شرعی است. »فقه سرپرستی« 
نیز رویکردی اســت که امام خمینی )ره( افق گشــایی کردند که طبق 
آن فقه در منزلت هدایت و سرپرســتی تمامی شــئون اجتماعی قرار 
می گیرد. فقه باید برنامه عملی همه عرصه های فردی و اجتماعی را ارائه 
داده و در تمامی زوایای زندگی بشــریت، در برخورد با تمامی معضلات 
اجتماعی و سیاسی و نظامی و فرهنگی کارآمدی دین را به منصه ظهور 

رساند. فقه، تئوری واقعی و کامل اداره انسان از گهواره تا گور است.
در فرآیند اسلامی سازی دولت، یکی از شــاخصه های اصلی، تدوین و 
تقنین چهارچوب ها و قوانین اســلامی متناســب با نیازها و اقتضائات 
زندگی امروز بشر اســت. در این راســتا اگر قوانین به تصویب رسیده، 
اندک مغایرتی با موازین اســلامی داشته باشــد، این امر مخل تحقق 
آرمان اصلی نظام، یعنی ایجاد تمدن نوین اســلامی خواهد بود. از این 
مطلب اهمیت جایگاه بی بدیل شورای نگهبان در امر نظارت بر انطباق 
قوانین با موازین اسلامی مشخص می شود. بر همین اساس، مقام معظم 
رهبری درباره این موضوع می فرمایند: »شــورای نگهبان تشــکیلاتی 
است که اگر خوب باشد و درست کار کند، این نظام دیگر خطر انحراف 

از دین نخواهد داشت.«
با این توضیحات مشــخص می شــود که تولید محتوای اسلامی برای 
تشــکیل تمدن اســلامی برعهده حوزه های علمیه اســت و نظارت بر 
قانون گذاری در نظام اســلامی نیز بالطبع با فقهایی که مسلط به قواعد 
شــریعت هســتند، خواهد بود. در این خصوص باید گفت که شورای 
نگهبان مانع این است که نظام اسلامی از خطّ دین و اسلام و همچنین 
از خطّ قانون اساســی که این در درجه دوم اهمیت اســت، اما این هم 
خیلی اهمیت دارد- منحرف شــود. شــورای نگهبــان مطمئن ترین 
دستگاه و ارگانی است که انقلاب به نظام کشور بخشیده است. ما برای 
اینکه به طور کلی از سلامت نظام مطمئن باشیم، مهم ترین و رساترین و 

فعال ترین و مؤثرترین مجموعه ما همین شورای نگهبان است.
در پایان باید به این نکته اشاره شــود که انقلاب اسلامی ایران با تکیه بر 
آموزه های اسلامی و با کنار زدن دو قطب شــرق و غرب و اندیشه های 
آن ها، مدعی اســت می خواهد بنیان و ســبک زندگی خــود را بر مدار 
اطاعت و عبودیت خدای متعال و اولیای او تنظیم کرده و همه شــئون 
حیات فردی و اجتماعی خود را بر محور الله ســامان دهد. دورنمایی که 
انقلاب اســلامی پیش رو دارد عالمی است که انســان، طبیعت و دیگر 
عناصر هســتی هر یک در منزلت حقیقی خود نشســته باشند؛ عالمی 
که انسان از طریق تعبد الهی، تولی به خلیفه الله و تقیّد به شریعت، همه 
ابعاد و زوایای حیات خود را ذیل ولایت الهی قرار داده و به حیات طیبه 

الهی نائل آید.
اصلی ترین خصلــت انقلاب اســلامی و حکومت دینی، ســپردن امر 
»هدایت و سرپرســتی اجتماعی« به دین اســت، به گونه ای که بتوان 
حرکت جامعه را به ســمت قرب الی الله هدایت کرده، جامعه را در این 

مسیر پر مخاطره و در نبرد با طواغیت عالم سرپرستی کند.
تحقق حکومت دینی و ایجاد تمدن اســلامی به نحو کامل منوط به آن 
است که تمامی ابعاد و زوایای حکومت در لایه های مختلف، هم جهت و 
هماهنگ با هدایت دینی حرکت کنند و همه روابط، ساختارها، قوانین 
و برنامه های اجتماعــی مبتنی بر مبانی و اهداف دین شــکل گیرد، تا 
بتواند طریق و مجرای بسط ولایت الله باشند. با توجه به این توضیحات 
در مسیر ایجاد تمدن اســلامی، اهمیت جایگاه منحصر به فرد شورای 
نگهبان در نظارت شــرعی بر قانون گذاری که باید منجر به بسط ولایت 
الهیه در حکومت دینی و جامعه اسلامی شود بر کسی پوشیده نخواهد 
بود. امید اســت با تفضل الهی توفیق درک دولت و تمدن اسلامی کامل 

که توسط ولی الهی و انسان کامل شکل خواهد گرفت را داشته باشیم.

آصفری:
نگاه شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها 

جناحی نیست
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس گفت: نگاهی 
به ادوار مختلف انتخابات به خوبی نشان می دهد که شورای نگهبان در 

بررسی صلاحیت کاندیداها، سیاسی و جناحی عمل نمی کند.
محمدحسن آصفری، با اشــاره به اینکه مهم ترین مســئله برای ما در 
انتخابات امســال افزایش میزان مشارکت مردم اســت، اظهار داشت: 
هر چقدر مشــارکت مردم پای صندوق های رأی بیشتر شود، قطعاً در 
افزایش توان کشور در عرصه های مختلف به ویژه در عرصه بین المللی 

و در روابط ایران با سایر کشورها مؤثر است.
وی بیان کرد: افزایش مشــارکت مردم در انتخابــات منجر به افزایش 
انســجام و یکپارچگی در جامعه می شود. از ســوی دیگر مشارکت بالا 

پشتوانه محکمی برای حکمرانان کشور است.
نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر ضرورت 
رعایت اخــلاق انتخاباتی، تصریح کرد: از رفتارهایی که ســبب شــود 
مردم نسبت به آینده کشور بدبین شــوند، باید اجتناب شود. متأسفانه 
برخی از جناح های سیاســی از الان دنبال ناامید کردن مردم یا تحریم 
انتخابات هستند که این کارها به صلاح نیست. آنان باید بدانند تحریم 
انتخابات به نفع کشور و به ویژه سیاست خارجی ما نخواهد بود.آصفری 
در واکنش به ادعای برخی از افراد مبنی بر اینکه شــورای نگهبان فقط 
اصلاح طلبان را ردصلاحیت می کند، گفت: بر اســاس قانون، شــورای 
نگهبان وظیفه بررســی صلاحیت کاندیداهای انتخابات را دارد و ادوار 
مختلف انتخابات نشان می دهد که نگاه شــورای نگهبان در تأیید یا رد 

صلاحیت نامزدهای انتخابات جناحی و سیاسی نبوده و نیست.

یادداشت

تریبون

خریدار   ســازوکار وزارت کشــور برای 
برگزاری امن، ســالم و رقابتــی مهمترین 
رویداد سیاســی ســال یعنــی انتخابات 
مجلس، برای برخی مجلسی ها سوءتفاهمی 
ایجاد کرد که خود ایــن وزارتخانه برای رفع 
آن پیشقدم شــد؛ برداشــتی که پرداختنِ 
حاشــیه وار به آن نباید بر روابط هدفمند دو 
قوه تأثیر بگذارد و تمرکز دولت را در میدان 

جنگ نرم و سخت برهم زند.
 قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران، 
قوه مجریه و زیرمجموعــه آن یعنی وزارت 
کشــور را مجــری برگــزاری انتخابات در 
کشور کرده و این مسئولیت بزرگی ست که 
باید با کمترین حاشیه، شــائبه و در نهایت 
سلامت برگزار شــود؛ دولت و وزارت کشور 
هم با همیــن رویکرد در مســیر تحقق این 
هدف و مسئولیت در تلاش و تکاپو هستند 
اما تردیدی نیســت که گاه ممکن است یک 
سازوکار یا دســتورالعملی که از سوی نهاد 
اجرا اعلام و ابلاغ می شود، با سوءبرداشت ها 

و نظرات مختلف مواجه شود.

همه چیز برای سلامت انتخابات
۱۱ خــرداد، ابلاغیــه ای از ســوی ســتاد 
انتخابات کشور به استانداران و فرمانداران 
ابلاغ شــد و بند ۴ این ابلاغیه تأکید می کرد 
»فرمانداران، بخشداران و معاونین فرماندار 
ضمن تداوم پیشــبرد امور شهرســتان ها 
در حوزه های مختلــف عمرانی، اقتصادی، 
توســعه ای و… در روابــط بــا نمایندگان 
مجلس در مدت باقی مانده تا انتخابات برای 
پیشــگیری از هر گونه سوءبرداشت، نسبت 
به عدم همراهی و معیــت نماینده در حوزه 
انتخابیه در موضوعات و جلسات شائبه دار، 

حساسیت و دقت لازم را داشته باشند«.
این ابلاغ گرچه در راســتای وظیفه قانونی 
وزارت کشــور مبنی بر تضمین ســلامت 
انتخابات بود اما واکنش نمایندگان را در پی 
داشــت و برخی از آنها به بند اعلام شــده از 
سوی معاونت سیاسی وزارت کشور معترض 
شده و آن را مغایر با شــأن نمایندگی خود 
دانستند. وزارت کشور به منظور پیشگیری 
از تنش میــان دو قوه و احترام بــه دیدگاه 
نماینــدگان، بندهــای واکنش برانگیــز 
این بخشــنامه را حذف کرد اما شــماری از 
نماینــدگان »کَأَن  لمَ یکَُن« تلقی شــدن 
بخشــنامه را کافی ندانســتند و به انتقاد از 

وزارت کشور ادامه دادند.
»علی بهادری جهرمی« ســخنگوی دولت 
هم در توضیح بخشنامه صادره وزارت کشور 
گفت که »برای جلوگیری از برخی تخلفات 
معدود انتخاباتی که ممکن اســت در جایی 
از ســوی برخی افراد رخ دهد، ضرورتی به 
صدور یک ابلاغیه عمومی کــه همه را زیر 
سوال ببرد وجود نداشــت. برای برخورد با 
متخلف بهتر اســت موردی برخورد شود. 
به همین دلیــل وزیر کشــور بلافاصله این 
ابلاغیــه را اصلاح کرد و بــه نمایندگان هم 

اطلاع رسانی صورت گرفت.
قاســم جعفــری، معــاون امور نظــارت و 
هماهنگی معاونت پارلمانی رئیس جمهور 
هم این ماجرا را سوتفاهم دانست و توضیح 
داد که برداشــت نمایندگان از این ابلاغیه، 
عــدم تعامل اســتانداران و فرمانــداران با 

نماینــدگان در حوزه اختیــارات و وظایف 
نمایندگان ملــت بــود، درحالی که هدف 
وزارت کشور، برگزاری یک انتخابات سالم 
بود که وزیر کشــور برای نشان دادن حسن 
نیت وزارت کشور در همراهی با نمایندگان 

مجلس، این بند را لغو کرد«.
۳۰ خردادماه و در راســتای نشــان دادنِ 
حُسن  نیت دولت در ابلاغ برنامه انتخابات، 
»احمد وحیدی« وزیر کشــور در جلســه 
غیرعلنــی نماینــدگان در مجلس حضور 
یافت و به بهارستان نشــینان اطمینان داد 
که ســوءتفاهم به وجود آمده در این زمینه 
برطرف شده اســت. توضیحی که از سوی 
برخی نمایندگان به تغییر معاون سیاســی 
وزیر کشور تعبیر شــد اما وحیدی روز بعد 
تصریح کــرد که »درخواســتی بــوده که 
دوستان مطرح کردند و من چیز خاصی در 
جلسه مجلس نگفتم، بلکه گفتم در تعامل 
مثبــت با مجلــس دنبال حل ســوءتفاهم 

خواهیم بود«.
وحیدی درباره بخشنامه ســتاد انتخابات 
کشور هم توضیح داد: »یکی از بندهای این 
بخشنامه با این موضوع که شائبه طرفداری 
از نماینــدگان پیش نیاید و بــرای صیانت 
از آن ها و حفظ بی طرفی و تأمین ســلامت 
انتخابات نکاتی داشــت که درباره آن برای 
تعدادی از نمایندگان مجلس سوءتفاهمی 
پیش آمده بــود، لذا بندهایــی را که باعث 

سوءتفاهم شده بود، لغو کردیم«.
با تمام این اقدامات و توضیحات دولتمردان 
و با وجود اقناع طیف وسیعی از نمایندگان، 
شــماری از آنها به موضع انتقادی خود علیه 
دولت ادامــه دادنــد و در جلســات علنی 
بهارســتان خواســتار عــزل »محمدرضا 
غلامرضــا« معاون سیاســی وزیر کشــور 

شدند.

قانونی است یا نیست؟
اصــرار نمایندگان به عزل معاون سیاســی 
وزارت کشــور و حتی استیضاح وزیر، در پی 
عملی نشدن این خواســته همچنان ادامه 
یافته و روز یکشنبه رئیس مجلس درحالی 
از اتمام مهلت قانونی برکنار معاون سیاسی 
وزیر کشــور و پیگیری این موضوع ســخن 
گفته است که پنجشنبه هفته گذشته - ۲۲ 
تیر - در جلسه ای در قم، دخالت نمایندگان 
در عزل و نصب های دولــت را خلاف قطعی 

قانون دانسته بود.
با چنین رویکردی از ســوی اعضای مجلس 
یازدهم این پرســش در ذهن افکار عمومی 
به وجود می آید کــه اگر تعیین تکلیف برای 
اعضای قــوه مجریــه و دخالت مســتقیم 
در فرآینــد عــزل و نصــب وزرا، اقدامــی 
قانونی نیســت، پــس چرا از ســوی برخی 
از نماینــدگان، پیگیری می شــود؟ اصول 
مختلف قانون اساســی، ضمن مشــخص 
کردن وظایف و مســئولیت های قوه مقننه 
که مهمتریــن آن تقنین و نظارت اســت، 
نحــوه تعامل آن بــا دیگر قــوا را هم معین 
کرده است: بر اساس اصل ۷۸ قانون اساسی 
مجلس در زمان تشــکیل دولت، به وزرایی 
که از ســوی رئیس جمهور معرفی شــده 

است، رأی اعتماد می دهد یا )نمی دهد(.
در بعُد نظارتی هم در صــورت نقض قانون 

یا سوءجریان امور در دستگاه های اجرایی، 
نماینــدگان می تواننــد از طریــق رئیس 
مجلس به وزیر مســئول یــا رئیس جمهور 
تذکر کتبی یا شــفاهی دهند یا در هر مورد 
که حداقل یک چهــارم نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی از رئیس جمهور یا هر یک 
از نمایندگان از وزیر مســئول درباره یکی از 
وظایف آنان ســؤال کنند، رئیس جمهور یا 
وزیر موظف است در مجلس حاضر شده و به 
سؤال جواب دهد«. این مهمترین بخش از 
قانون و خلاصه ای از نحوه تعامل قوه مقننه 
با مجریه اســت که در آن به طور مشــخص 
درباره عزل، نصب یا دخالــت در این حوزه 

ماده و بندی ندارد.
فشار به وزیر کشور برای عزل معاون سیاسی 
خود، بدعت در قانون اساســی خواهد بود و 
قطعاً مُقَنِنین، قوه مقننه تن به آن نخواهند 
داد. به همین دلیل است که »مهرداد ویس 
کرمی« عضو شــورای مرکزی فراکسیون 
انقلاب مجلس گفته اســت کــه اصرار به 
برکناری معاون وزیر کشور به صلاح نیست 
و به نظر من نوع ورود مجدد رئیس مجلس 
به ایــن موضوع دقیــق نبــود. »ابوالفضل 
ابوترابــی« نماینــده مــردم نجف آباد در 
مجلس هم رفتار رئیس و برخی نمایندگان 
مجلس در قبال معاون سیاسی وزیر کشور 
را احساسی دانســته و گفته است: برکناری 
معاون وزیر کشــور به صلاح کشور و مردم 

نیست.

بیانات رهبری فصل الخطاب
اختلاف نظــر وزارت کشــور بــا برخی از 
نمایندگان مجلــس، گرچه ایــن روزها با 
سوءاستفاده هایی هم مواجه شده اما مانند 
بسیاری از مسائل مناقشه برانگیز میان قوا، 
مراجعه بــه رهنمودهای راهبــردی رهبر 
معظم انقلاب، راهگشــای همیشگی است. 
حضرت آیت الله خامنه ای یک ماه پیش در 
چنین روزهایــی و در دیدار بــا نمایندگان 
مجلس یازدهم در بیان توصیه اول با اشاره 
به دوگانــه »تقریب یا تخریــب« در روابط 
مجلس با سایر قوا به خصوص دولت، گفتند: 
در نگاه تخریبی، طرفین به چشــم رقیب و 
با هدف بــه خاک مالیدن شــانه یکدیگر به 
هم نگاه می کنند که این نــگاه چه از طرف 
دولت و چــه از طرف مجلــس، خطرناک و 

مشکل ساز است.
ایشان، نگاه و رویکرد درست را نگاه تقریبی، 
مکمل بودن و یک پیکــره دیدن مجموعه 
نظام دانســتند و افزودند: رویکرد مجلس و 
دولت باید همکاری و هم افزایی باشد؛ البته 
این تذکــرات را به دولت و قــوه قضائیه هم 
می دهیم اما دولت بار اجرا را بر دوش دارد و 
با توجه به حجم زیاد کار، مطالبات و توقع از 

آن، باید مراعات دولت را کرد.
رهبر معظم انقلاب با تأکیــد بر خودداری 
از وارد کــردن مناقشــات در روابط دولت و 
مجلــس، پرهیز از بعضی ســخت گیری ها 
در قبــال وزرای معرفی شــده، خطاب به 
نمایندگان تصریح کردند: »در تشــخیص 
صلاحیت ها دقت کافــی و در حد معقول و 
منطقی ســخت گیری کنید اما نه به شکلی 
که موجب شــود وزارتخانه تــا مدتها بدون 
وزیر بمانــد که اکنون هم چنــد وزارتخانه 

وزیر ندارنــد و به مجلس معرفــی خواهند 
شد«.

نحوه تعامل دولت و مجلــس، هم در اصول 
قانون اساســی و هم در رهنمودهای رهبر 
معظم انقــلاب، به صورت صریــح و متقن 
مشخص شــده اســت و این مسیرگشایی 
برخــی  فصل الخطــاب  می توانــد 
اختلاف نظرها و ســلایق میان نمایندگان 

مجلس با دولت قرار گیرد.

تأمین نظر مجلس از سوی دولت
از همان روزهای نخســت ابلاغ بخشنامه، 
وزارت کشــور بارها هدف از گنجاندن این 
بند را تأمین ســلامت مهمتریــن رویداد 
سیاســی ســال، یعنی انتخابــات مجلس 
دوازدهم اعــلام و تلاش کــرد راه هرگونه 
سوءبرداشت و شــائبه درباره هرگونه رانت 
اطلاعاتی را مســدود کند. با ایــن همه و با 
مشــاهده حساســیت برخــی نمایندگان 
بندهای مورد مناقشه را حذف و وزیر کشور 
شخصا برای حل ســوتفاهم پیش قدم شد. 
میان این حاشیه ها اما دو پرسش مهم نباید 
مورد غفلت قرار گیرد، پرســش نخست این 
است خواهد بود که اساسا چرا وزارت کشور 
تلاش کرد از درج اطلاعات جلسات مربوط 
به طرح های عمرانی، اقتصادی و توسعه ای 
استان ها و شهرستان ها پیشگیری کند؟ آیا 
جز این بود که انگشت شماری از نامزدهای 
دوره های پیشــین انتخابــات مجلس با در 
اختیار داشــتن این اطلاعــات از آن برای 
جلب آرای مــردم اســتفاده می کردند و به 
این ترتیب عدالت انتخاباتی از یک ســو زیر 
سوال می رفت و از ســوی دیگر وعده هایی 
خارج از توان دولت به مردم داده و موجبات 
ناامیدی فراهم می شــد. وزارت کشــور به 
عنوان مجــری انتخابات برای بســتن این 
مسیر اشــتباه تلاش کرد اما با سوتفاهم به 
وجود آمــده این بند از بخشــنامه را حذف 
کرد و اکنون ســوال دوم آن اســت که چرا 
شــماری از نمایندگان همچنان بر مواضع 
خود برای عزل معاون سیاســی وزیر کشور 
و رئیس ســتاد انتخابات، در سال انتخابات 

اصرار دارند؟

حاشیه پاشنه آشیل روابط قوا
دولت ســیزدهم در نیمه مسئولیت مجلس 
یازدهــم روی کار آمــد و مجموع شــواهد 
و نشــانه ها از همان دوران هــم حکایت از 
همراهی متفاوت دو قوه بــه دلیل نزدیکی  

دیدگاه اعضا در اداره کشــور داشت. برآیند 
این همراهی هم در دو سال گذشته همواره 
مثبت و در مسیر حل معضلات کلان کشور 
بود و در این زمینه همراهی دو قوه می تواند 

مثال زدنی باشد. 
این تشریک مســاعی و دوری از حاشیه ها، 
همراهی و مشورت برای اداره کشور از سوی 
عمده نمایندگان مجلس در این دو ســال از 
مسئولیت دولت مشــهود بوده و همین هم 
انتظارات را از قوه مقننه برای همدلی با قوه 

مجریه افزایش داده است.
 دولت بارها و در موضوعــات کلان و مهم از 
ظرفیت مشــورتی نمایندگان بهره گرفته 
و تلاش کرده اســت تا قوانیــن مصوب در 
بهارســتان را با تمام قوا اجرایــی کند. قوه 
مجریــه بــا درک دغدغه هــای انتخاباتی 
نمایندگان مجلس در ســال پایانی تلاش 
می کند تا بســترها و زمینه هــای حداکثر 
مشــارکت مردم در این انتخابات را فراهم 
کند و این جز با همراهی خــود نمایندگان 
ممکن نخواهد بود. در چنین شــرایطی و با 
توجه بــه میادین جنگ هــای اقتصادی و 
نرمی که دولت در صف نخســت آن است، 
پرداختن با حاشــیه های اشاره شده، به نفع 
مردم و کشــور نخواهد بود و پاشــنه آشیل 

روابط دو قوه خواهد شد.
موضوعی کــه بســیاری از نماینــدگان با 
آگاهی از شــرایط درباره اینگونه حاشیه ها 

هشدار می دهند. 
فریدون عباســی نماینده مردم کازرون در 
مجلس، با اشاره به اینکه بندهای مورد نظر 
نمایندگان از بخشــنامه انتخاباتی وزارت 
کشــور حذف شــده اســت و پیگیری آن 
موضوعیت ندارد، گفت: ما باید به اقدام وزیر 
احترام بگذاریم و موضــوع را ادامه ندهیم. 
نمایندگان حق عزل و نصب مدیران دولتی 
را ندارنــد و این یک قانون اســت که عزل و 
نصب در سلســله مراتب دولتی صورت می 
گیرد. »سلمان اســحاقی« نماینده قائنات 
در مجلس هم معتقد اســت در این شرایط 
اگر برخی از نماینــدگان مجلس بخواهند 
به بهانه بخشنامه اصلاح شده وزارت کشور 
طرح استیضاح وزیر را مطرح یا به برکناری 
معاون سیاســی وزیر کشــور اصرار کنند، 
هیچکدام از این موارد به صلاح نظام نیست. 
»هادی بیگی نژاد« عضو شــورای مرکزی 
فراکســیون انقلاب اسلامی مجلس دعوای 
بین دولت و مجلس بر سر معاون سیاسی را 

به صلاح نظام و کشور ندانسته است.

خریدار  رئیس جمهــور در آیین افتتاح از 
جاده اصلی پاتاوه- دهدشــت گفت: اقتصاد 
۴۰۰ روســتای واقع شــده در این مسیر با 
افزایش عبور و مرور خودروها فعال شــده و 

رونق می گیرد.
آیت الله ســید ابراهیم رییســی در حاشیه 
مراسم بهره برداری از جاده پاتاوه-دهدشت 
در گفت و گو با رســانه ها افزود: روستاهای 
زیــادی در طول ایــن جــاده از مواهب آن 
بهره مند می شــود چرا که با وجود این راه 

ارتباطی اقتصاد آنها فعال و شکوفا می شود.
آیت الله رئیســی افزود: خارج کردن شــهر 
دهدشت از بن بســت از دیگر کارکردهای 
این جاده ارتباطی است که نقش اساسی در 

توسعه و رونق منطقه دارد.
وی ادامــه داد: این جاده راهبــردی برای 
منطقه مزیت هــای زیــادی دارد چرا که 
ارتباط با مرکز کشــور و اتصال بــه دریا از 

ویژگی های این جاده است.
رئیس جمهور اضافه کرد: میزان تونل های 
این راه ارتباطی ۱۰ کیلومتر است و احداث 
پل ها و تونل های زیاد در این مسیر نشان از 

سخت بودن فعالیت ها دارد.
 جاده ملی پاتاوه به دهدشت سال ۷۴ کلنگ 
زنی شد و در این سال ها در سایه کم مهری 
ها و کمبود منابع کمر خــم کرد تا اینکه در 
دولت سیزدهم با رویکرد تکمیل طرح های 
نیمه تمام مورد توجه قرار گرفت و با اقدامی 
جهــادی و تزریق اعتبار لازم، طی ۲ســال 

گذشته تکمیل و آماده بهره برداری شد.

این جــاده ترانزیتی جــزو یکــی از پروژه 
های اولویت دار در دولت ســیزدهم تعیین 
شده بود و در سفر نخســت رئیس جمهور 
به اســتان کهگیلویه و بویراحمد در مهرماه 
ســال ۱۴۰۰ حدود ۵۰۰ میلیارد تومان به 

تکمیل آن تخصیص یافت.
کوتاه تر شــدن مســیر اصفهان بــه بنادر 
جنوبی کشــور و بهره مندی ساکنان بیش 
از ۴۰۰ روســتای محروم در ۲ شهرســتان 
بویراحمد و کهگیلویه با جمعیتی افزون بر 

۱۰۰ هزار نفر از نعمت راه مناســب از جمله 
مزیت های این جاده ملی بشمار می رود.

۱۳ تونل به طول هشــت هزار و ۲۰۰ متر و 
۱۸ دستگاه پل بزرگ بالای دهانه ۱۶ متری 
در این جاده طراحی شــده اســت و ارتباط 
استان های جنوب کشور از جمله خوزستان 
را به اســتان های مرکزی ایــران برقرار می 
کند و نقطه ثقــل و میانبر بین اســتانهای 
قرارگرفتــه در کریدور شــمال به جنوب 

کشور به حساب می آید.

به گفتــه وزیــر راه و شهرســازی محور به 
دهدشــت به طــول ۱۳۶ کیلومتــر که از 
مصوبات ســفر ســال ۱۳۷۳مقــام معظم 
رهبری به اســتان کهگیلویــه و بویراحمد 
بوده جزو یکی از ۱۲ پروژه اولویت دار کشور 
محســوب شــده و نقش مهمی در تسهیل 
ارتباط جــاده ای بین اســتانهای مرکزی 

کشور دارد.
عملیات اجرایی این جاده ملی در ســال ۷۴ 
آغاز شد و برای ســهولت کار به چهار قطعه 

تقسیم شــد که طول قطعه های اول و سوم 
آن به ترتیب ۲۸ و ۲۶ کیلومتر و قطعه های 
دوم و چهــارم آن نیز به ترتیــب ۱۸ و ۶۳ 

کیلومتر است.
رییس جمهــور و اعضای هیــات دولت در 
ششــمین مقصــد از دور دوم ســفر های 
استانی به منظور انجام سفری ۲ روزه، صبح 
دوشنبه )۲۶ تیر( وارد اســتان کهگیلویه و 

بویراحمد شدند.
همزمان بــا دومین ســفر۲ روزه )۲۶ و ۲۷ 
تیر( رئیس جمهــور به اســتان کهگیلویه 
و بویراحمــد پروژه های مهمــی در حوزه 
اقتصــادی، عمرانــی صنعتــی، تولیدی و 
ســرمایه گذاری پیش بینی شده که تحول 
عظیمــی در عمــران و آبادانــی و بهبــود 

معیشت مردم ایجاد می کند.
طرح های مهــم عمرانی از جمله ســد چم 
شــیر،کارخانه پتروشــیمی گچســاران، 
احیای کارخانه قند یاســوج و جاده پاتاوه 
به دهدشت و بیمارســتان بهمئی با حضور 
رئیس جمهور و هیات همراه افتتاح شــده 

و یا در حال بهره برداری است.
در سفر نخست رئیس جمهور به کهگیلویه 
و بویراحمــد در مهر ۱۴۰۰، تعــداد ۲۱۷ 
طرح زیربنایی، زیرســاختی و توسعه محور 
در بخش های مختلف اعم از گردشــگری، 
راه، آب، نفــت و گاز، پتروشــیمی، گیاهان 
دارویی، صنعت و کشــاورزی بــرای عبور 
از محرومیت هــا و شتاب بخشــی به روند 

توسعه ای این استان به تصویب رسید.
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و؛ موثر یا کوبیدن آب در هاون واردات خودر
محمدرضا رسولی برخی مسوولان در هیات مدیره های شرکت های 
خودروساز مســوولیت دارند و همین ها نمی گذارند وضع اصلاح شود. 
اینها گوشــه ای از افشاگری رشــیدی کوچی نماینده مجلس شورای 
اسلامی درباره پشت پرده مافیای خودرو است که چندی پیش در یک 

برنامه زنده تلویزیونی ایراد شده است. 
بنا بر اظهارات ایشان ۸۰ درصد آلودگی هوا بخاطر خودروهای داخلی 
است و آلودگی هوا ســالانه بین ۸ تا ۱۱ میلیارد دلار هزینه برای کشور 
ایجاد می کند، اما مصلحت ۸۰ میلیون ایرانی فــدای ۱۵۰ نفر مافیای 

خودرو شده است!
این روزها بحــث واردات خودروهــای نو و کارکــرده خارجی با هدف 
کاهش قیمت و افزایش کیفیت خودروهای داخلی داغ اســت. در حال 
حاضر خودروهای درحال تولید و مونتاژ در کشــور، فاقد اســتاندارد 
ایمنی کیفیت هســتند. بر اســاس آمار رســمی، حدود ۵۱ درصد از 
مصدومــان در حوادثرانندگــی بخاطر بی کیفیت بــودن خودروهای 
داخلی جان خود را از دســت می دهند و ســالیانه ۶۰ هزار معلول هم 
به جمعیت تحت پوشــش بهزیستی اضافه می شــود که بسیاری قطع 
نخاعی هستند. این آمار وحشــتناک، عمق یک فاجعه انسانی را نشان 
می دهد که مافیای خودرو به بهانه حمایت از تولید داخلی در ایران رقم 
زده و به عبارتی دیگر، منافع خودشــان را بر منافع ملی و امنیت جانی 
مردم ترجیح داده اند. ضمن اینکه برآوردها نشــان می دهد به ازای هر 
نفری که در تصادفات جانش را از دست می دهد، بیش از هشت میلیارد 
تومان به صورت مســتقیم و غیرمستقیم به کشــور خسارت تحمیل 

می شود.
طبق گزارش های منتشــر شــده روی کدال، مجموع زیان انباشــته 
ایران خودرو،ســایپا و پارس خودرو به ۱۸۰ هزار میلیارد تومان رسیده 
است. شــرکت ایران خودرو در سال گذشــته بیش از ۱۵ هزار میلیارد 
تومان ضرر کرده و زیان انباشــته آن به بیش از ۵۲ هزار میلیارد تومان 
رســیده اســت. اینکه چرا با توجه به ضررده بودن تولیــد خودروهای 
داخلی، خودروســازان همچنان به تولید این خودروهــا اصرار دارند، 

سوالی است که تاکنون بی جواب مانده است.
به اعتقاد کارشناسان این حوزه، راه برون رفت از وضعیت فعلی، واردات 
خودرو نو و دست دوم خارجی با تعیین تعرفه معقول و متعادل است. در 
غیر این صورت واردات خودرو با تعیین تعرفه بالا، نه تنها مشکلی را حل 
نمی کند بلکه یک مشکل به مشــکلات دیگر مردم اضافه خواهد کرد و 

در خوشبینانه ترین حالت ممکن آب در هاون کوبیدن است.

پورابراهیمی در جلسه علنی:
 شاخص های بورس به قبل از سال ۱۴۰۱ 

بازگشته است
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: شاخص های بورس به قبل از 
سال ۱۴۰۱ بازگشته است و نشســت فوق العاده کمیسیون اقتصادی با 

حضور وزیر اقتصاد برگزار می شود.

محمدرضا پورابراهیمی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی گفت: 
با توجه به شــرایطی که در کشــور اتفاق افتاده و تصمیماتی که به نظر 
ما تصمیمات غیرراهبردی دولت در فضای اقتصادی کشــور است، آثار 
منفی خود را در بازار سرمایه گذاشــته و میلیون ها نفر از ذینفعان بازار 
سرمایه در کشــور اثرات منفی آن را مشــاهده کرده اند.نماینده مردم 
کرمان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تصمیماتی درباره وضعیت 
مرتبط با نرخ خوراک واحدهای تولیدی پالایشگاه های پتروشیمی در 
کشور و مســائل مربوط به تعرفه های صادراتی از جمله این تصمیمات 
دولت هستند.وی افزود: با توجه به اهمیت موضوع، نشست فوق العاده 
کمیسیون اقتصادی با حضور وزیر اقتصاد و و ســایر مسئولان مرتبط 
برگزار می شود. از رئیس مجلس شورای اسلامی نیز دعوت می کنم در 
این نشست حضور پیدا نند تا تصمیمات مهمی برای پیگیری مطالبات 
مردم در فضای کنونی اتخاذ شود. شــاخص های بورس به قبل از سال 

۱۴۰۱ بازگشته است و این وضعیت به صلاح کشور نیست.
پورابراهیمی بیان کرد: شــاخص بازار سرمایه به شــاخص قبل از سال 
۱۴۰۱ بازگشــته و عملًا در بازده منفی در ســال ۱۴۰۲ قرار داریم که 
این مســئله قطعاً به صلاح کشور نیســت و باید برای آن تصمیم گیری 
شود. البته اقدامات خلافی نیز انجام شده که در قالب اعمال ماده ۲۳۴ 
و ارجاع پرونده آن به دستگاه قضا در دســتور کار کمیسیون اقتصادی 

قرار گرفته است.

سرپرست سازمان توسعه تجارت خبر داد
اعزام رایزن بازرگانی به برزیل در آینده ای نزدیک

 سرپرست سازمان توســعه تجارت از انتخاب رایزن بازرگانی جمهوری 
اسلامی ایران در برزیل خبر داد و گفت: رایزن بازرگانی ایران بزودی به 
برزیل اعزام می شود.به گزارش سازمان توسعه تجارت، همایش معرفی 
فرصت های تجارت با برزیل در حوزه بهداشــت و ســلامت صبح امروز 
با حضور مهدی ضیغمی، سرپرســت سازمان توســعه تجارت، احمد 
فیروزی، مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه تجارت، رئیس 
مرکز تجاری ایران در برزیل و جمعی از تجار و بازرگانان حوزه بهداشت 

و سلامت به میزبانی سازمان توسعه تجارت برگزار شد.
ضیغمی در این همایش با اشــاره به اهمیت تجارت با کشورهای حوزه 
آمریکای لاتین برای دولت و این ســازمان تصریح کرد: عقب ماندگی 
در تجارت با کشــورهای حوزه آمریکای لاتین قابل توجیه نیســت و با 
تمام سختی ها اعم از بعد مسافت، حمل کالا و نبود خط کشتیرانی باید 

تجارت ما با برزیل افزایش یابد.
معاون وزیر صمت با انتقاد از این موضوع که اکنــون رابطه تجاری ما با 
برزیل فارغ از صادرات اوره و محصولات پتروشــیمی بیشتر به واردات 
ختم می شــود گفت: سازمان توســعه تجارت اولویت خود را بازارهای 
جدید و صادرات گــروه کالاهای متفــاوت و جدید قرار داده اســت و 

امیدواریم که برزیل مقصد صادرات کالاهای دانش پایه ایرانی شود.
وی همچنین با بیان اینکه سازمان توســعه تجارت از حضور شرکت ها 
در نمایشگاه های برزیل و سایر کشورهای قاره آمریکا حمایت می کند 
گفت: در توسعه روابط تجاری با کشــورها نباید به راهی که در سالهای 
گذشته رفته اند اکتفا کنیم و باید با نقشــه راه جدید وارد بازارهای بین 

المللی شویم.
در ادامــه احمد فیــروزی، مدیرکل دفتــر اروپا و آمریکای ســازمان 
توســعه تجارت نیز گفت: این دومین همایش مرتبط با موضوع تجارت 
با برزیل در یکسال گذشــته محسوب می شــود. همایش قبلی جنبه 
عمومی داشــت و در ادامه تصمیم گرفتیم همایش های تخصصی برای 

موضوعات مختلف مانند بهداشت و سلامت نیز برگزار کنیم.

دیدگاه

بازار

سمیه رسولی  سخنگوی اقتصادی دولت 
از صدور برگه های مالیاتی بــرای ۴۵ هزار 
خانه لوکس خبر داد و گفت: وزارت اقتصاد 
هم اکنون ســهامدار هیچ بانک خصوصی 

نیست.
سید احســان خاندوزی در نشست خبری 
ســخنگوی اقتصادی دولت اظهار داشت: 
یکی از شاخص هایی که هم وضعیت بنگاه ها 
و تولیدکنندگان کشــور را و هم چشم انداز 
کوتاه مدت آتی را حکایت می کند شاخص 
مدیران خریــد اســت کــه در خردادماه 
۵۳.۲۸ را تجربه کــرد. همچنان بالای ۵۰ 
اســت؛ یعنی اقتصاد همچنــان در منطقه 
رونق اقتصادی قــرار دارد و اگر کمتر از ۵۰ 
شــود احتمال رکود را افزایش می دهد. این 

شاخص در صنایع ۵۵.۳۰ بود.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: برای 
تولید شرکت های بزرگ صنعتی در خرداد 
امسال نســبت به خرداد پارسال ۲.۱ درصد 
رشد ثبت شد. تجهیزات ۱۰.۵ درصد رشد 

کرد.

۷28 هزار نفر به جمعیت شاغلان 
کشور افزوده شد

وی ادامه داد: نرخ بیکاری فصل بهار به ۸.۲ 
درصد رسید. در بهار امســال نسبت به بهار 
پارســال ۷۲۸ هزار نفر به جمعیت شاغلین 
کشور اضافه و از جمعیت بیکاران ۱۲۷ هزار 
نفر کم شده اســت. نرخ مشارکت اقتصادی 
نیز ۰.۳ درصد افزایش یافت. پس وقتی نرخ 
بیکاری کاهش می یابد و همزمان مشارکت 
اقتصــادی افزایــش می یابد یعنــی اتفاق 

مبارکی افتاده است.
وی تصریــح کرد: با توجه بــه تعاملات بین 
المللی و کنترل تورم از طریق ســقف رشد 
نقدینگی که اعمال می شود و سایر اقدامات 
در مورد اکثر بازارهای اصلی کشــور به طور 
مشخص بازارهای دارایی کشور هم ارز، هم 
مســکن و هم خودرو در تیر ماه شاهد ثبات 
قیمتی بهتر نســبت به خرداد و اردیبهشت 

خواهیم بود.
وزیــر اقتصاد افــزود: تلاش هــای دیگری 
هم صورت گرفــت برای اینکــه به کاهش 
ســوداگری در بازارهــای اقتصادی کمک 
کند از جمله برگه هــای مطالبه مالیاتی که 
برای خانه های خالی با سرعت زیادی صادر 
شــد. در این خصوص بیش از ۶۳ هزار برگه 
مطالبه خانــه خالی را بــرای صاحبان این 
خانه ها صادر شــد که ارزششــان ۱,۴۰۰ 
میلیارد تومان بود. تمرکز بر کسانی بود که 
۲ واحد خالی به بالا دارند و سایر کسانی که 
احتکار مسکن می کنند. تأثیر این اتفاق را بر 

بازار مسکن شاهد بودیم.
وی اضافه کرد: یکــی از مهم ترین اهرم های 
تأمین مالی پروژه هــا از آنجا که می خواهند 
از نــرخ ترجیحــی بانک ها کمــک بگیرند 
به تبصره ۱۸ معروف اســت که برای اولین 
بار در امســال برای ۳۱ استان حساب های 
ویــژه پیشــرفت و عدالت ایجــاد کردیم. 
دستورالعمل این تبصره باید به تأیید هیأت 
امنا با ریاســت رئیس جمهور می رسید که 
این اقــدام انجام و به دســتگاه های اجرایی 

ابلاغ شد.
خاندوزی گفت: در این راســتا برای ســال 
جاری ۱۰۰ همت از ظرفیت تبصره ۱۶ برای 
اشــتغال حمایتی تخصیص خواهد یافت. 
بیش از این عدد هم تســهیلاتی اســت که 
برای بنگاه های اقتصادی و اشــتغال اتفاق 

خواهد افتاد.
وی افزود: نرخ بیکاری در ۲۵ اســتان کشور 
کاهش پیدا کرده و در ۲۴ استان تک رقمی 
شــده اســت. نرخ بیکاری جوانان کشور، 

یعنی بــازه ســنی ۱۵ تا ۲۴ ســال نیز نرخ 
بیکاری از ۲۴ درصد به ۲۱.۶ درصد کاهش 

پیدا کرده.
خاندوزی اظهــار داشــت: همچنین نرخ 
بیکاری در فارغ التحصیــلان نیز با کاهش 

۱.۱ درصد به ۱۲.۱ درصد رسیده است.

در بازارهای جدید صادراتی به روی 
ایران باز شد

وی با اشاره به تجارت خارجی کشور گفت: 
سفر رئیس جمهور به ســه کشور آفریقایی 
باعث شــد کــه در بازارهــای جدیدی که 
تا پیش از ایــن کمتر مورد توجــه فعالان 
اقتصادی ایرانی بود بیش از پیش گشــوده 
شد. بازار آفریقا سرزمین فرصت های جدید 
اســت. از این بازار غفلت ۱۱ ســاله ای شده 
بود. بازار آفریقا بیش از ۱۲۰۰ میلیارد دلار 
ظرفیت و فرصت در دل خود دارد که ســهم 
تجارت ایــران از این بازار بــزرگ در پایان 
دولت قبل فقــط ۶۰۰ میلیون دلار بود. این 
عدد در دولت سیزدهم یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار شــد که امیدواریم در ماه های 
آتی شاهد رشد بیشتر باشیم. حجم تجارت 
فرانسه ۲۷ برابر، آمریکا ۴۰ برابر، ترکیه ۱۹ 

برابر بیشتر از ایران -با این قاره- است.
خاندوزی به ســفر اقتصادی ایران به چین 
اشاره کرد و گفت: کمیسیون های اقتصادی 
ایران و چین برگزار شد و توافقات مشخصی 
بین وزارتخانه ها و طرف های چینی که قبلًا 
انجام شده بود، مورد بررســی قرار گرفت و 
در ماه های آینده با اجرای بسته پروژه های 
فاینانس ایرانی و چینی شاهد رونق در این 

بخش باشیم.

تخصیص 600 میلیاد تومان برای سهام 
متولدین 1401

ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد سهام 
متولدین ۱۴۰۲ اظهار داشــت: برای قانون 
جوانی جمعیت که مصوب آبان ۱۴۰۰ بود 
در قانون بودجه ۱۴۰۰ هیــچ منبعی برای 
اجرای این بند در نظر گرفته نشــده بود. در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ معادل ۱,۵۰۰ میلیارد 
تومان منبع بــرای این بنــد در نظر گرفته 
شد که تاکنون بیش از ۶۰۰ میلیارد تومان 

تخصیص یافته است.
خانــدوزی افــزود: وزارت اقتصــاد برای 
متولدین بهار و تابســتان ۱۴۰۱ فراخوان 
داده اســت و تا امروز ۴۹۳ هزار و ۶۹۱ نفر 
از والدین ثبت نام را قطعــی کرده اند. بعد از 
اتمام این فراخوان ها، فراخوان ۳ ماهه سوم 

)پاییز ۱۴۰۱( شروع می شود.
وی تصریح کرد: برای متولدان ۱۴۰۲ هیچ 

منابعی برای این بند در نظر گرفته نشــده 
که ما رایزنی کردیم تا تأمین اعتبار صورت 
گیرد. برای اجرای این قانون در سال جاری 
حدود ۲ هزار میلیــارد تومــان منابع نیاز 
داریم که پس از تأمین اعتبــار فراخوان ها 

ارسال می شود.

مدیریت سوداگری در بازار دارایی ها
وزیر امور اقتصــادی و دارایی در مورد اینکه 
دولت می خواهد با سیاســت انقباضی تورم 
را کنترل کند، اظهار داشــت: هنری نیست 
که دولت به بهای ایجاد رکــود و قفل زدن 
به بخش های تولیدی تــورم را کنترل کند. 
دســتور و نام گذاری امســال هم دقیقاً این 
اســت که دو بعد مهار تورم و رشــد تولید را 
بتوانیم به مثابه دو سیاســت توأمان پیش 

ببریم.
خاندوزی گفت: با بســته ای که اردیبهشت 
ماه تدوین شــد توازنی را برای رشد تولید و 

مهار تورم و رونق اقتصاد ایجاد می کنیم.
وی افزود: در بخشــی که مربوط بــه بازار 
دارایی های کشــور همچون مســکن، ارز، 
طلا، سکه و … می شود سیاست دولت این 
است که نوسانات سوداگری و سفته بازی را 
مدیریت کند و اتفاقاً از خــلال ایجاد ثبات 
کمک کند که نقدینگی هــا ترجیح داند که 

وارد فعالیت های اقتصادی و سودآور شوند.

صدور برگه مالیاتی برای 4۵ هزار 
خانه لوکس

خاندوزی ادامــه داد: بر اســاس آماری که 
بازار ســرمایه ارائه داد در بهار امسال ارزش 
جذب و تجهیز منابعی در بازار ســرمایه ۷۳ 
هزار میلیارد تومان شد که پارسال ۳۹ هزار 
میلیارد تومان بود. همچنیــن تأمین مالی 
شــرکت های خصوصی از طریق انتشــار 
اوراق اســلامی ۱۶ درصد رشــد کرد که از 
۷.۸ همت به ۹.۲ همت رســید. همچنین از 
ابتدای امسال ۹ عرضه اولیه سهام بورس را 
داشتیم. بنابراین تأمین مالی غیر تورمی را 

شاهد بودیم.
وی در مورد مالیات ســلبریتی ها و لوکس 
نشــینان گفــت: ۵۵۰ کاربر رســانه های 
اجتماعــی کــه درآمدهــای تبلیغاتی بالا 
داشتند و شناسایی شــدند که از این میزان 
۱۲۳ نفــر ۲,۳۰۰ میلیارد تومــان درآمد 

واریزی در حساب های بانکی داشتند.
خاندوزی افزود: همچنین بــرای ۴۵ هزار 
خانه لوکس برگــه مطالبــه مالیاتی صادر 
شــد. هدف دولت از این سیاست ها افزایش 
درآمد مالیاتی خود نیست بلکه بیشتر جنبه 

اجتماعی را در نظر دارد.

تعیین فرمول بلند مدت برای خوراک 
گاز پتروشیمی ها

ســخنگوی اقتصادی دولــت در مورد نرخ 
خــوراک پتروشــیمی ها اظهار داشــت: 
بنده با نــرخ گذاری ثابت مخالف هســتم و 
معتقدم که باید مبنای نرخ گذاری خوراک 
پتروشیمی ها بر اســاس فرمول باشد. مبنا 
قرار گرفتــن فرمول می توانــد عاملی برای 
پیش بینی پذیر شــدن بازارها برای فعالین 

اقتصادی باشد.
وی ادامه داد: پیشــنهاد ما بر این مبناست 
که فرمــول مبنایــی بــرای ۳ ســال و یا 
حتی تا پایان برنامه هفتم توســعه باشــد 
تــا ســرمایه گذاران بتوانند بــر مبنای آن 

فعالیت های خود را سامان دهند.
خانــدوزی گفت: بــه جهت بررســی این 
پیشــنهاد، فردا جلســه ای اضطــراری در 
کمیسیون اقتصادی دولت برگزار می شود 
که امیدواریم با همکاری سایر وزارت خانه ها 

این پیشنهاد مصوب شود.
وی در مــورد آخریــن وضعیــت برگزاری 
مجامع بانک های خصوصی اظهار داشــت: 
بر اســاس تبصره ۲ ماده ۵ قانــون اجرای 
سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، 
بانک هــا باید ســقف ســهامداری مجاز را 
مراعات کنند و اگر این نسبت رعایت نشد، 
حق رأی ســهام مــازاد در اختیــار وزارت 
اقتصاد قرار می گیرد. بنابراین وزارت اقتصاد 

سهامدار نمی شود.
ســخنگوی اقتصادی دولــت اضافه کرد: 
هم اکنون به غیر از ســه بانک ملت، تجارت 
و صــادرات که از گذشــته دولتــی بودند، 
وزارت اقتصاد سهامدار هیچ بانک خصوصی 

دیگری نیست.
وی ادامــه داد: اما حق رأی ســهام مازاد ۴ 
بانک در اختیار وزارت اقتصــاد قرار گرفته 
اســت. حق رأی ناشــی از ۶۱ درصد سهام 
مؤسسه ملل، حق رأی ناشــی از ۶۶ درصد 
ســهام بانک رفاه، حــق رأی ناشــی از ۶۰ 
درصد سهام بانک آینده و حق رأی ناشی از 
۶۶ درصد سهام بانک ایران زمین در اختیار 

وزارت اقتصاد است.
خاندوزی اظهار داشــت: در مورد دو بانک 
رفاه و مؤسســه ملل هیچ مســأله ای وجود 
نداشته و کلیه مجامع برگزار و صورت های 
مالی تصویب شده اســت و به محض اینکه 
صورت های مالی ســال ۱۴۰۱ نهایی شود 
مجمع برگزار می شود و مشکلی از این بابت 
وجود ندارد اما بانک ایــران زمین به جهت 
اینکه مشمول ماده ۳۹ قانون پولی و بانکی 
شده است، اختیار حق رأی به بانک مرکزی 

منتقل شده است.

وی افزود: در مــورد بانک آینــده به خاطر 
اینکــه برخی ســهامداران شــکایتی را به 
دیوان عدالت اداری کــرده بودند، باوجود 
اینکه دیوان مصوبه بانــک مرکزی را تأیید 
کرده بود، اخیــراً این نهاد مجدداً دســتور 
توقف اجرای مصوبه را داده است. در همین 
راستا فعلًا اقداماتی انجام داده ایم، ازجمله 
اینکه حســابرس معتمد را معرفی کردیم 
و همچنین درخواســت برگــزاری مجمع 
عمومــی را داده ایم اما همــه اینها منوط به 
این است که موضوع در دیوان عدالت اداری 

تعیین تکلیف شود.

رشد پرداخت تسهیلات خرد بانک ها 
به 1۵ درصد

اندوزی در مورد برنامه دولت برای برخورد 
بــا بانک هایی کــه در پرداخــت وام خرد 
کوتاهی می کننــد، اظهار داشــت: رئیس 
جمهور تاکید بسیاری داشت که دسترسی 
عامه مردم به تســهیلات تســهیل شــود. 
عملکرد ســال ۱۴۰۰ نشــان می دهد که 
حدود ۱۳ درصــد از کل تســهیلات به وام 
خرد اختصاص یافت که این عدد پارسال به 

بیش از ۱۵ درصد افزایش یافت.
وزیــر اقتصــاد افــزود: مجمــوع رشــد 
تســهیلات بانک هــای کشــور ۴۱ درصد 
بود امــا بانک هایی که مشــخصاً و با حجم 
گســترده ای مخاطب وام خــرد و نیازهای 
کوچک مــردم بودنــد مثل بانــک قرص 
الحسنه و پســت بانک و … سهم بیشتری 
داشتند. بانک قرض الحســنه ۹۱ درصد و 
پست بانک ۹۰ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ 

تسهیلات خرد دادند.
خاندوزی ادامه داد: هنر مــا کنترل تورم با 
قفل زدن تولید و عدم تأمین نیاز عامه مردم 
نیســت، بلکه دنبال بهبود شــاخص های 

پارسال هستیم.
وی افزود: همچنیــن بانک مرکزی معیاری 
را برای ارزیابی بانک هــا در نظر گرفته و آن 
ســهم بانک ها در پرداخت وام خرد اســت. 
این موضوع کمک می کنــد بانک ها انگیزه 
داشته باشند برای بهبود رتبه خود نزد بانک 

مرکزی سهم وام خرد را افزایش دهند.
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد مالیات 
اظهار داشت: هدف دولت از وضع پایه های 
مالیاتی و اجرای قوانینی هم چون مالیات بر 
ســوداگری، جذب منابع بودجه ای نیست. 
بلکه ایــن پایه ها به دنبــال تنظیم گری در 

جامعه است.

کاهش ۷ درصدی نرخ مالیات بر تولید
وی گفت: ایــن دولت برای اولیــن بار نرخ 
مالیات بر تولید را ۷ درصد کاهش داده است 
و همچنیــن به منظور کاهــش هزینه های 
اصناف، امســال مالیات مقطــوع نیمی از 

اصناف صفر بوده است.
خانــدوزی در خصوص رویکــرد دولت در 
مهار تورم اظهار داشــت: دولــت به منظور 
مهار تــورم، مجموعه اقداماتی را در بســته 
مهار تــورم تصویب کرد. دو دســته عوامل 
بنیادیــن و کوتاه مدت در خصوص شــکل 

گیری تورم وجود دارد.
وی افــزود: دولت برنامه های مهــار تورم را 
با محوریــت اعمال سیاســت های کنترل 
نقدینگــی و مدیریت انتظــارات تورمی با 

تمرکز بر ۵ مجور طراحی کرده است
خاندوزی گفــت: ایــن برنامه هــا ذیل ۵ 
ســرفصل اصلی شــامل باز مهندسی نظام 
تأمین مالی دولت، تسویه بدهی های دولت 
و بخــش دولتــی، کاهش ناترازی شــبکه 
بانکی، کاهــش ناتــرازی ارزی و اتخاذ یک 

سیاست پولی فعال تعریف شده است.

مقام صنفی:
سامانه نوین اصناف نیاز به رفع اشکال دارد

خریدار  رئیس اتاق اصنــاف ایران گفت: 
اصناف مشکلات بسیاری در موضوع سامانه 
نوین و صــدور پروانه کســب دارند که لازم 
است دستگاهای نظارتی نقایص این سامانه 

را رفع و آن را تعیین تکلیف کنند.
به گزارش اتــاق اصناف ایران، »حســین 
طاهرمحمــدی« در هفتــاد و هشــتمین 
نشست شورای راهبری بهبود محیط کسب 
و کار اتاق اصناف تصریح کرد: قانون تسهیل 
کسب و کار، قانونی مترقی به منظور تسریع 
صدور مجوزهــا و قانونگذار بــود و اهداف 
خوبی از اجرای قانون تسهیل کسب وکارها 
داشت، اما اکنون شاهد هستیم این قانون در 
مسیر اجرا عوض شده و سامانه ای در پشت 
ســامانه درگاه ملی مجوزهای کشور وجود 
دارد که شرایط فعالیت را برای صدور پروانه 
کسب و تسهیل کسب وکارها بسیار سخت 

کرده است.
این مقام صنفی افزود: درخصوص چگونگی 
انتخاب پیمانکار ســامانه نویــن اصناف به 
عنوان ســامانه مهمی که قرار اســت روند 
تســهیل کســب وکارها را تســریع کند، 

ابهامات کلی وجود دارد.وی ادامه داد: اینکه 
چه ملاک هایی برای انتخاب پیمانکار وجود 
داشته، باید رفع ابهام شود، زیرا اتاق اصناف 
ایــران نیز به عنــوان متولی عالــی اصناف 
کشور باید درباره ایرادات و نقایص زیاد این 
سامانه به حدود هشت هزار اتحادیه صنفی 

در کشور پاسخگو باشد.
طاهرمحمدی تصریح کــرد: موضوع دوم، 
در خصــوص قانون اجرای سیاســت های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساســی که قانونگذار 
بالادســتی شــرایطی را برای صدور پروانه 
کسب در نظر گرفته اســت که اگر بر خلاف 
آن عمل شود و مدارکی بیش از موارد اعلام 
شــده درگاه ملــی مجوزها مطالبه شــود، 
این عمل حتی وصــف مجرمانه نیز خواهد 

داشت.
وی بیان داشــت: ملاک عمل بــرای صدور 
پروانه کســب، شرایطی اســت که در آیین 
نامه اجرایی ماده ۱۲ قانــون نظام صنفی و 
درگاه ملی مجوزها کشــور مورد اشاره قرار 

گرفته است.
رئیس اتاق اصناف ایران با طرح این پرسش 

که ایجاد این همه قوانین دســت وپاگیر و 
شــرایط پیچیده برای صدور مجوز فعالیت 
چه ســهولت و چه تســریعی را در روند کار 
ایجاد می کند، اظهار داشت: قرار بود شرایط 
فعالیت را برای کسب وکارها و مشاغل آسان 
تر کنیم و برای سخت کردن شرایط نیامده 
ایم و نباید حق قانونی کسب وکارها را ضایع 
کرد و مشــکلات مضاعفی را برایشان ایجاد 

کرد.
طاهرمحمدی گفــت: ۹۹ درصد اتحادیه ها 
و اتاق های اصناف از فعالیت ســامانه نوین 
اصناف ناراضی هســتند و بــا روندی که در 
مســیر صدور مجوزها ایجاد شده، اصناف 
شــرایط ســخت تری را پیش رو خواهند 
داشــت و لازم اســت دولت دخالت در امور 
صنفــی را کمرنگ تــر کنــد و اداره بازار و 

اصناف را به اصناف بسپارد.
وی افزود: اتاق اصناف ایــران حافظ منافع 
اصناف کشــور اســت و پیگیر حق قانونی 
اصناف هستیم و کسبه و بازاریان برای ادامه 
فعالیت در بازار نیاز به شرایط مناسب دارند 
و در همه سال های گذشــته اصناف و بازار 

پشــتیبان نظام بوده و بــرای ایجاد امنیت 
کشور از هیچ تلاشــی فروگذار نکرده است 
و چراغ هر واحدصنفی که روشــن اســت 
گویای امنیت جامعه بوده و اکنون نیاز است 

دولت پشتیبان جامعه صنفی کشور باشد.
رییس اتــاق اصناف ایران بیان داشــت: در 
بحث سامانه درگاه ملی مجوزها، تصمیمی 
در انتخاب مجری گرفته شــد که به فضای 
کسب وکار در کشور آسیب وارد و مشکلات 
جدی را بــرای جامعه صنفی کشــور ایجاد 
کرد که بار این مشــکلات به ســمت اتاق 
اصناف ایران ســرریز شــده و ظرفیت اتاق 

اصناف ایران را درگیر این موضوع می کند.
وی تصریح کــرد: اتاق اصناف ایــران عالی 
ترین نهاد اصناف کشور است، اما به سامانه 
نوین اصناف دسترســی ندارد و نمی توانیم 
میزان آمار صدور مجوزها را داشــته باشیم 
که اتفاق خوبی نیســت و باید به دبیرخانه 
هیات عالی نظارت نامه بزنیم و درخواســت 
آمار کنیم کــه بعضا آمار ارائه شــده با آمار 
واقعی فاصلــه دارد؛ با ایــن روند چطور می  
توانیم بــرای اقتصاد و بازار کشــور تصمیم 
ســازی کنیم و چطور می توان برای هشت 

هزار اتحادیه صنفی کشور تصمیم گرفت؟



سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد

۴۱۰۰ کودک در دولت سیزدهم به فرزندخواندگی سپرده شدند

معاون بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی:

اضافه کار فوق العاده محسوب نمی شود
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سردار شیرزاد خبر داد
 ارائه خدمات دندانپزشکی از سوی پلیس

 به افراد تحت پوشش بهزیستی
معاون بهداد فراجا از ارائه خدمات دندانپزشــکی به اقشار آسیب پذیر و 

مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی خبرداد.
 سردار هادی شیرزاد معاون بهداد فراجا گفت: طرح مردم یاری خدمات 
دندانپزشــکی معاونت بهداد فراجا به اقشار محروم از جمله مددجویان 
بهزیستی از تابستان سال گذشته آغاز شــده و تاکنون هشت مرحله از 

این طرح به مرحله اجرا درآمده است.
وی افــزود: در مدت اجــرای ایــن طــرح، بیــش از ۱۴۰۰ خدمت 
دندانپزشکی اعم از ترمیم، کشیدن دندان، جرم گیری، خدمات ریشه 
و دندانپزشکی اطفال همچنین خدمات آموزشی و پیشگیری به ارزش 
تقریبی چهــار میلیارد ریال به حــدود ۳۵۰ نفــر از مددجویان تحت 

پوشش بهزیستی در رده سنی چهار تا ۶۰ سال ارائه شده است.
معاون بهداد فراجا با بیان اینکه همکاران دندانپزشــک و سایر اعضای 
تیم دندانپزشــکی همچنین برخی شــرکت های تجهیزات پزشــکی 
طرف قرارداد به صورت داوطلبانه در اجرای این طرح مشــارکت دارند، 
اظهار کرد: جامعه هدف طرح مردم یاری از طریق بهزیســتی و ســایر 
مؤسسه های خیریه به مرکز تخصصی دندانپزشکی امام علی )ع( فراجا 

معرفی می شود.

 سرمایه بازنشستگان در انباری
وهای لوکسی که هفت سال  ماجرای خودر

 خاک خوردند
 مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری گفت: ۶ خودروی لوکس که 
از سال ۱۳۹۴ تاکنون با شــرایط نامناسبی در انبار نگهداری می شوند، 
پس از فروش فوری باید در راســتای رفاه و سلامت بازنشستگان هزینه 

شود.
به گزارش صندوق بازنشســتگی کشــوری، نعمت الله ترکی در جریان 
بازدید از شــرکت انبارهای عمومی و خدمات گمرکی تهران به همراه 
تعدادی از مدیران صندوق بازنشســتگی کشوری، شــرکت انبارهای 
عمومــی و خدمات گمرکی و ســازمان بازرســی، افزود: ۹ دســتگاه 
خودروی لوکس اعم از لکسوس و تویوتا در ســال ۱۳۹۴ با اموال و پول 
بازنشستگان توسط یکی از شرکتهای زیرمجموعه صندوق بدون ثبت 

سفارش از کشور اتریش خریداری و وارد کشور شده است.
وی اظهار داشت: مشخص نیست با چه منطقی این کار صورت گرفته و 
اصل موضوع نیز درحال پیگیری است و چنانچه سوء جریانی در خرید 
خودروها مشاهده شود، شکایت لازم صورت می گیرد. در این خصوص 
تعامل خوبی با ســازمان بازرسی کل کشور برقرار شــده تا با هم افزایی 

لازم، برخورد قانونی با مسببان این سوء جریان ها صورت گیرد.
ترکی با بیان اینکه سه دســتگاه از این خودروها در همان سال فروخته 
شد و ۶ دستگاه دیگر از سال ۱۳۹۴ در انبارها مانده است، اظهار داشت: 
هیچ شخص و مدیری در این سال ها ســراغی از این خودروها که ارزش 
مادی بســیار بالایی دارند، نگرفته و بر اثر بــی توجهی درحال تخریب 

هستند.

روی حراست از اموال بازنشستگان حساس هستیم
ترکی با تاکید بر اینکه پیش از این بارها اعلام کــرده بودیم که بر روی 
حراســت از اموال بازنشســتگان حساس هســتیم بنابراین به صورت 
ویژه به این موضوع ورود شــد، گفت: جای تاسف بود که با اینکه شرکت 
انبارهای عمومی متعلق به صندوق بازنشستگی است و این خودروها در 
انبارهای شرکت انبار عمومی استقرار داشته، در طول این سال ها حتی 
از صندوق یا شرکت متولی یک تماس با شرکت انبارها گرفته نشده که 
این خودروهایی که با پول بازنشســتگان خریداری شده را به یک محل 

مسقف ببرند که حداقل کمتر آسیب ببیند.
وی افزود: امروز به محل نگهداری خودروها رفتیم و دســتورات لازم در 

این خصوص صادر شد.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری تاکید کرد: این خودروها 
با قید فوریــت باید ترخیص شــود و به فروش برســد و ایــن مبلغ به 
بازنشســتگان برگردد. نمایندگان صندوق در این خصوص مشــخص 
شــدند و روزانه پیگیر ترخیص و فروش خودروها هســتند. تمام این 

اموال باید خرج و صرف بازنشستگان و رفاه آنان شود.
ترکی همچنین اضافه کرد: پرونده هایی از این قبیل، در ادوار گذشــته 
بســیار بوده و در دوره مدیریتی جدید صندوق، یکایــک آنها درحال 
احصاء و پیگیری هســتند.وی با اشــاره بــه اینکه یکی از شــعارهای 
انتخاباتی رئیس جمهــور در ایام انتخابات »تغییر بــه نفع مردم بود« 
افزود: در صندوق بازنشســتگی ســعی داریم که تحقق این شعار برای 

جامعه مخاطب یعنی بازنشستگان ملموس باشد.
ترکی تاکید کرد: رویکرد و مرام انقلابی دولت ســیزدهم در حراســت 
حداکثری از حقوق مردم به خوبی با دولت های گذشــته قابل مقایسه 

است.

دیوار

خریــدار   معــاون بیمــه ای ســازمان 
تأمین اجتماعــی ضمن تشــریح جزئیات 
شرایط بازنشســتگی و ازکارافتادگی گفت: 
یک کارمند که پس از پایان ســاعات اداری 
کار می کند، مشــمول دریافت پول اضافی 
بــرای کار اضافــه در مجموعه اســت، اما 
این اضافــه کار نوعی فوق العاده محســوب 

نمی شود.
به موجــب  تامین اجتماعــی  ســازمان   
اساســنامه و قوانیــن حاکم بــر فعالیت، 
یک ســازمان بیمه گر اجتماعی اســت که 
وظیفه پوشــش کارگران مزد و حقوق بگیر 
)به صورت اجباری( و سایر صاحبان حرف و 
مشاغل آزاد را )به صورت اختیاری( برعهده 

دارد.
این ســازمان یک نهاد عمومــی غیردولتی 
است که بخش عمده منابع مالی آن از محل 
اخذ حق بیمه ها )با مشــارکت بیمه شده و 
کارفرما( تأمین می شــود و متکی به منابع 
دولتی نیســت؛ به عبارت دیگــر، تکیه گاه 
اصلی این ســازمان مشارکت ســه جانبه 
کارفرمایــان، بیمه شــدگان و دولــت در 
عرصه هــای مختلــف سیاســت گذاری، 
تصمیم گیری هــای کلان و تأمیــن منابع 

مالی است.
این مجموعــه همچنین با هــدف پایداری 
منابــع و حفــظ و ارتقــای ارزش ذخایر و 
دارایی های ذی نفعان، ســرمایه گذاری  در 
بخش های مختلف اقتصادی را نیز با رعایت 
اصولی چون شفافیت، پاسخگویی، پرهیز از 
بنگاه داری و ســرمایه گذاری در بخش های 
اقتصادی با ریسک اندک در دستور کار قرار 
داده است و بیمه شدگان و مستمری بگیران 
را در قالب دو قســم از تعهدات کوتاه مدت و 

بلندمدت حمایت می کند.
در بــاره جزئیات ایــن تعهدات، شــرایط 
درخواست بازنشستگی و ازکارافتادگی و نیز 
تعهدات و تسهیلات کارفرمایان و کارگران 
با محمد محمدی، معاون بیمه ای ســازمان 

تأمین اجتماعی به گفت وگو نشسته ایم.

درخواســت  شــرایط  اکنــون   
بازنشســتگی از ســازمان تامیــن 
 اجتماعی )بــرای مــردان و زنان( 

چیست؟
محمدی: طبق »تبصره ۱ مــاده ۷۶ قانون 
تامین اجتماعی« مردان با ۵۰ ســال ســن 
و ۳۰ ســال ســابقه و زنان با ۴۵ سال سن 
و ۳۰ ســال ســابقه می توانند از ســازمان 
بازنشستگی  تامین اجتماعی درخواســت 

کنند.
یک مرد با ۲۰ سال ســابقه و ۶۰ سال سن 
نیز می تواند بازنشسته شود. این شرط سنی 
برای زنان ۵ سال کاهش می یابد و یک زن با 
۲۰ سال سابقه و ۵۵ سال سن هم می تواند 
از ســازمان تامین اجتماعی درخواســت 

بازنشستگی داشته باشد.
همچنین یک مرد ۶۰ ســاله با ۱۰ ســال 
ســابقه )و ۱۰ روز حقــوق( نیــز می تواند 
بازنشسته شــود. این قانون نیز برای زنان با 
۵ سال کاهش ســنی اعمال می شود و زنان 
۵۵ ساله با ۱۰ سال ســابقه و ۱۰ روز حقوق 

می توانند بازنشسته شوند.
بر اســاس قانون تامین اجتماعی یک مرد 
۶۰ ساله و یک زن ۵۵ ســاله نیز در صورت 
سابقه کمتر از ۱۰ سال، باید با خرید کسری 
سابقه، درخواست بازنشســتگی داشته و با 

۱۰ روز حقوق نیز بازنشسته شوند.
در خصوص مشاغل ســخت و زیان آور نیز 
شرایط ســنی لحاظ نمی شــود و چنانچه 
بیمه شده ۲۰ ســال ســابقه متوالی یا ۲۵ 
ســال ســابقه متناوب در کارهای سخت و 
زیان آور داشته باشــد، می تواند درخواست 

بازنشستگی بدهد.
در همه این مــوارد کارفرما بــدون اجازه و 
اختیار بیمه شــده نمی تواند درخواســت 
بازنشســتگی داشــته یا کارگــر را اخراج 
کنــد؛ صرفــا در قانــون تامین اجتماعی 
پیش بینی شده است که »کارفرما می تواند 
بازنشستگی بیمه شدگانی را که حداقل پنج 
ســال پس از رسیدن به ســن بازنشستگی 
مقرر در قانون به کار خــود ادامه داده اند، از 
ســازمان تامین اجتماعی تقاضا کند.« در 
غیر اینصورت ارائه درخواست بازنشستگی 
کارگر )بیمه شــده( قابلیت اجــرا نخواهد 

داشت.

آیا قانون بازنشستگی برای بیماران 
خاص متفاوت است؟

محمدی: طبــق قانــون تأمین اجتماعی، 
یک بیمه شــده در صورت عدم توان انجام 
کار نیز )باوجود ۷۲۰ روز ســابقه( می تواند 

درخواست »ازکارافتادگی« بدهد.
در صورتی کــه کارگر طبق نظر پزشــک 
معالــج، توانایی خــود را به صــورت کامل 
یا جزیی از دســت بدهد، پــس از مراجعه 
به شــعب تأمین اجتماعی به کمیســیون 
پزشــکی )موضوع ماده ۹۱ قانــون تأمین 
اجتماعی( معرفی می شود و این کمیسیون 
پس از معاینه و بررســی ســوابق پزشکی 
بیمه شــده نســبت به صدور رأی با تعیین 
درصــد ازکارافتادگی اقــدام می کند تا در 
چارچوب مقررات حکم برقراری مستمری 

صادر شود.
اگر بیمه شده طبق نظر کمیسیون پزشکی 
۶۶ درصد از توان کاری خود را از دست داده 
باشد، ازکارافتاده کلی شناخته و در صورتی 
که میزان کاهــش توانایی انجــام کار بین 
۳۳ تا ۶۶ درصد باشــد، ازکارافتاده جزیی 

شناخته خواهد شد.
همچنین اگــر درصــد ازکارافتادگی زیر 
۳۳ درصد باشــد، بیمه شــده اســتحقاق 
دریافــت غرامت مقطــوع نقــص عضو را 
خواهد داشــت. برخی از حادثه دیدگان نیز 

می توانند تغییر شــغل داده و در مشــاغل 
آســان تر بیمه پــردازی را ادامــه دهند تا 
نهایتا بازنشســتگی در چهارچــوب قانون 

تامین اجتماعی اتفاق بیافتد.

 مستمری بیمه شــدگان شاغل در 2 
کارگاه چگونه محاسبه می شود؟

قانــون   ۳۴ »مــاده  محمــدی: 
تامین اجتماعی« صراحتا اعلام می کند که 
یک کارگر می توانــد در دو )یا چند کارگاه( 
مشــغول به فعالیــت بــوده و کارفرمایان 
مربوطه نیــز مکلف خواهند بــود که طبق 
قانــون تامین اجتماعی لیســت حق بیمه 

کارگر را ارسال کنند.
بــرای تعییــن مســتمری این قســم از 
بیمه شدگان، کارگاه نخست به عنوان مبنا 
درنظر گرفته می شود و متوسط دو سال آخر 
فعالیت لحاظ و مســتمری محاسبه خواهد 
شــد. کارگاه هــای دوم و ســوم )و چهارم 
به بعد( نیز به تناسب ســال های کارکرد با 
استخراج متوسط دو ســال آخر فعالیت، به 

مستمری اول اضافه می شود.

 مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
هم 23 اردیبهشــت  از اجرای طرح 
بخشودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان 
از خردادماه خبــر داده بود. آخرین 
وضعیت کارفرمایــان در این خصوص 

و نیز جزئیات طرح را شرح می دهید؟
محمدی: ایــن طرح در دولت ســیزدهم 
و با هدف حفظ اشــتغال و اشــتغال  زایی 
جدید به تصویب رسید. پیش از این طرح 
مقــررات مربوط بــه بخشــودگی جرایم 
کارفرمایان به شــکل کلی تعریف شــده 
بود و بر این اســاس »فرار بیمه ای« اتفاق 

می افتاد.
به عبارت دیگر چنانچه کارفرما می توانست 
از فرصــت بخشــودگی جرایم بــه صورت 
سالانه )یا هر ۲ ســال یک بار( استفاده کند، 
معمــولا حق بیمــه کارگــران را پرداخت 
نمی کرد و در انتظار اســتفاده از بخشودگی 
جرایم طی ۲ سال آتی بود اما در طرح جدید 
»چنانچه یک کارفرما نســبت به اســفند 
۱۴۰۱ حفظ اشــتغال یا افزایش اشــتغال 
داشته باشــد، می تواند در چهارچوب قانون 
از بخشــودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان 

استفاده کند.«

همچنیــن چنانچــه تعداد کارگــران یک 
کارفرما کاهــش یافته یا به عبــارت دیگر 
با کاهش نیروی کار مواجه شــده باشــد، 
براســاس این طرح می تواند مجددا حفظ 
اشــتغال داشــته و در چهارچوب قانون از 
فرصت بخشودگی جرایم بیمه ای استفاده 
کنــد. در این طــرح با پرداخت هر قســط 
جریمه قسم مربوطه نیز تســویه می شود. 
بخشــودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان از 
خردادماه سال جاری اجرایی شده و تا پایان 

مردادماه ادامه خواهد داشت.
این بخشــودگی همه کارگاه های تولیدی، 
خدماتی، صنعتی، فنی و نیــز دانش بنیان 
)که بدهی معوقــه لغایت اســفند ۱۴۰۱ 
داشته باشــند( را دربر می گیرد. همچنین 
کارفرما باید به خاطر داشته باشد که حفظ 
اشتغال در طول یک  سال بعد از تقسیط نیز 

باید ادامه دار باشد.
کارفرمایان متقاضی استفاده از بخشودگی 
جرایــم بیمــه ای می توانند اصــل بدهی 
بیمه ای خود را به صورت نقدی پرداخت یا 
با توافق با شعب این سازمان، روش پرداخت 

اقساطی را انتخاب کنند.
در صورتــی  که برای پرداخــت اصل بدهی 
بیمه ای، تعداد اقساط ۱۲ ماه انتخاب شود، 
کارفرمــا از صد درصد بخشــودگی جرایم 
برخوردار می شــود؛ در صورتــی  که در ۱۸ 
ماه اقساط بدهی خود را پرداخت کند از ۸۵ 
درصد بخشودگی جرایم استفاده می کند و 
در صورتی  که تعداد اقســاط را ۲۴ یا ۳۶ ماه 
انتخاب کند؛ به ترتیــب از ۷۵ درصد و ۵۰ 

درصد بخشودگی بهره مند می شود.

  تسهیلات کارفرمایان چیست؟
محمدی: امسال ۳ بخشــنامه در خصوص 
تسهیلات کارفرمایان نیز به استان ها ارسال 
شــد و اکنون در مرحله اجرا است. تعدادی 
از این بخشــنامه ها مربوط به شرکت های 
دولتی دارای بدهی بود که علیرغم تقسیط، 
نتوانســته بودنــد بدهی هــای مربوطه را 

پرداخت کنند.
با ابــلاغ و اجرایی شــدن بخشــنامه های 
مذکور، فرصتی فراهم شــد تا شرکت های 
دولتی و نیز شرکت های وابسته به دولت نیز 
)با ضمانتی که ذیحساب دستگاه مربوطه به 
تامین اجتماعی می دهــد( بتوانند بار دیگر 

درخواست تقسیط مجدد کنند.

بخش دوم بخشــنامه ها به طرح بخشودگی 
جرایم بیمه ای کارفرمایان اشــاره داشته و 
بخش ســوم نیز فرصتی برای کارفرمایان 
دارای بحران های مالی اســت. بر اســاس 
ایــن طــرح، در صورتی که برای ســازمان 
تامین اجتماعی محرز شــود که بیمه شده 
)کارفرما( توان پرداخت بدهی های مربوطه 
را ندارد، دارای بحران مالی نقدینگی بوده و 
حتی فرصت تقسیط برای دومین بار را هم 
از دست داده است، مجددا اجازه می یابد که 
با هماهنگی شــورای مربوطه در ۲۴ قسط 

بدهی های خود را پرداخت کند.

کارفرمایان  بیمــه ای  تعهــدات   
چیست؟

محمدی: به منظور شــرح تعهدات بیمه ای 
کارفرمایــان نخســت باید تعریــف کارگر 
و کارفرما مشــخص شــود؛ از منظر قانون 
تامین اجتماعــی »کارفرمــا« شــخصی 
حقیقی یا حقوقی اســت که بیمه شــدگان 
)کارگران( مطابــق با دســتور او انجام کار 
می کنند و »کارگر - بیمه شده« به شخصی 
اطلاق می شــود که در مقابل انجــام کار از 

کارفرما مزد یا حقوق دریافت می کند.
مزد یا حقوق به صورت نقدی )مســتمر یا 
غیرمستمر( مشمول کسر حق بیمه خواهد 
بود. در خصــوص اقلام غیرنقــدی نیز باید 
گفت، اقلام غیرنقدی مستمر مشمول کسر 
بیمه اســت، اما اقلام غیرنقدی غیرمستمر 

مشمول کسر بیمه نخواهد شد.
برای نمونه، یــک کارمنــد دولتی که پس 
از پایــان ســاعات اداری نیــز کار می کند، 
مشــمول دریافت پول اضافی )اضافه کار( 
جهت کار اضافــه برای سیســتم مربوطه 

می شود.
برخی ســازمان ها تصــور می کنند که یک 
بیمه شده در سال های ابتدایی فعالیت باید 
حداقل دستمزد را دریافت کند؛ حال آنکه 
تمامی مزایای یک کارگر از نخســتین روز 

اشتغال، مشمول کسورات خواهد بود.
 در برخی موارد بررســی لیست کارفرمایان 
نشــان می دهد، یک بیمه شــده با ۱۰ سال 
ســابقه فعالیت نیــز حداقل دســتمزد را 
دریافــت می کند و این امر خــلاف قانون و 
شرع است. کارفرما باید متناسب با سنوات 
بیمه شده دستمزد را ارتقاء و پایه سنواتی را 

افزایش دهد.
اکنون تســهیلاتی فراهم شــده است که 
کارفرما می تواند در لیســت ارســالی برای 
ســازمان تامین اجتماعی نام خود را هم در 
ردیف اول نوشته و با پرداخت ۲۷ درصد حق 
بیمه، خود را بیمه و غیــر از بیمه بیکاری از 
تمامــی ضوابط حمایتی تامیــن اجتماعی 

استفاده کند.
کارفرما مشــمول »قانون کار« نمی شود. به 
عبارت دیگر، اخراج برای این قشر مفهومی 
نداشــته و بر این اســاس بیمه بیکاری نیز 
پرداخت نمی شود، اما ســایر بیمه شدگان 
مشــمول قانون کار بوده و بایــد ۳ درصد 
اضافی به همراه ۲۷درصد )برای این گروه( 

پرداخت شود.
در صورتی که بیمه شده به صورت غیرارادی 
بیکار شود، مشمول بیمه بیکاری است و در 
دوره بیــکاری باتوجه به ســنوات پرداخت 
حق بیمه و نیز در نظر داشتن وضعیت تجرد 
و تاهل از ۶ تا ۵۰ ماه مطابق با قانون مربوطه 

مقرری بیکاری دریافت خواهد کرد.

خریدار  سازمان بهزیســتی کشور اعلام 
کرد: در دولت ســیزدهم و بــا تعامل مؤثر 
دســتگاه قضایی و ســازمان بهزیستی در 
راســتای اصلاح فراینــد فرزندخواندگی، 
تاکنــون چهــار هــزار و ۱۰۰ کــودک به 

فرزندخواندگی سپرده شده است.
به گزارش ســازمان بهزیســتی کشــور، 
همچنیــن ۹ هــزار و ۵۰۰ کــودک بدون 
سرپرســت در۶۵۰ مرکــز شــبه خانواده 
نگهداری می شوند و سازمان بهزیستی نیز 
از ۱۸ هزار کودک کــه در خانواده جایگزین 

نگهداری می شوند، حمایت می کند.
ســازمان بهزیســتی در حــوزه حمایت از 
فرزندان بی سرپرســت یا بد سرپرســت، 
فرزندخواندگی، بانوان سرپرســت خانوار و 
جوانی جمعیت توانســته ۲۷۷ هزار بانوی 
سرپرســت خانوار را تحت پوشش حمایت 

خود قرار دهد.
همچنیــن ۱۴۷ خانــواده دارای فرزنــد 
چهارقلو، ۳ هــزار و ۵۲۱ خانــواده دارای 
فرزند ســه قلو و ۳۵ هزار خانــواده دارای 
فرزند ۲ قلو از حمایت این سازمان برخوردار 
هســتند که این حمایت ها شامل پرداخت 
کمک هزینه تأمین شیرخشــک تا ســن ۲ 
سالگی، پرداخت مستمری تا سن ۶ سالگی 
و تســهیلگری در تأمین مســکن خانواده 

است.به گفته او، ۲ شــیرخوارگاه در استان 
های تهران و خراســان رضوی به طور کامل 

کودکان خود را به فرزندخواندگی سپردند.
بر اساس این گزارش، پرداخت مستمری به 
همه اعضای جامعه هــدف، پرداخت کمک 
هزینه دانشجویی و دانش آموزی، پرداخت 
بیمه اجتماعی شــهری و روستایی به ۱۰۰ 
هزار نفر، هدایت شــغلی و تســهیلگری در 
تأمین مســکن خانواده های تحت پوشش 

نیز از دیگر خدمات در این حوزه است.

2818 واحد مسکونی به خانوارهای 
دارای دو عضو معلول و بیشتر 

واگذار شد
این گزارش حاکیســت، در کمتر از هشت 
ماه گذشته، ســامانه ثبت نام افراد جویای 
کار بهزیستی راه اندازی شــده است که در 
این مدت بیش از ۲۸ هزار و ۵۰۰ نفر در این 
ســامانه ثبت نام کرده اند و شرایط ۱۹ هزار 
و ۷۳۵ نفر از افــراد دارای معلولیت، تایید و 
به ســازمان امور اداری و استخدامی کشور 

معرفی شده است.
در ادامه گزارش آمده اســت، هشــت هزار 
و ۵۰۰ میلیــارد تومان تســهیلات قرض 
الحســنه اشــتغال زایی به طرح های خود 
اشتغالی و کارفرمایی پرداخت شده است و 

برای ۸۷ هزار و ۲۰۶ نفر اشتغال ایجاد شده 
است.ســازمان بهزیســتی از ابتدای دولت 
ســیزدهم ۳۰ هزار و ۹۱ واحد مسکونی به 
افــراد دارای معلولیــت و نیازمندان تحت 
پوشش واگذار کرده و ۳۲ هزار و ۳۰۳ واحد 
مسکونی نیز در دست احداث است.سازمان 
بهزیستی از ابتدای دولت سیزدهم؛ ۲ هزار 
و ۸۱۸ واحد مسکونی به خانوارهای دارای 
دو عضو معلول و بیشــتر واگذار کرده است 
و ۳ هزار و ۲۶۱ واحد مسکونی نیز برای این 

خانوارها در دست احداث است.

بیش از ۹20 هزار مداخله تخصصی 
طی دو سال در اورژانس اجتماعی

اورژانس اجتماعی سازمان بهزیستی باخط 

تلفن)۱۲۳( با بهره منــدی از ۳۷۴ مرکز، 
۴۳۶ دســتگاه خودرو و ۴ هــزار و ۹۵۵ نفر 
نیروی انســانی؛ تنها ســکوی جامع ارائه 
خدمات اجتماعی-روانی به افراد در معرض 
آسیب و آســیب دیده اجتماعی در شرایط 
بحرانی، در منطقه غرب آسیاســت. در دو 
سال گذشــته با این خط، ۴۲۸ هزار و ۶۰۷ 
تماس گرفته شده است و ۹۲۰ هزار و ۹۹۲ 
مداخلــه تخصصی طی این دو ســال انجام 
شده اســت.این گزارش حاکی است سامانه 
جامع نظارت مردمی ســازمان بهزیســتی 
با عنوان دیده بان و با خــط تلفن)۱۴۸۲( 
دارای ۶۹۷ کاربر پاســخگو در سطح کشور 
و مدت زمان پاســخگویی در این ســامانه 
حداکثر ۷۲ ساعت اســت و کاربران سامانه 

به ۶۹ هزار گزارش مردمی پاسخ داده اند.
ســازمان بهزیســتی به ۲۴ هــزار و ۱۸۶ 
درخواست در سامانه سامد )سامانه ارتباط 
مردم و دولت( در مدت زمان حداکثر ۱/۳۶ 
روز پاسخ داده و با پاسخگویی ۷۸درصدی 
به درخواســت ها حائز رتبه یــک در میان 
مجموعه نهادهــای زیر مجموعــه وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی شده است.
تغییر دســتورالعمل ها در جهت اســتفاده 
از ظرفیــت گروه های مردمــی و جهادی با 
رویداد ملی ظرفیت سازی اجتماعی و بهره 

گیری از۲۵۰۰ مرکز مثبت زندگی در سطح 
کشــور، بهره گیری از ۶۵۰ مؤسسه خیریه 
در اداره مراکز شــبه خانواده سراسر کشور، 
مهــرواره در محضر ولــی نعمتان)حرکتی 
مردم پایــه، هم افــزا و مســئله محور در 
راستای حل مسائل مددجویان با همکاری 
در شبکه های حلقه های میانی، گروه های 
جهادی و مردمی کشــور در سطح محلات( 
و همچنین اهتمام ویژه بــه ارتقای زندگی 
و تربیتی جامعه هدف در راســتای مردمی 
سازی خدمات در ســازمان بهزیستی انجام 
شده اســت.دو میلیون و ۵۰۰ هزار نوزاد با 
پوشــش ۹۲ درصدی در سراســر کشور، 
تحت غربال اختلالات شــنوایی قرار گرفته 
انــد و ۹ میلیون و ۸۰۰ هزار کــودک ۳ تا ۶ 
ســاله خدمات غربالگری اختلالات بینایی 
و آمبلیوپی را دریافت کــرده اند. همچنین 
خدمات آموزشی و آگاه سازی پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی برای ۱۲ میلیون نفر و 
مشاوره تلفنی در زمینه پیشگیری و درمان 
اعتیاد با شــماره تماس)۰۹۶۲۸خط ملی 

اعتیاد( به یک میلیون نفر ارائه شده است.
سامانه مشاوره ســازمان بهزیستی با خط 
تلفن )۱۴۸۰( به ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر 
خدمات مشاوره روانشناختی رایگان تلفنی 

و حضوری ارائه کرده است. 

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای هومن میرکی مقدم مالک ششدانگ پلاک ۳۲۱۷ فرعی ۲۷۱۲ اصلی بخش 
۳ سنندج که سند مالکیت آن ذیل ثبت ۴۳۲۰۲ دفتر ۱۹۳ صفحه ۵۸ بشماره 
چاپی ۰۷۵۴۷۷ الف/۸۳ به نام محمد علی مرادی صادر گردیده است و پس از 
سلسله نقل و انتقالات برابر سند انتقال ۲۶۲۰۶- ۱۳۹۵/۱۲/۲۶دفتر اسناد 
رســمی ۲۳ ســنندج به آقای هومن میرکی مقدم انتقال قطعی گردیده است و 
تفکیکی۱۴۰۲/۰۳/۲۴-۱۴۰۲۲۰۴۳۲۰۰۱۰۰۰۰۳۷  صورت مجلس  بموجب 
به ۴ قطعــه تفکیک ۹۴۹۰ الی ۹۴۹۳ فرعی تفکیک گردیده اســت با تقدیم 
یکبرگ استشــهادیه که به تایید دفتر اسناد رسمی ۹۲ سنندج رسیده مدعی 
اســت سند مالکیت پلاک مرقوم را که به نام مالک صادر گردیده به علت سهل 
انــگاری مفقود نموده و از این اداره تقاضای صدور مالکیت المثنی را دارد، لذا 
مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحــی آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می گردد تا هر کس مدعی انجام معامله و یا وجود ســند فوق نزد خود است از 
تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ۱۰ روز به این اداره مراجعه و با ارایه اصل 
سند یا خلاصه معامله نسبت به اعتراض به صدور سند المثنی تسلیم نماید در 
غیر اینصورت ســند مالکیت المثتی طبق مقررات صادر و به متقاضی دریافت 

سند المثنی تسلیم خواهد شد.
م الف-۱۷۴۳

تاریخ انتشار۱۴۰۲/۰۴/۲۸
بهنام قباد رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک سنندج

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری پراید جی تی ایکس آی  به رنگ سفیدروغنی به 
شماره موتور ۱۴۹۴۴۱۳ و و شماره شاسی S۱۴۱۲۲۸۵۸۳۱۱۳۵ و 
شماره پلاک ایران ۶۴-۵۸۲ب۱۷ به مالکیت حسین فتاحی اردکانی 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد
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گفتگو با علی بهراد
 عاشقانه ای که با سخت گیری لیلا حاتمی 

اوج گرفت
علی بهراد کارگــردان فیلم ســینمایی »تصور« به ارایــه توضیحاتی 
درباره تجربه کارگردانی اولین فیلم بلند سینمایی خود با نقش آفرینی 

متفاوت لیلا حاتمی در نقش اصلی پرداخت.
علی بهراد کارگردان فیلم ســینمایی »تصور« که ایــن روزها در حال 
اکران در سینماهای کشور اســت، در اولین گفتگوی مشروح رسانه ای 
خود درباره شــرایط اکران این فیلــم بدون تبلیغات و اطلاع رســانی 
مناســب که منجر به فروش پایین آن در گیشه شده است، توضیح داد: 
من به عنوان کارگردان نقشــی در این فرآیند ندارم. فیلم به دفتر پخش 
واگذار شده است و در قبال تبلیغاتی که برای اکران فیلم انجام می دهد، 
۱۰ درصد از فروش فیلم را برمی دارد. دربــاره فیلم »تصور« باید بگویم 
که این فیلم هزینه تولید خودش را از عرضه در خارج از کشــور به دست 
آورده و خیلی بیشتر از آنچه توقع اولیه سرمایه گذار و تهیه کننده بوده 
اســت، فیلم درآمد داشــته اســت. به همین دلیل حس می کنم دیگر 
انگیزه ای برای تبلیغ فیلم در اکران داخل کشــور نداشــته اند و کار را 
به طور کامل به پخش کننده واگذار کردند. تهیه کننده و ســرمایه گذار 
انگیزه ای برای تبلیغ نداشته اند و من هم در مقام کارگردان برای تبلیغ 

فیلم کاری از دستم برنمی آید!
این کارگردان افزود: از همان روز اول اکران فیلم »تصور« سانس هایی 
که در اختیار فیلم ما قرار گرفت بسیار کم بود. خیلی از دوستان نزدیک 
خودم خیلی سخت توانستند ســانس مناسبی برای تماشای فیلم پیدا 
کنند. با تمام این شــرایط اما باید بگویم که از اکران فیلم راضی هستم. 
نام اولیه فیلم هم »مادلــن« بود، نام همان قنــادی ای که کاراکتر لیلا 
حاتمی در فیلم در آن مشغول به کار است. به دلیل اینکه این نام خارجی 
اســت اجازه آن را ندادند. من پیش تر یک فیلم کوتــاه به نام »هرمان« 
ساخته بودم و وقتی از وزارت ارشــاد نام دیگری از من خواستند، سریع 

همان اسم »هرمان« را گفتم تا پروانه نمایش را بگیرم.

اگر همه اصلاحیه ها را اعمال می کردم فیلم امکان اکران نداشت
وی گفت: بعد از اینکه فیلم در جشــنواره کن اکران شد، وقتی برگشتم 
دوستان سازمان ســینمایی اصلاحیه هایی به من دادند من برای آنکه 
بتوانم مجوز فیلم دیگــرم را بگیرم، اعمال ایــن ممیزی ها را پذیرفتم. 
البته پیش تر درباره ۴ مــورد اصلاحیه با من صحبت کــرده بودند که 
تبدیل به ۲۰ مورد شــد. اگر می خواســتم همه آن اصلاحات را اعمال 

کنم، فیلم کمتر از ۷۰ دقیقه می شد و دیگر امکان اکران نداشت!
بهراد ادامه داد: بعد از آن ماجرا دیگر پیگیری اکــران فیلم در داخل را 
رها کردیم چرا که همزمان فیلم، داشــت عرضــه جهانی خود را دنبال 
می کرد. فیلم در کشــورهایی مانند »چین« و »اندونــزی« هم آماده 
اکران شــد. این در حالی اســت که تا جایی که اطلاع دارم بعد از فیلم 
»جدایی نادر از سیمین« و فیلمی از رضا میرکریمی هیچ فیلم دیگری 
از ایران در کشور چین اکران نشده است. همین روزها پیش فروش آغاز 
اکران »تصور« در سینماهای چین آغاز شده است. فیلم در کشورهای 
دیگری مانند برزیل، امارات و برخی دیگر از کشورهای منطقه هم اکران 
شده اســت. حتی آقای نوروزبیگی تهیه کننده فیلم در پرواز با یکی از 
ایرلاین های بین المللی خیلی اتفاقی متوجه پخــش فیلم در هواپیما 

شد.

مخاطب فیلم من متفاوت از مخاطب فیلم های پرفروش این 
روزهاست

این کارگــردان جوان گفت: اغلــب بازخوردهایی که نســبت به فیلم 
»تصور« داشــته ایم مثبت بوده اســت. حس می کنم در لیگ متفاوتی 
نســبت لیگی که فیلم هــای پرفروش ایــن روزها در حــال رقابت در 
آن هســتند، حضورم دارم. دنیــای متفاوتی دارم و احســاس می کنم 
مخاطبانم هم متفــاوت از مخاطبان این فیلم ها هســتند. »تصور« در 
بســترهایی اکران می شــود که شــاید هر فیلمی امکان عرضه در این 
بســترها را پیدا نکند و چنین فیلم هایی مخاطبان خــاص خود را هم 

پیدا می کند.
کارگردان فیلم »تصور« درباره کارنامه خود در ســینما هم گفت: من 
قبل ترها قصه می نوشــتم و از مقطعی به بعد شروع به نوشتن فیلمنامه 
کردم. سال ۹۴ برای اولین بار درخواســت پروانه ساخت کردم. همواره 
هم دوست داشتم با کار خودم شناخته شوم. کارهایی که پیش تر نوشته 
بودم هم کارهای خیلی شاخصی نبود و بیشتر در سطح کارهای کمدی 

و یا آثار مربوط به شبکه خانگی بود.
 البته با افرادی کار کرده ام که آن ها برایم قابل احترام هستند. کارهایی 
در کارنامه ام داشته ام که شــاید به همه آن ها افتخار نکنم اما قرار بوده 
که این آثار مخارج زندگی ام را تأمین کند تــا روزی بتوانم فیلم خودم 

را بسازم.
وی افزود: کاری که من در تمام این سال ها بلد بودم، نوشتن بوده است. 
من تحصیلات دانشگاهی ام در رشته مکانیک بوده اما واقعیت این است 
که غیر از نوشــتن هیچ کار دیگری بلد نیســتم. در مقطعی هم مجبور 
بودم که از نوشــتن پول دربیــاورم. البته از ســال ۹۱ کارگردانی فیلم 
کوتاه را هم آغاز کردم و تا امروز ۹ فیلم کوتاه هم ساخته ام. یک تله فیلم 
ویدئویی هم کار کردم که در واقــع مجموعه ای از فیلم های کوتاهم بود 
که به پیشنهاد یک تهیه کننده تبدیل به یک فیلم شد. اولین فیلم بلند 

سینمایی ام »تصور« است.
بهراد درباره همکاری با جواد نوروزبیگی در مقام تهیه کننده و بازیگرانی 
مانند لیلا حاتمی و مهرداد صدیقیــان در اولین تجربه کارگردانی خود 
هم گفت: بالاخره ســابقه ای که در نوشتن داشــتم، اینجا به کارم آمد. 

به واسطه فیلمنامه نویسی در دفاتر تولید رفت و آمد داشتم. 
حوالی ســال ۹۶ بود که بــرای نــگارش فیلمنامه ای بــه دفتر آقای 
نوروزبیگی رفتم و از همان جا آشــنایی ما آغاز شد. فیلمنامه »تصور« را 
اما اولین بار با آقای علی مصفا مطرح کردم و به دنبال سرمایه برای تولید 
آن بودیم یــک روز آقای نوروزبیگی تماس گرفت و گفت من ســرمایه 
تولید این فیلم را دارم. در اوج کرونا بود که آقای نوروزبیگی برای تولید 
اعلام آمادگی کرد و ما هم اســتقبال کردیم و مشغول کار شدیم. فیلم 
اسفندماه ۹۹ ساخته شــد و ادامه تولید آن به نوروز ۱۴۰۰ هم کشیده 

شد.
کارگردان »تصور« درباره حضور لیلا حاتمی در فیلم هم گفت: ما پیش 
از این فیلم قرار بود در فیلمی به نام »اسکاتلند« همکاری داشته باشیم. 
شروع آشنایی ما همان فیلم بود اما در اواخر سال ۹۸ بود و تولید آن فیلم 
با ماجراهای کرونا مصادف و همه چیز تعطیل شد. من به خانم حاتمی 
ساخت این ایده جمع وجور را پیشــنهاد دادم. ابتدا قصه کلی را تعریف 
کردم و در چند نوبت نســخه هایی از فیلمنامه را هم ارسال کردم. آنقدر 
نوشتم و ارســال کردم تا راضی بشــوند. نتیجه این سخت گیری خانم 

حاتمی روی کیفیت نهایی فیلم هم تأثیر گذاشته است.

قاب

خریدار  یک استاد دانشــگاه با بیان اینکه 
هالیوود یــک مکتب فکری اســت گفت: 
هالیوود قهرمان را طوری می سازد که مردم 
در همه جــای دنیا با آن همــذات پنداری 
کنند. آنها چرخه درســتی طراحی کردند 
که درست جواب می دهد اما چرخه قهرمان 
سازی در کشــور ما معیوب است و برای این 
مشکل باید از سیاست گذاران، دانشگاهیان 
و فعالان فرهنگی اســتفاده کــرد. به نظرم 
آینده با وجود نگران کننده بودنش، روشن 
است.نشســت »بررســی تطبیقی مفهوم 
قهرمان و ضد قهرمان در ســینمای ایران و 
هالیوود« با حضور مجید اســماعیلی مدیر 
عامل موزه ســینما، منوچهر شاهســواری 
تهیه کننده ســینما و مدیر فرهنگی، رهبر 
قنبری کارگــردان، جواد طوســی منتقد 
ســینما و غلامرضا گودرزی استاد دانشگاه 
عصــر روز گذشــته ۲۶ تیر ماه در ســالن 

فردوس موزه سینما برگزار شد.
به نقل از روابط عمومی موزه سینما، مجید 
اســماعیلی مدیر عامل موزه سینما در ابتدا 
گفت: ســینما در دنیای معاصــر، جدی و 
تخصصی شده و عمق زیادی پیدا کرده است 
و اگر به سینما نگاه ســطحی داشته باشیم 
در واقع خود را از سینما محروم کرده ایم. در 
سال های اخیر اصطلاح دانش بنیان را زیاد 
شــنیده ایم و من به ســینمای دانش بنیان 

زیاد فکر می کنم.
وی با بیــان اینکــه نمی توانیــم در حوزه 
اجتماعی فیلم بســازیم و از یک متخصص 
اجتماعی مشــورت نگیریم، ادامه داد: من 
معتقدم هیچ چیز در دنیای جدید سطحی 
نیســت ، همه چیز جدی و عمیق اســت و 
امروزه هوش مصنوعــی و تکنولوژی هم به 
ســینما کمک می کند، به همین دلیل باید 

در سینما موشکافانه تر به مسائل بپردازیم.
اسماعیلی افزود: بســیاری از افراد معتقدند 
سینما باید قهرمان داشــته باشد حال این 
سوال پیش می آید که قهرمان چیست و چه 
اتفاقی می افتد که به یک موقعیت و جریان، 
قهرمــان و ضدقهرمــان می گوییم. ممکن 
اســت این ضدقهرمان، تفکر یــا موجودات 
فضایی یــا بلایای طبیعــی باشــد اما آیا 
قهرمانان خود را شــناخته ایم؟ در سینمای 
ایران قهرمان باید واجد چه شــرایطی باشد 
تا به آن قهرمان بگوییم؟ بــه نظرم قهرمان 
کسی است که ما ســعی می کنیم شبیه آن 

شویم ، الگوی ما شود و از آن تبعیت کنیم.
مدیرعامــل موزه ســینما یادآور شــد: در 
ســینما هر چیزی مبتنی بر دانش است اما 
آنچه نیازمند تقویت بیشــتر اســت تولید 
محتــوا اســت. در جوامع مختلــف درباره 
اتفاقاتی کــه می افتد نگاه هــای متفاوتی 
وجود دارد و چنــد مقصــر در ذهن مردم 
شــکل می گیرد. برخی نوک هــرم و برخی 

قاعده هرم یعنی مردم را مقصر می دانند.
وی ادامــه داد: دو تمدن وقتی به مشــکلی 
برخورد می کنند دو نــوع نگاه دارند؛ تمدن 
اول اولیــن کاری که می کند خــود را برای 

حل آن اختلاف، مسئول می داند و سینمای 
غرب بــا مفهوم غــرب ســعی می کند این 
موضوع را جا بیاندازد؛ یعنی همه شما برای 

کاری که باید انجام شود، قهرمانید.
اســماعیلی ادامه داد: نگاه دیگر که شــاید 
ناشی از استبداد شرقی باشــد این است که 
هر مســئله ای را به بالا ارجاع  دهیم؛ مثل این 
جملات که اصــلا نباید به سیاســتگذاران و 
مدیران امید داشــت. یعنی هر تغییر و تحول 
مثبتی که اتفاق می افتد یا از سمت قاعده هرم 
)مردم( است یا از ســمت نخبگان و نخبگان 

می توانند به بالا و پایین هرم فشار آورند.
وی با بیــان اینکه قهرمــان لزوما یک مدیر 
نیست، ادامه داد: قهرمان یک آدم معمولی 
است که مسئولیت پذیری او باعث می شود 
کنش گرانه کارهــای بزرگی انجــام دهد. 
اینکه هر کســی باید خــودش را قهرمان 
بالقــوه برای تغییــر بداند یک چیز اســت 
و اینکــه منتظر آن باشــیم فــردی دیگر 
مســئله ای را که در اختیار ما نیســت حل 
کند، یک مسئله دیگر است. مفهوم قهرمان 
در این دو تمدن به شــدت تحت تاثیر نظام 
ارزشی و اعتقادی اســت. سوسیالیست ها 
قهرمان فردی نمی ســازند و جمع گرایانه 
فکــر مــی کننــد و از طرفــی در دیدگاه 

کاپیتالیست ها قهرمان فردی زیاد است.

مناسبات انسانی اصلی ترین 
تشخصیص دهنده قهرمان و 

ضدقهرمان است
در ادامه منوچهر شاهســواری تهیه کننده 
ســینما نیز گفــت: اینکــه ســینما باید 
دانش بنیان باشد یک رویکرد است و اینکه 
سینما، دانش بنیان اســت رویکردی دیگر 
است. به نظر من نه تنها سینما دانش بنیان 
است و بر اســاس دانش شکل گرفته بلکه به 
توسعه دانش و تخیلات منجر به دانش و علم 
نیز کمک کرده است. گاهی سینما خودش 
ابداع گر امری بــوده که بعدهــا در صحنه 

عمومی اتفاق افتاده اســت اما آیــا این امر 
متعلق به سینما ، ادبیات و سایر هنرها پیش 
از رونق و شکل گیری ســینما بوده؟ به نظر 

من آنجا هم همین اتفاق افتاده است.
وی با اشــاره به اینکه قهرمان و ضد قهرمان 
یک بحث اصلی در سینما است، افزود : وقتی 
در ســینما از قهرمان و ضدقهرمان صحبت 
می کنیم از شخص و انســان حرف می زنیم؛ 
مناســبات انســانی اصلی ترین تشــخیص 

دهنده قهرمان و ضدقهرمان است. 
شاهسواری افزود: در سینمای ایران متهم 
هســتیم که قهرمان نداریم و بــه نظر من 
هر زمان کــه جامعه از نظرسیاســی و نظام 
مدیریتی در شــرایط تحمل قهرمان باشد، 
قهرمان به وجــود می آید؛ قهرمان کســی 
است که علیه شرایط حاکم ناعادلانه بر خود 
یا دیگران به تشــخیص یا به اجبار شورش و 
قیام می کند. نمونــه آن را از مدل فیلم های 
وســترن گرفته تا نــوآر و حتــی مدلی از 
قهرمان که در ســینمای ایــران در پیش از 
انقلاب وجــود دارد، می بینیــم. مثلا آثار 
مسعود کیمیایی شــورش بر شرایط حاکم 
اســت که گاهی مبنای سیاسی، اجتماعی، 
اخلاقی یا اقتصادی دارد اما مهم ترین عامل 
آن تحقیر است؛ انسان تحقیر شده از یک جا 
به بعد دیگر نمی خواهد به تحقیر تن بدهد و 

از آن لحظه قهرمان متولد می شود.
وی بــا اشــاره بــه چالش هایــی کــه در 
شکل گیری ســینمای قهرمان محور ایران 
وجــود دارد، ادامــه داد: اینکه ســینمای 
قهرمان محــور دچــار قصــورات جــدی 
اســت، نیاز به بحث فرهنگــی عمیق دارد. 
گاهی بــا امکانــات امروزی دربــاره دیروز 
قضــاوت می کنیــم و قضــاوت منصفانه و 
عادلانه نداریم. هیچ وقــت خودمان را نقد 
نمی کنیم؛ هر امری رویکــردی منصفانه، 
عاقلانه و مورد احترام نداشــته باشد، نابود 
اســت. دیدگاه ما به قهرمان و ضدقهرمان 
باید منصفانه باشــد در غیــر این صورت در 

سینمای فعلی باقی خواهیم ماند.این مدیر 
فرهنگی با بیــان اینکه علــم آینده پژوهی 
محصول سینماســت، گفت: امروز با تصویر 
از دیگــران خبــر می گیریم و بــا تصویر از 
خود خبر می دهیــم و باید توجه داشــته 
باشیم که قدرت تاثیرگذاری تصویر بیشتر 
است. ســینما آن چیزی اســت که تصاویر 
می سازند و به ما منتقل می کنند و ما هم آن 
را باور می کنیم. شاهســواری با بیان اینکه 
مفاهیمی کــه هیچ تصویــری از آن وجود 
ندارد قابل باور نیســت، خاطرنشــان کرد: 
سینمای ایران قطعا قدرت بازنمایی قهرمان 
و ضدقهرمان را دارد. متاسفانه امروز میل به 
خلق ایده نداریم و بی هدف زندگی می کنیم 
درحالیکه اگر ما به چیــزی افتخار نکنیم و 
چیزی برای افتخار کردن نداشته باشیم در 

جنگ امروز باخته ایم.

 ضدقهرمان رقیب و حریف
 قهرمان است

در ادامه جواد طوســی منتقد ســینما نیز 
در بخــش دیگــری از این نشســت گفت: 
»قهرمان« موجودیت خود را در شــرایطی 
به دســت می آورد که قابلیت الگو شــدن 
در متــن جامعه یا آن سیســتم را داشــته 
باشــد و این می تواند خصایص مختلفی از 
جهت مبانی انســانی، اخلاقی، شــهامت، 
روحیــه کنش مندی عدالــت خواهی و… 
حتی مرگ آگاهی به همراه داشــته باشد.
اما قهرمان واقعی کســی اســت که بدون 
اینکه بخواهد این نشــانه ها وخصایص والا 
را به شــکلی متظاهرانه به رخ بکشد، به یک 
ضرورت الــزام آور و اجتناب ناپذیر عینی و 
تاریخی رسیده باشد تا در آن ساحت دلخواه 
والگو پذیر قرار بگیــرد.در واقع قهرمان باور 
پذیر وســمپاتیک نباید پزُ قهرمانانه بدهد 
و ایــن دغدغه مندی بایــد در ذاتش وجود 

داشته باشد.
وی افزود: »ضدقهرمان« بــه عنوان رقیب 

وهماورد و حریف قهرمان، فردی اســت که 
عامل بازدارنده  بــرای جولان دهی و اجرای 
مطلوب قهرمان است. ضدقهرمان در قواعد 
بازی حرفه ای یک سیســتم وتشــکیلات 
سینمایی کارآمد وتشخص یافته، می تواند 
حتی یک حیوان یا موجــودی غیرعادی و 
طبیعت باشد، مانند فیلم های»آرواره های 
کوســه«،»پرندگان«،»ارباب حلقه هــا«، 
»ترمیناتور«،»غیــر ممکــن« و... .گاهی 
ضدقهرمــان می توانــد در فردیــت خود، 
موجودیت قهرمان را داشــته باشــد و بار 
ترکیبی پیدا کند. گاهی هــم ضدقهرمان 
خود سیســتم اســت کــه در برابرقهرمان 
معترض وسازش ناپذیر صف آرایی می کند. 
بنابراین شرایط و بستر فرهنگی، اجتماعی 
و سیاســی یک جامعه دراجرای درســت 
وقاعده مند قواعد بازی برای شکل یابی یک 

سینمای حرفه ای اهمیت بسزا دارد.
طوســی خاطرنشان کرد: کشــوری چون 
آمریکا که قدمــت تاریخی چندانی ندارد، با 
همین تولیدات فرهنگی و هنری و در عین 
حال حرفه ای وخوش ساخت خود به خوبی 
می تواند نظر مخاطبین کشورهایی را که در 
این زمینه کم کاری کــرده اند را به خودش 
جلب کند تــا مضامین و وجوه ســاختاری 
آثار متنوعش شوند. اساســاً» ژانر« ارتباط 
ناگسســتنی با مناســبات حرفه ای دارد؛ 
باید کمپانی، اســتودیو یا بخش خصوصی 
را به درســتی تعریف  کنید تا گونه شناسی 
موضوعیت پیدا کنــد؛ موردی که همچنان 

حلقه مفقوده سینمای ماست.
وی ادامــه داد: اگــر در دوران بعد از انقلاب 
ژانری به نام »ســینمای جنــگ« را تجربه 
کردیــم و توانســتیم در آن کــم وبیــش 
خــوب پیــش برویــم، خــودِ آن رخداد 
تاریخی بــه ما کمــک کرد و شــرایطی را 
بوجود آورد تا ســینماگرانی مانند رســول 
ملاقلی پور، ابراهیــم حاتمی کیا، احمدرضا 
درویش،محمد علی باشه آهنگر و... را داشته 
باشیم؛ ســینماگرانی که در دل آن رویداد 
بودند و توانســتند چراغ این ژانر را روشــن 
نگه دارند. امــا آیا توانســتیم مراقبت های 
لازم برای حفظ این ژانر انجام دهیم؟ به نظر 
می رسد به جای اینکه این نوع سینما مسیر 
طبیعی اش را طی کند وقهرمان های واقعی 
وباور پذیرش را ازبطــن تاریخ ومتن جامعه 
شناســایی کند، »ایدئولوژی« می خواهد 
خودش را به آن تحمیل کنــد. امیدوارم در 
چنین شرایطی، نسل های جوان و پرانگیزه 
این دوران قهرمان های تاثیرگذار ودغدغه 
مند خود را از دل جامعه ملتهب معاصر پیدا 
کنند ودر معرض دید مخاطــب این زمانه 
بگذارند.رهبر قنبری نویسنده و کارگردان 
در ادامه این نشســت گفت: موضوع دانش 
بنیان شدن سینما بسیار مهم است. دیگران 
در جهان، نگاه ما را مال خود می کنند و اگر 
ما در قید و بند ســینمای خود باقی بمانیم؛ 
اینترنت ، تکنولوژی و هوش مصنوعی ما را 

از دایره سینمای جهانی بیرون می اندازد.

 بازیگر ســینما، تلویزیون و تئاتر گفت: اگر قرار اســت 
کاری نمایشی تولید شود باید ادبیات آن نمایشی شود 
و نمی شود با ادبیات، اشعار خاص و یا مداحی صرفا یک 

کار مذهبی تولید کنیم.
میثم رازفر که ایــن روزها با شــخصیت خیالی به نام 
»مجنون« مشــغول بازی در تله تئاتری به مناســبت 
ایام محرم است در گفت وگو با خبرنگار سینمایی ایرنا 
اظهار داشت: به طور مسلم کارهای مناسبتی بسیاری 
تاکنون ساخته شــده اما همه از این که سطح کیفی هر 

کدام چقدر خوب و موفق بوده آگاهند.
وی افزود: متاســفانه به غیر از چند کاری که 
هزینه های بســیاری هم برای ساخت آنها به 
دنبال داشته و مورد اقبال بیننده قرار گرفته 
کارهای دیگر دم دســتی و بد بوده و با بودجه 
کم با بی مهری هــا و صرفا بــه خاطر این که 

کاری انجام شود، صورت گرفته است.
بازیگر سریال سیاه چاله )حسین نمازی ۱۴۰۲( گفت: 
کار مذهبی، مداحی نیست. متاســفانه عمده کارهای 

مذهبی مناســبی ما تبدیل به مداحی شده 
در حالی که به گفتــه بهرام بیضایی در کتاب 
نمایــش در ایــران، مداحی هم بخشــی از 
نمایش در ایران اســت و نمی شود آن را جدا 

کرد.
رازفر گفت: بــرای تولیــد کار تصویری، اثر 
مناسبتی باید ادبیات نمایشــی و تصویری 

داشته باشد و این ها کمی از هم متفاوت هستند.
او همچنین با اشــاره به نقش مجنون در این تله تئاتر 

مناســبتی گفت: این کاراکتر جذاب است و یک سری 
صحبت ها از زبان او شنیده می شــود که تاکنون گفته 
نشــده اســت و گاهی زخمه هایی می زند که جذاب 

است.
رازفر تاکنون در آثاری چون سریال حس سوم )مهدی 
فخیم زاده ۱۳۸۴( ، مجموعه آســپرین)فرهاد نجفی 
۱۳۹۵(، سریال زمانه) حسن فتحی ۱۳۹۱( و کارهای 
دیگری چون ســریال های راه طولانی و مــا چند نفر 

ایفای نقش کرده است.

چهره

میثم رازفر: با اشعار خاص و یا مداحی صِرف نمی شود اثر مناسبتی مذهبی ساخت

در اکران ویژه فیلم شهاب حسینی چه گذشت؟
خریــدار  اکران ویــژه و رونمایــی فیلم 
سینمایی »مقیمان ناکجا« به نویسندگی، 
تهیه کنندگی و کارگردانی شهاب حسینی و 
سرمایه گذاری سهیلا امینی با حضور عوامل 
فیلم، هنرمنــدان و مخاطبان ســینمای 

هنری و تجربی برگزار شد.
 به نقــل از روابط عمومی گروه ســینمایی 
هنر و تجربه، ســلمان فرخنــده که اجرای 
این برنامه را بر عهده داشــت، گفت: شهاب 
حسینی همیشــه دغدغه اش این است که 
ســینما ســهمش را به ادبیات ادا نکرده و 
خیلی کم از آثار اقتباســی، داستان و رمان 
در خلق آثار ســینمایی استفاده کرده است 

و جای خالی آن همیشه احساس می شود.
او ادامه داد: این فیلم فقط یک اثر سینمایی 
نیســت بلکه یک راه هدفمند و ارزشــمند 
اســت که شــهاب حســینی آن را دنبال 

می کند.
ســپس یک ویدئو توســط گروه گرافیکی 
موسســه هفــت آســمان پخش شــد که 
نویســنده معاصر »اریک امانوئل اشمیت« 
پس از تماشــای فیلم »مقیمــان ناکجا« 

درباره آن نظر داده بود و از شــهاب حسینی 
بابت تبدیل این نمایشــنامه به فیلم تشکر 

کرده بود.
شــهاب حســینی کارگردان اثر نیز گفت: 
سپاســگزارم که تشــریف آوردید تا بتوانم 
سیاه مشقم را تقدیم نگاه شما کنم. من فقط 
چند تشــکر دارم که اینجا وقت آن است تا 
قدردانی کنم از کســانی که در ساخت این 

اثر من را همراهی کردند.
 ابتدا از خــدای بی نیازِ همیشــه بنده نواز، 
سپس از اریک امانوئل اشــمیت که به نیت 
شفا قلم می زند و هر کدام از آثارش می تواند 
مرهمی باشــد بر یک درد درونــی؛ این اثر 
امانتی است که ان شــالله به درستی تقدیم 

صاحب اثر شود.
او افزود: از ســهیلا امینی ســرمایه گذار اثر 
تشکر می کنم که کمک کرد تا این اثر خلق 
شود. از گروه محترمی که با تمام سختی ها 

تا پایان من را همراهی کردند سپاسگزارم.
حســینی اضافه کــرد: از تمــام مدیران و 
همکاران در وزارت ارشاد و گروه سینمایی 
هنر و تجربه که شرایط ســاخت و اکران اثر 

را فراهم کردند تشکر می کنم. سپاسگزارم 
از وقتی که برای تماشــای فیلم می گذارید 
و امیــدوارم از »مقیمان ناکجا« خوشــتان 

بیاید.
فیلم ســینمایی »مقیمان ناکجا« بر اساس 
نمایشــنامه  »مهمانســرای دو دنیــا« اثر 
نویســنده شــهیر معاصر »اریــک امانوئل 
اشــمیت« به کارگردانی شــهاب حسینی 
از چهارشــنبه ۲۸ تیرماه در ســینماهای 

منتخب هنر و تجربه اکران می شود.
در خلاصه داســتان این فیلم آمده اســت: 
»جوانی مرفه اما دلزده از زندگی، شــبی در 
راه بازگشــت به خانه، ســر از مکانی غریب 
و بیگانــه در مــی آورد. او به مــرور و پس از 
آشــنایی با مقیمان آن جا بــه واقعیت آن 
مکان پی بــرده و به حقایقــی عمیق آگاه 

می شود.«
پرینــاز ایزدیار، آرمــان درویــش، ناهید 
مســلمی، احمد ســاعتچیان، غزاله نظر، 
مهدی حســینی، تنی آواکیان و شــهاب 
حســینی بازیگران فیلم »مقیمان ناکجا« 

هستند.

عوامل این فیلم سینمایی عبارتند از: مدیر 
فیلمبرداری: علی قاضی، تدوین: شــهاب 
حســینی، شــهرام ابراهیمی، مدیر تولید: 
شهرام زاهدی، طراح صحنه: پیام اسکندری 
و شهاب حســینی، طراح گریم: سیدجلال 
موســوی، طراح لبــاس: ژاله زکــی زاده، 

صدابــردار: محمــد مختــاری، صداگذار: 
حسین قورچیان، برنامه ریز: علیرضا نسایی، 
دســتیار کارگردان: حسین ایرجی، منشی 
صحنــه: روح  انگیز شــمس، مدیر صحنه: 
رضا حســن وند، عکاس: نوشــین جعفری، 

جلوه های ویژه: آرش آقابیگ.
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میدان

یک عضو هیات رییســه فدراســیون می گوید این سه 
تغییر سبب افزایش کیفیت فوتبال می شود.

منصور قنبرزاده، عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال 
در ســمینار دانش افزایی داوران در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: یک جلســه ای که با اعضای هیات رییســه 
داشــتند، درباره مشکلاتی که داشــتند طرح موضوع 
کردند و یک مقدار شرایط بهتر خواهد شد. ما ۳ تغییر 
امسال خواهیم داشــت که این تغییرات ممکن است با 
مقاومت انجام شود اما مانند عمل جراحی می ماند که 
بالاخره باید انجام می شد و همه این تغییرات با مطالعه 
بودند.وی ادامــه داد: یک تغییر بحــث کیفی کردن 

داوران بود. همــه می گفتند تعــدد داوران 
باعث شــده تا هر داور ۴ یا ۵ هفته سوت بزند 
و آمادگی لازم را نداشــته باشد. این تصمیم 
شجاعانه گرفته شد و داوران کم تر شد. تغییر 
دوم، نظارت بــر قراردادها و تعیین ســقف 
بودجه بود؛ تاکید می کنم که تعیین ســقف 
بودجه بود نه سقف قراراداد. این کار عملیاتی 

شد و به باشگاه ها ابلاغ شد. با این تغییر، بخشی از منابع 
مالی فوتبال که به جیب دلالان فوتبال می رفت، از آن 
جلوگیری شــد. البته ما به مدیربرنامه ها و کارگزاران 
رســمی احترام می گذاریم. این یکی از شــاخصه های 

مهمی بــود که قطع شــد. ســومین تغییر 
که در زیر ســایه دو تغییر قبلی ماند و کم تر 
رسانه ای شد، ابلاغیه ای بود که هیات رییسه 
سازمان لیگ برای تیم های پایه مصوب کرد. 
تیم های پایه ما در سطح کشوری محدودیت 
نداشــت و باشــگاه ۱۰۰ یا ۱۲۰ قرارداد با 
بازیکن می بســت و این در حالی بود که تنها 
۳۳ کارت برای این بازیکنان صاد می شد. این را کیفی 
کردیم. جزییاتش را نمی گویم اما این باعث می شــود 
که از این کار باشگاه های پایه جلوگیری شود و بخشی 
که خود شما رسانه ها اطلاع رســانی می کردید یعنی 

قرارداد بستن با بازیکنان پولی)بازیکنانی که به باشگاه 
پول می دهند تا قرارداد ببندند( جلوگیری شــود. این 
حق بچه های محروم ما بود و فوتبال رشــته پرزحمتی 
است و کسانی که آن را شــروع می کنند، عمدتا از قشر 
ضعیف هســتند و این مصائب باعث بــه وجود آمدن 
تبعیض هایی شده بود اما با این تمهیدات بخشی از این 

مشکلات حل می شود.
نایب رییس دوم فدراســیون درباره افزایش ســهمیه 
بزرگســالان تیم های حاضر در آســیا بیان کرد: این 
دستورالعمل ابلاغ شده و ۹۵ درصد نقل و انتقالات هم 

بر اساس این وضیعت صورت گرفته است.

فوتبال

ایمان گودرزی  در حالی کــه برنده های 
توپ طلا به عربســتان می روند، لیگ ایران 
هنوز هــم از بازیکنان بــی کیفیت خارجی 

رنج می برد.
 حضور بازیکن خارجی در لیــگ برتر ایران 
یکــی از معماهــای کلیشــه ای و لاینحل 
فوتبال ایران اســت. بازیکنانی که با تلاش 
دلال ها و قیمت های گــزاف چند صد هزار 
دلاری بــه فوتبال ایران وصل می شــوند و 
اغلب کیفیتی ندارنــد و در تیم های ایرانی 
بدون هیچ تأثیر خاصی بدل به یک نیمکت 
گرمکن می شوند. در حقیقت نزدیک به سه 
چهارم خارجی های شــاغل در ایران چنین 
سرنوشــتی دارند و این بدان معناســت که 
در فوتبال ســالیانه چند میلیــون دلار دور 
می ریزیم تا چند تماشــاگر را به لیگ اضافه 
کنیم! پولی که باید صرف توســعه فوتبال و 
تیم های پایه شود، این گونه هر فصل هزینه 
مشــتی اغیــار و اجنبی می شــود که هیچ 

خاصیتی ندارند.
در فصل گذشــته هم همین روال در لیگ 
ایران برقــرار بود و تمامــی تیم های ایرانی 
تعداد قابل توجهی بازیکن خارجی داشتند 
که تقریباً اکثر آنها بی مصرف و بی خاصیت 
بودند. به عنوان مثال پرسپولیس به عنوان 
قهرمان لیگ برتر دو مهاجم خارجی داشت 
که روی هــم رفته تنهــا ۳ گل در طول یک 
فصل به ثمر رساندند و قراردادشان روی هم 
نزدیک به ۲ میلیون دلار می شد. هزینه ای 
گــزاف بــرای ۲ مهاجــم بی خاصیتی که 
آنقدر بی کیفیت بودنــد که در برخی اوقات 
یحیی گل محمدی آنهــا را روی نیمکت هم 

نمی گذاشت و از لیست خارج می کرد.
در فصل گذشــته ۴۳ بازیکــن خارجی در 
۱۳ باشگاه در لیگ بیســت ودوم توپ زدند 
و ۳ باشــگاه هوادار، نفت مسجدســلیمان 
و ملــوان در تیم خــود از بازیکنان خارجی 
اســتفاده نکردند. از فصل پیش رو سهمیه 
بازیکنان خارجــی تیم هــا از ۱+۳ به ۶+۱ 
افزایش خواهد داشــت و تیم ها می توانند 
از خارجی های بیشــتری اســتفاده کنند. 
بررسی عملکرد بازیکنان خارجی در فصل 
گذشته می تواند پاسخ روشنی به این سؤال 
باشد که آیا قرار است خارجی ها به کیفیت 
فوتبال ایران اضافه کنند یا قرار اســت دلار 
بیشــتری بدهیم تــا تعدادی تماشــاگر 

بی مصرف در لیگ داشته باشیم؟

تراکتور: گوستاوو واگنین، ریکاردو 
آلوز، صفا هادی و خایمه رومرو

۳ بازیکــن از ۴ بازیکن خارجــی تراکتور از 
مهره های اصلی این تیــم تبریزی در فصل 
گذشــته بودند. آلوز پرتغالــی در ۲۷ بازی 
برای تراکتور به میدان رفت و موفق به ثبت 
۱۳ پاس گل شــد و عنوان آقای گلی لیگ 
بیســت ودوم را به دســت آورد. او به اذعان 
اغلب کارشناســان و پیشکسوتان فوتبال از 

باکیفیت ترین بازیکنان لیگ بود.
میانه زمین تراکتــور با حضور گوســتاوو 
واگنین و صفا هادی عملکرد خوبی داشــت 
و ایــن دو بازیکن تأثیر بســیار زیادی روی 
کسب نتایج قابل قبول تراکتور داشتند. صفا 
هادی عراقی در پست هافبک دفاعی در این 
فصل ۲۶ بازی برای تیمش انجام داد و یک 

گل به ثمر رساند.
گوســتاوو واگنین، دیگــر بازیکن خارجی 
تراکتور اســت که ملیت برزیلی - ایتالیایی 
دارد و در این فصل برای تراکتور درخشــان 
ظاهر شــد. او توانســت ۳ گل و ۳ پاس گل 
دهد و نشــان دهد بازیکن باکیفیتی است. 
گوســتاوو در این فصــل ۳۰ بــازی برای 

تراکتور انجام داد.
برخلاف این ۳ بازیکــن تأثیرگذار، خایمه 
رومرو که ســابقه بازی لالیگا را در کارنامه 
داشــت نتوانســت در تراکتور موفق عمل 
کند. او تنهــا ۴ بار در ترکیب قــرار گرفت و 
نتوانست گلی را به ثمر برساند و در کل یک 

نیمکت گرمکن و تماشاگر صرف بود.

استقلال: رافائل سیلوا، کوین یامگا و 
عزیزبک آمانوف

به جــز آمانوف کــه در این فصل تنها ســه 

دقیقه برای آبی پوشــان به میدان رفت و در 
ادامه از این تیم جدا شــد، دو بازیکن دیگر 
استقلال عملکرد قابل قبولی را در تیم شان 
به ثبت رساندند. یامگا و سیلوا دو مهره ثابت 

ساپینتو در طول فصل بودند.
رافائل ســیلوا، مدافــع برزیلی اســتقلال 
که دومین ســال حضورش در ایــن تیم را 
سپری می کرد، امســال نیز در ترکیب ثابت 
آبی پوشان قرار داشــت و بازیکن تأثیرگذار 
تیم ســاپینتو بود. او در ۳۳ بــازی در خط 
دفاعی اســتقلال به بازی گرفته شد و آمار 

یک پاس گل نیز به نام او ثبت شد.
کوین یامگا، دیگر مهره کلیدی اســتقلال 
بود و آبی پوشــان با حضور او همــواره تیم 
خطرناکی نشــان می داد. او در اواخر فصل 
مصدوم شد و نتوانســت تیمش را همراهی 
کند اما در مجموع ۲۹ بازی برای تیمش به 
میدان رفت و ۹ گل به ثمر رســاند و ۳ پاس 

گل به نام او ثبت شد.
عزیزبک آمانوف اما از همان ابتدای فصل به 
نیمکت دوخته شد و ســاپینتو به او چندان 
اعتقادی نداشت و دست آخر در نیمه فصل 

استقلال را ترک کرد و رفت.

فولاد: روبرتو تورس، کنت، کولیبالی، 
پاتوسی، سوگیتا و الکس آلگریا

فولادی ها در فصلی که گذشــت در بخش 
جــذب بازیکن خارجــی فعالیــت زیادی 
داشــتند و ۶ بازیکن خارجی در طول فصل 
در این تیم به میدان رفتنــد. روبرتو تورس 
باکیفیت تریــن بازیکن خارجــی در میان 
بازیکنان خارجی این تیم بود. او از اوساسونا 
به فولاد آمــد و یکــی از جذاب ترین نقل  و 
انتقالات لیگ بیست ودوم را رقم زد. تورس 
در ۱۳ بازی که برای فــولاد به میدان رفت، 
۲ گل و ۲ پاس گل ثبت کرد و از همان ابتدا 

جایگاه ثابتی در ترکیب فولاد داشت.
کنت ۳۲ ســاله از ســپاهان به فولاد آمد و 
دروازه بان شــماره یک این تیم لقب گرفت. 
او ۳۰ بازی در ترکیب فولاد حضور داشــت 
و عملکرد قابل قبولی در لیــگ برتر و لیگ 
قهرمانان آسیا داشت. کنت در این فصل ۱۳ 
کلین شیت ثبت کرد و از نظر ثبت بیشترین 
کلین شــیت در میان ۵ دروازه بان برتر لیگ 

جای گرفت.
کولیبالی و پاتوسی مورد نظر کادرفنی وقت 
فولاد قرار نداشتند و با تصمیم جواد نکونام 
پــس از نیم فصــل از این تیم جدا شــدند. 
پاتوسی ۱۰ بازی برای فولاد به میدان رفت 
و یک گل به ثمر رساند و کولیبالی ۱۳ بازی 

انجام داد و ۳ گل به ثمر رساند.
در نیم فصل دوم ســوگیتا و آلگریا به جای 
کولیبالی و پاتوسی به فولاد اضافه شدند که 
عملکرد ضعیفی از خود به جای گذاشــتند. 
ســوگیتا یک بار برای فولاد به میدان رفت و 
آلگریا در ۷ بازی با پیراهن فولاد یک گل به 

نام خود ثبت کرد.

پرسپولیس: گولسیانی، لوکادیا، 
وحدت هنانوف، دیاباته و لئاندرو پریرا

پرســپولیس در جذب بازیکنان خارجی در 
فصل های اخیر چنــدان موفق عمل نکرده 

و بازیکنــان خارجی این تیــم در این فصل 
نیز عملکرد پرنوســانی داشتند. گولسیانی 
بهتریــن عملکــرد را در میــان بازیکنان 
خارجی پرســپولیس داشــت و لوکادیا در 
مــدت کوتاهی کــه در پرســپولیس بود، 
درخشان ظاهر شد. شــیخ دیاباته با وجود 
گلزنــی در چند دیــدار، در بیشــتر فصل 
مصدوم بــود و پریرا هم عملکــرد خوبی از 
خود به نمایش نگذاشت. تمیروف در ابتدای 
فصــل از پرســپولیس جدا شــد و وحدت 
هنانــوف، مدافع پرســپولیس در بیشــتر 

بازی ها نیمکت نشین بود.
گولسیانی مدافع گرجســتانی پرسپولیس 
پس از عملکرد خوبش در پایان فصل به تیم 
ملی گرجستان نیز دعوت شد. او در مجموع 
۳۳ بازی برای پرســپولیس ۱۰ بار دروازه 
حریفان را باز کرد تا گلزن ترین مدافع فصل 
لقب بگیرد. همچنین لوکادیای هلندی در 
۹ دیداری که برای پرســپولیس به میدان 
رفت، ۶ بار گلزنــی کرد و به صــدر جدول 
گلزنان رفت اما در نهایت به شــکل ناگهانی 
از این تیم جدا شــد تا سرخپوشان در خط 
حمله دچار ضعف شوند. شیخ دیاباته دیگر 
مهاجم پرســپولیس نیز کمک چندانی به 
خط حمله سرخپوشان نکرد و بارها مصدوم 
شد تا گل محمدی قید این بازیکنان را بزند. 

دیاباته البته در ۹ بازی ۳ گل به ثمر رساند.
لئونــاردو پریرا بــرای ترمیم خــط حمله 
پرسپولیس به جمع شاگردان گل محمدی 
اضافه شــد اما عملکرد این بازیکن برزیلی 
نیز قابل قبول نبود و تنها یک بار توانســت 

برای سرخپوشان گلزنی کند.
وحــدت هنانوف مدافــع تاجیکســتانی 
پرسپولیس که در فصل گذشته بیشتر مورد 
اســتفاده قرار گرفت و در این فصل کمتر به 
بازی گرفته شد و بیشتر نیمکت نشین بود. 
با این حال او به همراه پرســپولیس توانست 

جام حذفی و لیگ برتر را فتح کند.

مس کرمان: ران تونگیک و بورا نوگیرا
مس کرمان در نیم فصــل برای ترمیم نقاط 
ضعف تیمش دو بازیکن خارجی به خدمت 
گرفت. بازیکنانی که در طول این نیم فصل 
نتوانســتند به مس کمک کنند و در نهایت 
این تیم به لیگ دســته یک ســقوط کرد. 
ران تونگیک مدافع ۲۶ ســاله اســترالیایی 
در ۱۰ دیدار به زمین رفــت و یک گل نیز به 
ثمر رســاند و بورا نوگیرا، هافبک اهل گینه 
بیســائو ۱۸ بازی برای مســی ها به میدان 
رفت. در نهایت عملکرد این دو بازیکن مورد 

انتقاد زیادی قرار گرفت.

ذوب آهن: احسان پنجشنبه 
و دارکو بیدوف

دارکو بیدوف صربســتانی کــه پیش از این 
ســابقه بــازی در ذوب آهــن را در کارنامه 
داشــت، به اصفهان برگشــت تا مشــکل 
گلزنی ذوب آهن را حل کند. اما بیدوف یک 
تماشــاگر واقعی بود! او تنها در یک بازی و 
۱۵ دقیقه فرصت حضــور در زمین را پیدا 
کرد و آماده نبودنش باعث شــد تا کادرفنی 

سبزپوشان قید حضور این بازیکن را بزند.

بازیکــن  دیگــر  پنجشــنبه  احســان 
تاجیکستانی بود که فرصت حضور در لیگ 
ایران را پیدا کرد اما با اتفاقی مشابه بیدوف 
روبه رو شد و تنها ۵ بار فرصت بازی پیدا کرد 
و در نهایت از این تیم جدا شــد. عملکرد ۲ 
بازیکن ذوب آهــن آنقدر ضعیــف بود که 
مربیان این تیم علاقــه ای به ادامه همکاری 

با آنها را نداشتند.

سپاهان: مانوئل فرناندس،
 کامسوبا، کاتاتائو، رناتو داسیلویرا و 

نیلسون جونیور
ســپاهان برخــلاف ســال های گذشــته 
بازیکنــان خارجــی مؤثری جــذب نکرد. 
فرناندز شناخته شده ترین بازیکنی بود که 

به سپاهان پیوست.
 او در مدت زمان حضورش در زمین توانست 
برای تیمش مؤثر باشــد اما به دلیل ســن 
بالایش در چند مقطع دچار مصدومیت شد 
و نتوانست تیمش را همراهی کند. فرناندس 
پرتغالی که دوران درخشانی را پیش از این 
در فوتبال اروپا گذراند، در مجموع ۱۴ بازی 
و ۷۱۶ دقیقــه در زمین حضــور پیدا کرد و 

یک گل به ثمر رساند.
الویس کامسوبا و ایگور کاتاتائو دو بازیکنی 
بودند کــه در خط هافبک بــازی کردند اما 
نتوانســتند عملکرد قابل توجهی از خود به 
نمایش بگذارند. کامســوبا از سپاهان جدا 
شــد اما هنوز تکلیف ادامه یا قطع همکاری 
کاتاتائو مشــخص نشــده اســت. کاتاتائو 
برزیلی در ۱۲ بازی یــک گل زد و یک پاس 
گل داد و کامسوبا ۱۵ بار در ترکیب سپاهان 
قرار گرفت که ۲ پاس گل را به ثبت رســاند. 
نکته عجیب درباره کاتاتائو اینکه فدراسیون 
فوتبــال این کشــور او را به علــت تبانی به 

صورت مادام العمر محروم کرد!
رناتو داسیلویرا و نیلســون جونیور ۲ مدافع 
برزیلی سپاهان در این فصل بودند. رناتو در 
۱۳ دیدار از نیم فصــل اول به میدان رفت و 
پس از آن نیمکت نشین شد. او نیز عملکرد 
خوبی در ســپاهان ثبت نکرد و در نهایت از 
جمع طلایی پوشان جدا شد. نیلسون دیگر 
بازیکن برزیلی ســپاهان پــس از حضور در 
این تیم بــه ترکیب ثابت رســید و برخلاف 
داسیلویرا در بیشــتر بازی های سپاهان در 
ترکیب ثابت قرار گرفت. او بــا وجود اینکه 
دیرتر از بازیکنان به ســپاهان اضافه شد اما 
در ۲۳ بازی در ترکیب این تیم جای گرفت. 
نیلســون یک گل نیز در این فصــل به ثمر 

رساند.

نساجی: آداما نیان
مهاجم سابق شــارلروا و اوســتنده بلژیک 
و سوشــو فرانســه برای حل مشکل گلزنی 
نساجی به این تیم پیوست. او آنقدر عملکرد 
ضعیفــی را از خود به نمایش گذاشــت که 
مورد انتقاد بسیاری از هواداران این تیم قرار 
گرفت. نیان تنها بازیکن خارجی نســاجی 
بود. او به عنــوان مهاجم هــدف ۲۶ بازی 
برای نســاجی انجام داد و تنها یک پاس گل 
ثبت کرد. نیان در لیســت بازیکنان ضعیف 

خارجی لیگ بیست ودوم قرار دارد.

آلومینیوم: هانسل زاپاتا و
 والنتیل یوئل

آلومینیوم در نقل و انتقالات ابتدای فصل دو 
بازیکن خارجی به خدمــت گرفت که مورد 
تمجید بسیاری قرار گرفتند. اراکی ها نتایج 
قابل قبولی کســب کردند و در پایان لیگ 
در رده هشــتم قرار گرفتند. زوج هانســل 
زاپاتا و محمدرضــا آزادی در نیم فصل دوم 
به هماهنگی رســیده بود، مدافعان حریف 

مقابل آنها به زحمت افتادند.
زاپاتــا ۲۸ ســاله و کلمبیایی از شــریف 
مولــداوی بــه اراک آمــد و در ۳۱ بازی 
۴ گل زد و ۴ بــار پــاس گل داد. او بارهــا 
در تیــم منتخب هفتــه قرار گرفــت و از 
باکیفیت تریــن بازیکنــان آلومینیوم در 

فصل گذشته بود. 
دیگر بازیکن آلومینیــوم والنتین یوئل بود 
که با تصمیم باشگاه آلومینیوم، این بازیکن 
در نیم فصل دوم به ام صلال قطر قرض داده 
شد. یوئل که اهل اســترالیا بود در این فصل 

۱۲ بار برای آلومینیوم به میدان رفت.

نفت آبادان: موخیدینوف، پیریز، 
فریدون، محمد جلیل مزهر و بوبوئف

نفت آبادان در لیگ بیست ودوم با احتساب 
یک بازیکن دورگــه ایرانی - قطــری از ۵ 
بازیکن خارجی استفاده کرد که هیچ کدام 
نتوانســتند به این تیم کمک کنند. نفت در 
این فصل تــا هفته آخر کاندیدای ســقوط 
به لیگ دســته یک بود و در نهایت در لیگ 
برتر باقی ماند. آنها برای ترمیم تیم شــان از 
بازیکنان آسیایی و یک بازیکن اهل اروگوئه  
اســتفاده کردند اما آمار کیفیت پایین این 
بازیکنان باعث شــد تا عبدالله ویســی در 

هفته های پایانی از آنها استفاده نکند.
شــردین بوبوئف تنهــا بازیکنــی بود که 
بین این بازیکنان توانســت بــرای تیمش 
در یک بازی گلزنی کند و مثمرثمر باشــد 
و پس از آن مصدوم شــد. دیگــر بازیکنان 
طلایی پوشــان آبادانی نتوانستند عملکرد 
خوبــی را از خود به نمایــش بگذارند و تنها 
تماشــاگران دلاری نفتی هــا محســوب 

می شدند!

مس رفسنجان: لوسیانو پریرا، 
گادوین منشا و جفرسون باهیا

بازیکنان خارجی مس کرمان در این فصل 
عملکرد پر فراز و نشیبی را به ثبت رساندند. 
۲ مهاجــم خارجی ایــن تیم هر کــدام در 
مقطع های مختلــف برای تیم شــان مؤثر 
ظاهر شــدند و در مقابل مدافع برزیلی یکی 

از بازیکنان ثابت و تأثیرگذار این تیم بود.
لوســیانو پریرا ۳۹ ســاله، مهاجم باتجربه 
و برزیلی مــس در این فصل ۲۷ بــار برای 
نارنجی پوشان به میدان رفت، ۴ گل به ثمر 
رســاند و ۳ بار پاس گل داد. گادوین منشا 
دیگر مهاجم این تیم که اهل نیجریه اســت 
نیز ۲۲ بار در این فصل بــرای تیمش بازی 
کرد و آمار ۳ گل و یک پــاس گل را به ثبت 

رساند.
جفرســون باهیــا، مدافــع برزیلــی مس 
رفســنجان که از ســری B برزیل به جمع 
شــاگردان ربیعــی اضافه شــده بــود با 
عملکــردی خوب بــه مهره ثابــت تیمش 
تبدیل شــد و در این فصل ۳۲ بــازی برای 
رفسنجانی ها انجام داد. او توانست ۲ گل نیز 
به ثمر برســاند و خط دفاع مستحکمی را به 
همراه دیگر بازیکنان این تیم بســازد. مس 
رفسنجان در این فصل ۱۵ گل دریافت کرد 
و از نظــر گل خورده در میــان بهترین های 

فصل قرار گرفت.

پیکان: تیتو اوکلو و شرزود تمیروف
پیکان در ایــن فصل دو بازیکــن خارجی 
جذب کرد که عملکرد موفقی از خود نشان 
ندادنــد. تیتو اوکلــو مهاجم اهل ســودان 
جنوبی در ۱۵ بازی که برای پیکان به میدان 
رفت لیگ بیســت ودوم را بدون گل و پاس 
گل به پایان رســاند. او البته یک بار به تیم 
ملی کشــورش دعوت شــد و برای این تیم 
گلزنی کرد اما در ایران نتوانست موفق عمل 

کند.

قنبرزاده: قوانین جدید مانند عمل جراحی برای فوتبال است

باشگاهی که رو به ورشکستی است

افشای یک شاهکار دیگر از مدیریت استقلال
باشگاه اســتقلال برای یک فصل تبلیغ روی پیراهنش حتی یک ریال 
هم از اسپانســر دریافت نکرده و تلاش برای حل این مشــکل هم راه به 

جایی نبرده تا این باشگاه ضرر مالی سنگینی را متحمل شود.
 باشگاه اســتقلال که این روزها در تلاش اســت بازیکنان مد نظر جواد 
نکونام را بــا جیب خالی جذب کنــد، برای تبلیــغ روی پیراهن فصل 

گذشته اش حتی یک ریال هم دریافت نکرده است.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی ضمن تأیید این خبر گفت: به دلیل 
این که قراردادی بین این باشــگاه و اسپانسر وجود نداشته است، هیأت 

مدیره آن با پرداخت مطالبات باشگاه موافقت نکرده است.
حسین قربانزاده ادامه داد: در حالی که باشــگاه پرسپولیس به واسطه 
قــرارداد تبلیغات روی پیراهنــش رقمی حــدود ۱۳۰ میلیارد تومان 
دریافت کرده است، استقلال به دلیل نداشــتن قرارداد یک ریال هم از 

فصل گذشته درآمد نداشته است.
وی ادامه داد: قرار بود این قرارداد در زمــان مدیریت آقای آجرلو امضا 
شــود اما به دلیل رقم های نجومی و عجیبی که پیشنهاد شده بود این 
اتفاق رخ نداد و در زمان آقای فتح الله زاده که انجام نشد و آقای کریمی 

هم همین راه را رفت.
رئیس سازمان خصوصی سازی افزود: ورود ما هم ثمری نداشت و با این 
که با پرداخت ۵۳ میلیارد موافقت شــد اما هیأت مدیر اسپانسر بازهم 
موافقت نکرد تا دست اســتقلال خالی بماند. استقلال یک فصل سفید 

پیراهنش را فروخته است. این فراتر از شاهکار است!

ابطال انتخابات ژیمناستیک تکذیب شد
 درحالی که اخباری در خصوص ابطال انتخابات ریاســت فدراســیون 
ژیمناستیک در برخی رسانه ها منتشر شــد اما مدیرکل امور مشترک 

فدراسیون های ورزشی این موضوع را تکذیب کرد. 
آرش فرهادیان مدیرکل امور مشــترک فدراسیون های ورزشی وزارت 
ورزش و جوانان روز سه شنبه در حاشــیه انتخابات فدراسیون بوکس 
در جمع خبرنــگاران و در واکنش به خبــر ابطال انتخابات ریاســت 
فدراسیون ژیمناستیک به دلیل حساســیت فدراسیون جهانی گفت: 
این خیر صحت ندارد و انتخابات ریاســت فدراســیون ژیمناســتیک 
ابطال نشده اســت. اگر چنین اتفاقی افتاده بود، وزارت ورزش و جوانان 

به صورت رسمی این خبر را اعلام می کرد.

فرهادیــان در واکنــش به ســوال ایرنــا در خصوص مطرح شــدن 
شــایعاتی درباره ابطال قریب الوقوع انتخابات فدراســیون های کاراته 
و دوچرخه ســواری کفت: نمی دانم این اخبار از کجا منتشــر می شود. 
اصلا چنین چیزی نیست و روسای این دو فدراسیون مشغول کارشان 

هستند.

دردسر انتخاب لیست نهایی

تصمیمی که گل محمدی را آشفته کرده است
سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس که با تصمیم مسئولان فوتبال دچار 
آشفتگی فکری شده است، تصمیم به کنار گذاشــتن یکی از مدافعان 

خود گرفته است.
 باشگاه پرســپولیس در حالی نقل و انتقالات تابســتانی خود را ادامه 
می دهد که همچنان تکلیف لیســت نهایی این تیم برای شــرکت در 

بیست و سومین دوره لیگ برتر مشخص نیست.
طبق قوانین جدید نقل و انتقالاتی لیگ برتر هر باشگاه تنها ۱۹ بازیکن 
بالای ۲۳ ســال می تواند در لیست داشته باشــد. مخالفت باشگاه های 
پرسپولیس، استقلال و سپاهان برای تغییر این دیدگاه نیز کارساز نشد 

تا فعلا همین روند را پیش بگیرند.
تغییر قوانین لیگ برتر باعث ســردرگمی یحیی گل محمدی سرمربی 
پرسپولیس برای ارائه لیســت نهایی بازیکنان خود شده است. او پس 
از جذب محمدحســین کنعانی زادگان، شهاب زاهدی و مسعود ریگی 
با خروج عیســی آل کثیر روبرو شــد تا حالا دنبال جذب مهاجم برای 

تقویت خط حمله تیمش باشد.
او پس از قطع امید از حضور شهریار مغانلو دنبال جذب مهاجم خارجی 
با ســابقه حضور در لیگ قهرمانان آسیاســت اما فعــلا گزینه نهایی را 

معرفی نکرده است.
 با این حال یحیی برای خالی کردن لیست پرسپولیس چاره ای جز کنار 

گذاشتن بازیکنان فعلی اش ندارد.
گل محمدی ابتدا تصمیم به کنار گذاشــتن وحدت هنانوف داشــت 
اما با توجه به شــرایط تیمش حالا قصد دارد فرشــاد فرجی را از جمع 
سرخپوشان جدا کند. او در روزهای ابتدایی نقل و انتقالات با پیشنهاد 
یک تیم لیگ برتری روبرو شــد اما شــرایط مالی خوبی نداشــت تا در 

پرسپولیس ماندنی شود. 
با این حال فرجی حالا گزینه جدی کنار رفتن از جمع هم تیمی هایش 
است و باشــگاه نیز منتظر دریافت جدیدترین پیشــنهاد برای انتقال 
اوســت. در غیر این صورت چاره ای جز فسخ قرارداد این بازیکن برایش 

باقی نخواهد ماند.
گل محمدی تصممیم نهایی خود را تــا دوم مردادماه خواهد گرفت تا 

بازیکن خروجی فرصت پیدا کردن تیم از لیگ برتر را داشته باشد.

بهنام محمودی:
 قهرمانی جوانان مرهمی برای والیبال بود

کارشــناس والیبال در مورد قهرمانی تیم جوانــان در جهان گفت: در 
شرایطی که انتقادات به سمت والیبال بود، این قهرمانی مرهمی کوتاه 

مدت است.
 تیم ملی جوانان ایران در فینال رقابت های قهرمانی جهان مقابل ایتالیا 

سه بر دو پیروز شد و به عنوان قهرمانی دست پیدا کرد.
بهنام محمودی، کارشــناس والیبــال در مورد ایــن قهرمانی گفت: 
به بازیکنان، کادر فنــی و خانواده بزرگ والیبــال تبریک می گویم. در 
شرایطی که انتقادات به سمت والیبال بود، این قهرمانی مرهمی کوتاه 

مدت است و می تواند اذهان عمومی را تسکین بدهد.
او با بیان اینکه قهرمانی تیم جوانان ارزشمند بود و به بازیکنان و والیبال 
روحیه می دهد، ادامه داد: امیدوارم چهــار، پنج بازیکن باکیفیت از این 
تیم در لیگ بازی کنند تا تجربه شان بیشــر شود و درسال های آینده از 

نظر فنی و فیزیکی در تیم ملی بزرگسالان مثمر ثمر باشند.
محمودی ادامه داد: این جوانان آینده والیبال هســتند و باید حمایت 
شوند. متاسفانه در سال های گذشــته توقعی که در زمینه اضافه شدن 
و کمک جوانان به تیم داشــتیم، اتفاق نیفتاد. امیــدوارم روند پیش رو 

خوب باشد.



طی  در  مومنی  اصفهان-مریــم 
نه ده  30 ســال خدمــت خــود، روزا
هــا کیلومتر پیــاده روی فرسایشــی 
و نشســتن و برخاســتن هــای پی در 
ه پلــه ها، ســربالایی ها و  پی را در را
سراشــیبی هــا در برف و بــاران، زیر 
تیــغ آفتــاب و هــوای آلــوده تجربه 
ما باز هم به شــغل خود  کرده اســت ا

ز علاقه می کند.  برا ا
رحمــت الله نامــداری، متولد 1346 
در فریدونشــهر، در خرداد ماه ســال 
1373 به جمع ســقایان آبفای اصفهان 
پیوست و در تیر ماه ســال جاری، پس 
از 30 ســال خدمت مداوم بــه عنوان 
مامور قرائت کنتور، با عشــق به شــغل 

خود، بازنشسته شد. 
پنــج  منطقــه  ز  ا را  خــود  کار  وی 
ز آن یک ســال  اصفهان آغــاز، پس ا
ز  در منطقــه ســه فعالیــت کــرد و ا
ســال 1375 تا زمــان بازنشســتگی 
در منطقــه چهار اصفهــان به خدمت 
مشــغول بود و جــز معدود کســانی 
اســت که تمام طــول خدمــت خود 
را در واحد مشــترکین آبفا به شــغل 

کنتور نویســی مشغول بوده است. 
خاطــرات تلــخ و شــیرین بســیاری 
از شــغلش تعریــف کــرد، خاطــره 
ز اشــتراک بندی  جالبی که داشــت ا
کهریزســنگ بود که تمــام باغ ها آب 
داشــتند ولــی کنتور نداشــتند و تلخ 
تریــن خاطــره اش را بــا چشــمانی 
اشــک آلــود از دســت رفتــن برخی 
نــش از جمله آقایان شــاهی،  همکارا
نریمانی و شــاهمیرزایی عنوان کرد. 

نامــداری در مــورد تغییــرات روش 
کنتورخوانی طی ســال هــای کاری 
وایل  ینگونه عنــوان می کند: »ا خود ا
کار بــه صورت کلاســوری بــود و هر 
ز مشــترکین یــک کارتکــس  یــک ا
داشــتند، شــماره را ثبت می کردیم 
و تحویــل کنتــرل چی مــی دادیم تا 
قبوض را صــادر کند و بعــد قبوض را 
تحویل مشــترک می دادیم. در ســال 
خریــداری  ئــت  قرا 1375دســتگاه 
ئــت باید بــه واحد  ز قرا شــد و بعــد ا
نفورماتیــک مراجعــه مــی کردیم تا  ا
دســتگاه را تخلیه کنند و هــر تخلیه و 
بارگیری حــدود 10 دقیقه زمان می 

برد. به مدت چند ســال مدل دستگاه 
ینکه  هــا مرتــب تغییر مــی کرد تــا ا
در سال 1396 دســتگاه قرائت، تلفن 
ز آن زمــان برنامه به  همــراه شــد و ا
صــورت آنلاین بارگیــری و تخلیه می 
شــود که تا حــد زیادی ســختی کار 

کنتور نویســی را کم کرده است«.
نامــداری مــی گوید تا ســال 1380 
لباس فرمی وجود نداشــت و با لباس 
شــخصی خودمان برای قرائت کنتور 
ز آن پیراهن آبی و  می رفتیــم، بعــد ا
ولین لباس  شــلوار طوســی به عنوان ا
فــرم مامورین قرائت کنتور تهیه شــد 
و در ســال های گذشــته جلیقه، کیف 
نوبند، کلاه و کفــش نیز به  کمــری، زا

لباس های فرم اضافه گشت. 
پیشــنهادهای شــغلی متعــددی طی 
ما می  ســال ها به نامداری شــده بود ا
گویــد: با وجــود کمــر درد و پادرد، 
شــغلم را دوســت داشــتم و حاضــر 
نبودم بــا هیــچ شــغلی آن را عوض 
کنم چرا که پول ســقایی مردم برکت 
مــه از خاطــرات خوبش  دا دارد و در ا
نــی مثــل ســعید رضایی،  بــا همکارا

حجــت الله شــاهمیرزایی، مصطفــی 
نیک آیین، برادران قدیری و محســن 

احمدی می گوید.  
نتقــال تجربیات خود به  نامداری در ا
نــش کوتاهی نمــی کند و می  همکارا
نم توصیــه می کنم  گوید: بــه همکارا
بــرای راحتــی کار یک پــلاک آماده 
شود و اشــتراک های هر مشترک در 

کنــار منزل نصــب گــردد و همچنین 
کنتورهایــی که خریداری می شــود، 
کنتورهایی باشــند که نمایشــگر آن 
ینکه  به راحتی قابــل قرائت باشــد و ا
نم شــغل کنتور نویســی را به  همکارا
ما به  عنوان یک شــغل راحت نبینند ا
کار خود عشــق بورزند تا ســختی کار 

برایشان راحت شود. 

مهنــدس  کرمانشاه-حســنافخارزاده  
مهــدی حیــدری مدیرعامــل شــرکت نفت 
یران به منظور بررســی روند  مناطق مرکزی ا
پیشــرفت اجرای پروژه  طرح توســعه  میدان 

یــن میدان بازدید کرد. ز ا نان ا نفتی دا
 مهنــدس حیــدری مدیر عامل این شــرکت، 
ه بــا همراهی محمــود نصیری  و هیــات همرا
سرپرســت شــرکت بهــره بــرداری نفــت و 
ز روند پیشــرفت فــاز دوم طرح  گاز غــرب ا
یــش تولیــد میــدان نفتی  فزا نگهداشــت و ا
نان کــه  شــامل 11 حلقــه چــاه جدید و   دا

واحد نمک زدایی است بازدید کرد.
ای  جلســه  در  مرکــزی  نفــت  مدیرعامــل 
که بــه همیــن منظــور در منطقه برگزار شــد 
ضمــن بررســی آخریــن وضعیــت چاههــا، 
نصــب تســهیلات ســرچاهی، وضعیــت واحد 
نمک زدایی و تحویل نهایی پــروژه میدان نفتی 
دانان به نفــت مرکزی ایران اظهــار امیدواری 
کرد با برنامه ریزی دقیق و تســریع در فعالیت 

های اجرایــی و انجــام کارهــای باقیمانده در 
کمترین زمان ممکــن, دیگــر چاههای پروژه 
نیز بــه تولید رســیده و افزایش تولیــد برنامه 

ریزی شده محقق شود.
مهندس حیــدری در این جلســه همچنین بر 
حمایت از شــرکت های دانش بنیــان تاکید 
کرد و گفــت: نفت مرکزی آمادگــی همکاری 
نــش بنیــان  و حمایــت از شــرکت هــای دا
فزایش و  نشــگاه ها را به منظــور ا داخلی و دا

رد. نگه داشت تولید دا

ارومیه-رحیــم جباردخــت رئیــس کل 
دادگســتری آذربایجــان غربی گفت: بــا تعیین 
تکلیف بدهی ها و انتقــال مالکیت، کارخانه ذوب 

آهن ارومیه به چرخه تولید باز می گردد.
آذربایجــان  دادگســتری  کل  رئیــس   
غربــی، در جلســه کمیتــه حمایــت قضایی از 
ســرمایه گذاری که با موضوع نحــوه واگذاری 
و بررســی نحــوه پرداخت بدهی های شــرکت 
ذوب آهن ارومیه برگزار شــد به تعیین تکلیف 
بدهی ها و انتقال مالکیت شــرکت فولاد )ذوب 
آهن( ارومیه اشــاره کرد و گفت: شرکت ذوب 
آهن ارومیــه ظرفیت بســیار ارزشــمندی در 
این منطقه بود کــه در پیک کاری خــود بالغ بر 
600  نفر نیــروی کار در زمینــه صنایع فولادی 
فعالیت داشــت.ناصر عتباتی افزود: این شرکت 
به دلیل فوت مالــک، اختلافات به وجود آمده و 
به علت عــدم توان پرداخت تســهیلات اعطایی 
بانک هــا در مرحله تکمیل متوقف و تاسیســات 
و دســتگاه های آن بر زمین مانــده و در حال از 

بین رفتــن بود. وی گفت: با ورود دادگســتری 
آذربایجان غربــی و تعقیب پرونــده که نزدیک 
به 18 ماه به طول انجامید، در راســتای احیاء 
و در قالــب واگــذاری این موضوع، اشــخاص 
واجد صلاحیت و ســرمایه گــذار تعییــن و با 
کســب مجوز های قانونی از سیســتم بانکی و با 
همــکاری وراث مالک کارخانــه، 540 میلیارد 
تومان بدهــی سیســتم بانکی تســویه خواهد 
ز توقیف خارج و  شــد و این واحــد تولیــدی ا

ر می شــود. فرین واگذا به یک مجموعه کار ا

کرمانشاه آذربایجان غربی 
 به منظور بررسی روند پیشرفت اجرای پروژه  طرح توسعه؛

مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
 از میدان نفتی دانان بازدید کرد

رئیس کل دادگستری آذربایجان غربی:
ومیه ذوب آهن ار

 به چرخه تولید باز می گردد

روایت 30 سال خدمت بی منت یک کنتورنویس؛

عشق به کار سختی ها را آسان می کند
طی  3 ماه نخست سال جاری ثبت شد؛

وگاه شهید رجایی  افزایش آمادگی تولید نیر
قزویــن- مریم نقدی میــزان آمادگــی تولیــد نیروگاه 
شــهید رجایی در 3 ماهه ی امســال نســبت به مدت مشــابه 

سال گذشــته، 3  درصد رشد داشته است.
لفضــل موتابها مدیرعامــل نیروگاه  در تشــریح  این خبر  بوا ا
گفــت: در 3 ماهه اول امســال ، آمادگی این نیــروگاه با رقم 
3 میلیــارد و 190 میلیــون و 608 هزارکیلووات ســاعت، در 
ز 3 درصد رشد  مقایســه با مدت مشــابه سال گذشــته، بیش ا

است. داشته 
یــن میزان رشــد آمادگی تولیــد، درحالی  فزود: ا موتابهــا  ا
ز زمــان بهره  ز 3 دهه ا اســت که علی رغم گذشــت بیــش ا
برداری واحدهای ســیزده گانــه نیروگاه شــهید رجایی، این 
نیروگاه بــا آمادگی تولید ســالانه دوازده میلیــارد کیلووات 
ساعت و در شــرایط خاص تا ســیزده و نیم میلیارد کیلووات 

ر دارد. ر تولید قرا لکتریکی، همچنان بــر مدا نرژی ا ســاعت ا
گفتنی اســت نیــروگاه شــهید رجایی با تــوان نامی 2040 
نــرژی تحویلی به  ز 3ونیم درصد از ســهم ا مگاوات،  بیــش ا

شبکه سراســری برق را به خود اختصاص داده است.

 
مدیر کل اوقاف و امور خیریه گلستان:

ح »شمیم حسینی« اجرا می شود طر

مــور  وقــاف و ا گرگان-مهنازمحمدزمانــی  مدیــر کل ا
خیریه گلســتان گفت: طرح »شــمیم حســینی« در راستای 
ندیش در ماه  قفیــن خیرا مینانه نیــات وا اجــرای صحیــح و ا
محرم و صفر اجرا می شــود. حجت الاسلام حســین مهدیان 
اظهــار کرد: طرح شــمیم حســینی )ع( در راســتای نظارت 
ندیش و  قفیــن خیرا مینانــه نیــات وا ز اجــرای ا و صیانــت ا
ئــد حاصله  جهــت دهی به نحــوه مصــرف و هزینه کــرد عوا
ز موقوفــات متصرفــی مرتبط بــا نیّات تعزیــه داری، روضه  ا
نــی و اطعــام در قالب کمــک به هیــأت مذهبــی، بقاع  خوا

متبرکه و مســاجد اجرا خواهد شد.
ز بیســتم  فزود: مدت اجرای طرح »شــمیم حســینی« ا وی ا

ذی الحجه تا پایان ماه صفر ســال جاری است.
د: از ظرفیــت روحانیون مســتقر و مســئولین  مــه دا دا وی ا
هیئت های مذهبــی برای تبیین طرح »شــمیم حســینی« و 
نی و مداحی  ز آنان جهت روضــه خوا همچنیــن بهره منــدی ا

در برنامه های پیش رو اســتفاده می شود.
فــزود: همایش طرح شــمیم حســینی نیز روز دوشــنبه  وی ا
مامــزاده عبدالله  ز نماز مغرب و عشــاء در حــرم مطهر ا بعد ا

)ع( گرگان برگزار خواهد شد.

مایع  گاز  درصد   80 از  بیش 
تراکنش  ایجاد  با  البرز  استان 
است شده  توزیع  بانکی  های 

البــرز . مظفری بیــش از 80 درصــد گازمایع )کپســول 
لبــرز از طریق زیر ســاخت  LPG( توزیع شــده در اســتان ا

نجام شــده است. لکترونیکی )بانکی( ا ا
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
لبــرز، فهیمه قلندرزاده رئیــس روابط عمومی  نفتــی منطقه ا
این شــرکت گفــت: بیش از 80 درصــد گاز مایع مــورد نیاز 
ر،فعالین صنفی  نوا مصرف کنندگان مجــاز در بخش هــای خا
لبرز از طریق پوزهای  و صنعتی ،کشــاورزی و … در اســتان ا
در اختیار شــرکتهای موزع گاز مایع و عاملین تحت پوشــش 

یجاد تراکنش های بانکی توزیع شــده است. آنان و با ا
ئه خدمــات مطلوب به  را قلندرزاده اضافــه کرد: به منظــور ا
شــهروندان و مصــرف کننــدگان گاز مایع،هماهنگــی های 
لازم با مقامات اســتانی و دســتگاههای ذیربط جهت اجرای 
لکترونیکــی گاز مایع طــی جلســات مختلف  طــرح توزیــع ا

نجام شده و یا در دســت پیگیری می باشد. ا

سرپرست شرکت گاز استان  اعلام کرد؛
هزار   5 حدود  شدن  اضافه 

کرمانشاه در  گاز  جدید  مشترک 
گاز  شــرکت  سرپرســت  فخارزاده  کرمانشاه-حســنا 
ر مشترک  ز اضافه شــدن حدود پنج هزا اســتان کرمانشــاه ا

د. جدید گاز در استان طی ســه ماهه امسال خبر دا
ناصر حســینی سرپرست شــرکت گاز اســتان کرمانشاه گفت 
: در راســتای تکمیل گازرســانی و برخــورداری همه مردم 
ز نعمت گاز طبیعی در ســه ماهه اول امسال 4857  اســتان ا
مشــترک جدید به جمع مشــترکان گاز اســتان کرمانشــاه 

شد. اضافه 
ز این تعداد 3142 مشــترک در بخش شــهری و  فزود: ا وی ا

1715 مشــترک در بخش روستایی بوده است.
حســینی اظهــار کرد: بــا تــلاش کارکنان پرتلاش شــرکت 
گاز اســتان در حال حاضر در اســتان کرمانشــاه 680 هزار 
ر  یــن تعداد 540 هزا ز ا و 748 مشــترک گاز وجود دارد که ا
ر و 675  و 73 مشــترک مربوط به بخش شــهری و 140 هزا

مشــترک مربوط به بخش روستایی است.
د: برای  دامه دا سرپرســت شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه ا
ز گاز طبیعــی در مجموع  بهــره مندی این تعــداد مشــترک ا
نجام و 295  ر و 55 کیلومتر شــبکه گــذاری ا تاکنون 12هزا

ر و 253 علمک نصب شده است. هزا
حســینی گفــت: تا گازرســانی بــه تمام نقــاط باقــی مانده 
اســتان، کار خــود را با قــوت و جدیت بــه پیــش می بریم و 
ز نظر  تــلاش می کنیم هرچــه ســریعتر اســتان کرمانشــاه ا

ز گاز، اســتان سبز اعلام شود . برخورداری ا

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آمل-ابراهیمــی  نخســتین همایــش بزرگ  پزشــکان آمل 
ریکه این  به همت بیمارســتان فوق تخصصی شــمال در تــالار ا

شد. برگزار  شهرستان 
 دکتــر کربلایــی زاده رئیــس بیمارســتان تخصصــی و فــوق 
تخصصی شــمال آمل در این مراسم با اشــاره به تاریخ صد ساله 

دوره پزشکی در آمل گفت: 
در گذشته کشــورمان با حضور پزشــک خارجی و کمبود نیروی 
ما امــروز جز پیشــرفته ترین کشــورها  پزشــکی روبرو بــوده، ا
یــن  حاصل پشــتکارهای طبابت  در  علوم پزشــکی هســتیم که ا
پیشکســوتان و بــزرگان پزشــکی بوده اســت که  دغدغــه  مند 

ر ماندند. بودند و بر تلاش خود اســتوا
ندازی و ســاخت بیمارســتان شــمال  ه ا ینکــه  را وی بــا بیان ا
آمل از 20 ســال قبل آغاز شــده، عنوان کرد: این بیمارســتان 
فزایش 400  با ظرفیت 150 تختخواب تاســیس شــد و قابلیت ا
رد، کــه در حال حاضــر 250 تخت  مجوز گرفته شــده  تخت دا

ست. ا
د:  آخرین و مــدرن ترین   مــه دا دا رئیس بیمارســتان شــمال ا

را هســتیم  و همچنین ســرمایه های  تجهیزات پزشــکی را ما دا
رتقای  نســانی  متبحر و کوشــا جهت خدمات ســلامت باعــث ا ا

است. بیمارستان شده  این 
یــن بیمارســتان دوران کرونــا دوشــادوش  د: ا مــه دا دا وی ا
خدمــات دولتی و ســلامت مردم و شــهر بوده و بــدون منفعت 

طلبی فعالیت داشــته است.
ز تدویــن برنامه اســتراتژی 5 ســاله و کشــف  کربلایــی زاده ا
پتانســیل ناشــناخته و اجــرای برنامــه  هــای درمانــی در کار 
بیمارســتان خبــر داد و اظهــار کــرد: در رشــته زنــان برنامه 
نجام شــده و در رشــته های دیگر بــزودی برنامه های با  ریزی ا

نجام می گیرد. همفکری پزشــکان متخصص ا
وی تصریــح کــرد: مجهزتریــن غربالگری شناســایی ســرطان 
رتقــای ســطح خدمات  پســتان، امــکان هتلینــگ ســلامت، ا
ورژانس، رشد  پرســنل، توســعه فضا و پرســنل پزشــکی بخش ا
ندازی  ه ا تاق هــای عمل، را بخش قلب، توســعه و فعالیت مجدد ا
ز  یمان بــی درد، ا تاق عمل بخــش زایشــگاه، طراحــی زا ســه ا

برنامه های آتی این بیمارســتان است.

ز  دکتــر منوچهــر مجــد رئیس ســابق نظام پزشــکی آمــل و ا
مــه این همایــش گفت:  دا یــن حوزه  در ا چهره هــای ماندگار ا
بیمارســتان شــمال جزو چهار بیمارســتان مــورد تایید وزارت 
بهداشت کشور اســت، که بلحاظ گردشگری و ســلامت شناخته 

شده است .
ند بــه قطب  ا ل می تو ن شــما ســتا ر ینکــه بیما ن ا وی بــا بیا
ین می  :  ا د ن کــر ا ، عنــو د گردشــگری ســلامت تبدیل شــو
د و می  ر ا همیــت د ر ا ر بســیا ری کشــو و ز آ ر ی ا ا نــد بــر ا تو
ینده  ر آ بــی د قات خو تفا د ا نســیل موجــو د پتا ند بــا وجو ا تو

رخ می دهد 
مجد خاطرنشــان کرد: این بیمارســتان به دلیــل تعرفه ناخالص 
قتصادی و مالــی دچار چالش شــده بود  مــور ا و کــم در بخش ا
نســت آن خدمات دهی درمانی  دامه می داشــت نمــی توا و اگر ا
ئــه دهد در این راســتا با ورود بخــش خصوصی ؛  را را به مردم ا
شــرکت فذا در  این بیمارســتان جهت توســعه خدمات درمانی 
یــن کار باعــث  بهتر و  به طــور جــدی ورود پیدا کــرد و قطعا ا

ئه خدمات می شود  را بیشترشــدن  ا

در همایش پزشکان آمل صورت گرفت ؛

آمل پزشکی  ماندگار  های  چهره  از  تجلیل 

مازندران

خوزستان

اهــواز –معصومه مجــدم مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای 
یــن شــرکت بــه ارزش  فتتــاح چهــار پــروژه ا ز ا خوزســتان ا
ر و 350 میلیــارد ریــال در ســفر رئیــس  ســرمایه گذاری 3 هــزا

جمهور به کهگیلویــه و بویراحمد خبر داد.
 محمود دشــت بزرگ اظهــار کرد: در ســفر رئیس جمهــور و هیئت 
نجام  ه به اســتان کهگیلویــه و بویراحمد که در هفتــه جاری ا همرا

فتتاح می شود. خواهد شد، چهار پروژه این شــرکت ا
نتقال و فــوق توزیع اســتان کهگیلویه و  ینکه شــبکه ا وی با بیــان ا
بویراحمــد تحت نظارت شــرکت برق منطقه ای خوزســتان اســت، 
نتقال  یــن پروژه ها احداث خــط 230 کیلوولــت ا فزود: از جمله ا ا
ر اســت که برق  برق نیروگاه ســد چم شــیر به طول 35 کیلومتر مدا
تولیدی نیروگاه  ســد چم شــیر را به شــبکه منتقل و پایداری شبکه 

برق اســتان را به همراه خواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: 3 پروژه 

فزایی و رویت پذیری شــبکه بر روی خطوط  دیگر در موضوع تــوان ا
نتقال توان و  نجــام گرفته و ظرفیــت ا برق کهگیلویــه و بویراحمد ا

فزایش پیدا کرده است. داده در سطح اســتان ا
د: این 3 پروژه شــامل تعویض هادی )سیم(  دشــت بزرگ توضیح دا
خــط 132 کیلوولت یاســوج 400 به پســت بــرق بهمــن به طول 
ر بــا هــادی پرظرفیت، تعویض هــادی خط 132  21 کیلومتــر مدا
کیلوولــت یاســوج 400 به پســت مختــار بــه طــول 12 کیلومتر 
با هــادی پرظرفیــت و احــداث فیبر نــوری خــط 230 کیلوولت 
نتقال برق نیروگاه ســد چم شــیر ) خط 230 کیلوولــت دوگنبدان  ا
نتقــال داده و  بــه چنارشــاهیجان در نیــروگاه چم شــیر( بــرای ا
فتتاح  رویت پذیری شــبکه اســت کــه با حضــور رئیــس جمهــور ا

شد. خواهد 
یــن پروژه ها باعــث تقویت زیرســاخت های برق و  وی اظهار کرد: ا

نرژی در ســطح اســتان کهگیلویه و بویراحمد خواهند شد. نتقال ا ا

با حضور رئیس جمهور  ؛

وژه  برق، انتقال و فوق توزیع کهگیلویه و بویراحمد افتتاح می شود بیش از 3 هزار میلیارد ریال پر



 نظارت بانک مرکزی بر تعاونی های اعتبار 
تشدید می شود

دولت به تازگی لایحه ای را به مجلس شورای اسلامی ارسال کرده است 
که در صورت تصویب نهایی، تعاونی های اعتبار اگر به اخطارهای بانک 

مرکزی توجه نکنند، منحل می شوند.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیســی رئیس جمهور لایحه الحاق یک بند به 
ماده )۵۴( قانون بخش تعاونــی اقتصاد جمهوری اســلامی ایران که 
به پیشــنهاد بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران به تصویب هیأت 

وزیران رسیده است را به مجلس شورای اسلامی ارسال کرد.
در این لایحه یک ماده واحده دارد و بر اســاس آن »عدم رعایت قوانین 
و مقررات پولی و بانکی توســط تعاونی هایی که در حوزه پولی و بانکی 
فعالیــت می نمایند، پس از ســه بار اخطــار به وســیله بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران« به عنوان بند ۷ به مــاده )۵۴( قانون بخش 
تعاونی اقتصاد جمهوری اســلامی ایران افزوده می شــود؛ این ماده به 

شرایط انحلال شرکت ها و اتحادیه های تعاونی اختصاص دارد.
در مقدمه توجیحی این لایحه آمده اســت:  یکی از خلاءهای قانونی از 
حیث نظارت بر تعاونی های اعتبار گروه های شــغلی، عدم پیش بینی 
ضمانت اجرای قانونی در خصوص اخطارهای صــادره از بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و محدود نمودن این اختیارات به وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در مفــاد ماده )۵۴( قانون بخــش تعاونی اقتصاد 

جمهوری اسلامی ایران - مصوب ۱۳۷۰ است.
بر این اســاس و به منظور ایجاد ضمانت اجرایی قانونــی برای رعایت 
اخطارهای صادره از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران توسط 
تعاونی های اعتبار و پیشگیری از اطاله فرآیند نظارتی بانک یادشده بر 
تعاونی های اعتبار، این لایحه تهیه و برای انجام تشریفات قانونی تقدیم 

مجلس شورای اسلامی شده است.

سخنگوی صنعت برق خبر داد
برخی بیش از ۷ برابر یک مشترک متعارف برق 

مصرف می کنند!
سخنگوی صنعت برق گفت: ۸۰ درصد از مشــترکان کمتر از الگوهای 
تعیین شده در تابســتان مصرف دارند و ۲۰ درصد بیش از الگو مصرف 
می کنند؛ از ایــن ۲۰ درصد هم دو درصد بیش از ۷ برابر یک مشــترک 
متعارف مصرف برق دارند. این گروه بدانند تعرفه آنها بر اساس قانون از 

یارانه برخوردار نیست.
 مصطفی رجبی مشــهدی با اشــاره به طرح مدیریت مصــرف برق و 
تاریخچه آن، اظهار کرد: سال گذشته نیز طرح پاداش مدیریت مصرف 
برای مشــترکان خانگی اجرا شد، اما فقط به مشــترکانی که مصرفی 
کمتر از الگوهای تعیین شــده داشــتند تعلق می گرفت که این الگو در 
ماه های گرم ســال برای مناطق عادی کشــور ۳۰۰ کیلووات ساعت و 
برای مناطق گرمسیر که مجبور به اســتفاده مستمر از کولرهای گازی 

هستند ۱۰ برابر آن یعنی ۳۰۰۰ کیلووات ساعت تعیین شده است.
وی اضافه کرد: اما در سال جاری وزارت نیرو برنامه را به این شکل تغییر 
داد که مشــترک چه مصرفش کمتر از الگو باشد چه بیشتر، در صورتی 
که نسبت به دوره مشــابه در سال گذشــته مصرف برق خود را کاهش 
دهد، مشــمول دریافت پاداش می شــود. تاکنون حدود ۴۰۰میلیارد 
تومان بــه عنوان پــاداش در قبض های برق مشــترکان درج شــده و 

امیدواریم که در دوره های آتی بر تعداد این قبض ها افزوده شود.

مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران توفیقات به دست آمده 
در حفظ پایداری شبکه برق کشور با وجود افزایش دمای هوا و افزایش 
مصرف را ابتدا مرهون همکاری مردم دانســت و گفــت: بیش از۱۰۰ 
هزار نفر از کارکنان صنعت بــرق در بخش های دولتی و خصوصی فعال 
هستند که در نیروگاه ها، شــبکه های برق انتقال و یا توزیع نیروی برق 

فعالیت می کنند و همگی در آماده باش کامل هستند.
وی در ادامه تشــریح وضعیت مصرف برق در صنایع گفت: بیشــترین 
تعداد واحدهای صنعتی، صنایع کوچک و کارگاه ها هســتند که هیچ 
گونه محدودیتی در صرف برق ندارند، سپس صنایع متوسط هستند که 
در شهرک های صنعتی فعالیت می کنند و یک نیمروز را در هفته شامل 
مدیریت مصرف می شــوند و در شــش و نیم روز باقی مانده می توانند 
مصرف داشته باشــند و اگر چنین صنعتی خارج از شــهرک باشد نیز 

چنین شرایطی دارد.
وی ادامــه داد: طبق آخریــن آمار، تاکنون نســبت به ســال ۱۴۰۱ 
توانسته ایم ۱۵ درصد انرژی بیشــتری به صنایع بزرگ تحویل دهیم. 
در صنعت فولاد که ۵۰ درصد از انرژی صنایع بزرگ کشــور را به خود 
اختصاص داده اند شاهد یک رشد ۲۰ درصدی بوده ایم. سیمانی ها ۱۰ 
درصد و ســایر فلزات مانند مس وآلومینیوم ۱۲ درصد بیشــتر از سال 
گذشــته انرژی دریافت کرده اند. این افزایش برق رسانی به صنایع را باز 
هم مرهون همکاری بسیار خوب مردم خصوصاً در ساعات اوج مصرف 

)ساعت ۱۱ تا ۱۷ در روز و از ساعت ۲۰ تا ۲۳ در شب( هستیم.
وی اظهار کرد: توصیه ما این است که در این زمان ها از وسایل پرمصرف 
استفاده نکنید و اگر هم اضطرار اســتفاده پیش آمد، به طور همزمان از 
این وسایل استفاده نشود. در این هفته نیز دو سه روز بسیار گرم داشته 
ایم و همچنان پیش بینی افزایش دما که همــان پدیده گنبد حرارتی 
اســت را داریم و امیدواریم کماکان مردم همــکاری کنند تا بتوانیم در 

انجام ماموریت ها موفق بوده و برق را به همه مشترکان برسانیم.
رجبی مشــهدی در خصوص افزایش سالیانه مشــترکان تاکیدکرد: 
سالیانه حدود یک میلیون مشــترک به شبکه افزوده می شود که از این 
تعداد حدود ۸۰ درصد مشترکان خانگی هســتند، یعنی بیش از ۸۰۰ 
هزار مشترک خانگی اضافه می شود. معمول و متعارف امر این است که 
سالانه ۵ درصد رشد مصرف این دسته از مشترکان را داشته باشیم که 

بسیار بر افزایش مصرف تاثیرگذار است.
وی گفت: همچنین امســال عامل افزایش بی ســابقه دما نســبت به 
سال های گذشته را داشتیم که مزید بر افزایش سایر عوامل در افزایش 
مصرف شــد، اما همچنان پتانســیل مدیریت مصرف در منازل وجود 

دارد.
سخنگوی صنعت برق افزود: طرح مدیریت مصرف چهار ماهه است و تا 
انتهای شهریور اجرا خواهد شد یعنی اگر مشترکان امروز هم تصمیم به 

مدیریت مصرف بگیرند، می توانند از این پاداش بهره مند شوند.
رجبی مشهدی با تاکید بر شیوه های ساده مدیریت مصرف برق گفت: 
راهکارهای ســاده اما تاثیرگذاری مانند تنظیم دمای کولرهای گازی 
روی درجه ۲۴ یا بالاتر، اســتفاده از دور کند کولرهای آبی، استفاده از 
نور طبیعی در روز و خاموشی لامپ های اضافه و عدم استفاده از وسایل 
پرمصرف در ساعات اوج مصرف در کاهش مصرف برق بسیار تاثیر گذار 

است و کاهش ۲۰درصدی مصرف برق را به دنبال دارد.

۷۰درصد ظرفیت سد های تامین کننده آب 
تهران خالی است

 میزان پرشدگی ســدهای پنج گانه تهران از ابتدای ســال آبی جاری 
)ابتدای مهر مــاه ۱۴۰۱( تا ۲۴ تیرماه به ۳۰ درصد رســیده که بیانگر 

خالی بودن ۷۰ درصد ظرفیت سدهای تامین کننده آب تهران است.
 روند مصرف آب در تهران به دلیل گرم تر شــدن دمای هوا افزایشــی 
شده اســت به گونه ای که در روزهای گذشته استاندار تهران بر ضرورت 

مدیریت مصرف آب به میزان ۲۰ درصد تأکید کرده بود.
گزارش های شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران هم بیانگر آن است که 

هر ثانیه ۵۷ هزار لیتر در این استان مصرف می شود.
این در حالی اســت که گزارش تــازه مرکز اطلاعــات و داده های آب 
کشور نشــان از خالی بودن ۷۰ درصدی حجم آب ســدهای پنج گانه 

تأمین کننده آب این استان دارد.
بر اساس این گزارش مجموع آب موجود در سدهای امیرکبیر، طالقان 
در غرب اســتان تهران و لار، لتیان و ماملو در شــرق از ابتدای سال آبی 
جاری تا ۲۴ تیر به ۵۶۵ میلیون مترمکعب رســیده که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۵ درصد کاهش را نشان می دهد.
وضعیت بارشی در این استان نیز در مقایســه با دوره بلندمدت کاهش 

۲۹ درصدی را نشان می دهد.
براین اساس از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۳ تیر ۱۹۴.۲ میلیمتر بارش 
در اســتان تهران ثبت شــده که در مقایســه با ۲۷۴.۵ میلیمتر دوره 

بلندمدت ۲۹ درصد کاهش یافته است.
این میزان بارش البته در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته که ۱۸۲ 

میلیمتر بارش داشته از رشد ۷ درصدی برخوردار شده است.
روزهای اخیر ســید رسول باقری معاون امور مشــترکان شرکت آب و 
فاضلاب اســتان تهران در گفت وگویی که با خبرنگار ایرنا داشت خبر از 

قطع آب موقت ۳۰ هزار خانوار بد مصرف آب داده بود.
و نیز از تشــدید برخورد با اداره هایی که مدیریت مصرف آب نداشــته 

باشند گفته بود.

شرکت آب و فاضلاب استان تهران:
تأمین پایدار آب نیازمند مدیریت مصرف است

 شرکت آب و فاضلاب استان تهران با ارســال پیامی، مردم را به رعایت 
مدیریت مصرف آب دعوت کرد.

شرکت آب و فاضلاب استان تهران با ارسال پیامکی به مشترکان، تاکید 
کرد: تداوم پایداری تأمین آب همیاری مردم را می طلبد و باید به اندازه 
مصرف کنیم.گزارش تازه مرکز اطلاعات و داده های آب کشور نشان از 
خالی بودن ۷۰ درصدی حجم آب ســدهای پنج گانه تأمین کننده آب 

استان تهران دارد.
بر اساس این گزارش مجموع آب موجود در سدهای امیرکبیر، طالقان 
در غرب اســتان تهران و لار، لتیان و ماملو در شــرق از ابتدای سال آبی 
جاری تا ۲۴ تیر به ۵۶۵ میلیون مترمکعب رســیده که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۵ درصد کاهش را نشان می دهد.

وضعیت بارشی در این استان نیز در مقایســه با دوره بلندمدت کاهش 
۲۹ درصدی را نشان می دهد.

براین اساس از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۳ تیر ۱۹۴.۲ میلیمتر بارش 
در اســتان تهران ثبت شــده که در مقایســه با ۲۷۴.۵ میلیمتر دوره 

بلندمدت ۲۹ درصد کاهش یافته است.
این میزان بارش البته در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته که ۱۸۲ 

میلیمتر بارش داشته از رشد ۷ درصدی برخوردار شده است.

وگاه ها با حداکثر ظرفیت آماده تأمین برق  نیر
کشور هستند

 معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه هفته آینده 
مصرف برق کشــور به دنبال افزایش دمای هــوا افزایش خواهد یافت، 
گفت: نیروگاه های حرارتی با آمادگی بالای ۹۸ درصد و انجام تعمیرات 
بهینه توســط متخصصان داخلی آمادگی کاملی برای تأمین انرژی را 

دارند.
به گزارش شــرکت برق حرارتی، »ناصر اســکندری« در گفت وگویی 
افزود: هفته گذشــته افزایش شــدید دمــای هوای کشــور در کنار 
ماندگاری آن موجب شــده بود که در مناطق جنوبی دمای هوا به بالای 
۵۰ درجه برســد؛ ولی با تلاش جمعی همکاران صنعت برق کشــور و 
همراهی مؤثر مشــترکان هیچ مشــکلی در تأمین برق کشور به وجود 

نیامد.

وی با تأکید بر اینکــه نیروگاه ها با حداکثر ظرفیت آمــاده تأمین برق 
موردنیاز کشور هســتند، ادامه داد: هفته گذشــته میزان مصرف برق 
کشــور با ورود به کانال ۷۲ هزار مگاوات رکورد جدیدی را در این بخش 

به ثبت رساند.
معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: بر اساس 
پیش بینی صورت گرفته در هفته آینده شــاهد افزایــش دمای هوا در 
مناطق جنوبی و شــمالی کشــور خواهیم بود که این امر موجب رشد 
مصرف برق در کشور خواهد شــد با آمادگی بالای ۹۸ درصدی که در 
نیروگاه های کشــور وجود دارد و تعمیرات بهینه ای کــه در نیروگاه ها 
توسط متخصصان داخلی کشــور صورت گرفته است، واحدهای تولید 
برق کشــور آمادگی کاملی بــرای تأمین انرژی موردنیاز مشــترکان 

خواهند داشت.
اسکندری با اشــاره به اینکه بیشــترین میزان مصرف برق کشور هفته 
گذشــته با رقم ۷۲ هزار و ۸۰۰ مگاوات به ثبت رسیده است، ادامه داد: 
این هفته با کاهش نسبی دمای هوا نســبت به هفته گذشته شاهد سیر 
نزولی مصرف برق در کشــور بوده ایم؛ ولی در هفته آینــده با افزایش 
مجدد دمای هوا روزهای ســنگینی در حوزه مصــرف برق رقم خواهد 
خورد که لازم است مشــترکان توجه ویژه ای به حوزه مدیریت مصرف 
برق داشته باشند تا با آمادگی کامل نیروگاه های کشور بتوانیم روزهای 

اوج مصرف هفته آینده را نیز بدون مشکل سپری کنیم.

صفحه 8
چهار شنبه     28  تیر 1402    شماره 1368

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

وزیر نیرومطرح کرد

وش های نوین صادرات برق بخش خصوصی ر

خریــدار  وزیــر نیــرو از امــکان ورود بخش 
خصوصی به صــادرات پارت به پــارت برق خبر 
داد و گفت: به دنبال ایجاد شــبکه یکپارچه برق با 

کشورهای منطقه هستیم.
 فصل گرما که از راه می رسد مسئله تأمین پایدار 
آب و برق مهمترین مســئله کشــور می شــود و 
اهمیتش نســبت به دیگر فصول سال دو چندان 
خواهد شــد. اواســط خرداد ماه بود که به دلیل 
ریزش کــوه در منطقــه چالــوس آب ورودی به 
کلانشــهر تهران دچار اختلال شــد این مسئله 
موجب شــد تا چند هفته تأمیــن آب پایدار در 
مناطق غربی و بخشــی از مرکز تهــران با چالش 
همراه شــود اما با تلاش های شبانه روزی صورت 
گرفته از ســوی متخصصان آبفا این موضوع را که 
می توانســت تبدیل به یک بحران شود پشت سر 
گذاشــتیم و هم اکنون در هیچ جای کلانشــهر 
تهران دچار افت فشار نیستیم؛ اما پایتخت نشینی 
موجب شده اســت تا کمتر نســبت به وضعیت 
تأمین آب دیگر اســتان ها اطلاع داشته باشیم و 
بدانیم وزارت نیرو چه راه کارهایی را برای تأمین 

پایدار آب در دیگر استان ها اندیشیده است.
هنوز چندان از ریزش کوه و مشــکلات تأمین آب 
نگذشته است که با آغاز گرمای کم سابقه در کشور 
تأمین پایدار برق مسئله روز شد؛ به گواه آمارهایی 
که شــرکت توانیر اعلام می کرد مصــرف برق در 
این ایام به رکوردهای بی ســابقه ۷۲ هزار مگاوات 
هم رسید که این میزان از مصرف برق در ۱۱ سال 
اخیر بی سابقه بود و این میزان مصرف یعنی چند 
گام تا قطع کنترل شــده برق بیشتر فاصله نمانده 
اســت.موضوعاتی از این دســت موجب شد تا به 
دنبال گفت وگو با مقام عالی وزارت نیرو باشــیم، 
وقت گرفتن از مسئولی که باید همه مسائل مربوط 
به بخش آب و برق را مدیریت کند طبیعتاً سخت 
و دشوار است. سرانجام اواخر شــب یک روز گرم 
تیرماه از ســوی روابط عمومی وزارت نیرو اعلام 
شد که اول وقت روز بعد به دفتر مهندس علی اکبر 
محرابیان وزیــر نیرو مراجعــه کنم.دفتر وزیر در 
طبقه ۱۲ برج اتاق نسبتاً بزرگی بود با یک میز کار 
بسیار شــلوغ، تعداد قابل توجهی مبلمان راحتی 
بــرای مهمانان و میز جلســاتی که بعــد از پایان 
مکالمه تلفنی وزیر، مصاحبه پشت آن آغاز شد.در 

ادامه مصاحبه با علی اکبر محرابیان آمده است.

 با توجه بــه اینکه اکنون فصــل گرما را 
سپری می کنیم و مسئله مدیریت مصرف 
برق مسئله جدی است برنامه وزارت نیرو 

برای حل مشکل ناترازی برق چیست؟
محرابیان: یکی از مهمترین اقدامات وزارت نیرو 
پس از شروع به کار دولت ســیزدهم ایجاد برنامه 
جامع برای توسعه، جوان سازی و هوشمند سازی 
صنعت برق بود که هم اکنون ایــن برنامه تهیه و 
تصویب شده اســت. البته این موضوع در برنامه 
۲۰ ساله توسعه کشــور گنجانده شــده بود که 
برای رسیدن به اهداف آن دو برنامه ۵ ساله و یک 
برنامه یک ســاله را باید اجرایی می کردیم که در 
اتمام آن باید به صورت کمی اعلام می شــد که در 
چه نقطه ای قرار داشتیم و به چه نقطه ای خواهیم 
رســید.در این برنامه چند محور مهم وجود دارد 
که شامل؛ توسعه صنعت نیروگاهی و تنوع بخشی 
به سبد نیروگاهی اســت. ببینید از طریق توسعه 
صنعت نیروگاهی می توانیم سال به سال ناترازی 
و تنگناهای تأمین برق را کاهش دهیم و در تنوع 
بخشی به سبد نیروگاهی می توانیم بار تولید برق 
را از نیروگاه های حرارتی کم کرده و نیروگاه های 
جدید با توجه به شــرایط اقلیمــی احداث کنیم 
که این نیروگاه ها را نیز توســعه دهیم. مهمترین 
اقدامی کــه وزارت نیرو در این راســتا انجام داده 
است توجه ویژه به نیروگاه های تجدید پذیراست 
کــه شــامل نیروگاه هــای خورشــیدی، بادی 
برق آبی می شــود.همچنین در طــول این دوره 
نیروگاه های متعدد برق آبی را در دستور کار قرار 
دادیم تا بتوانیم از انرژی آبــی برای تأمین برق به 
نحو مطلوب اســتفاده کنیم. البته در کنار توسعه 

نیروگاه ها، فعالیت دیگری نیز در حال اجراست.
در برنامــه هفتم توســعه جداولی تهیه شــده که 
ظرفیت نیروگاه های کشــور را از ۹۱ هزار مگاوات 

عبور دهد و به ۱۲۴ هزار مگاوات رســاند.در برنامه 
هفتم توســعه جداولی تهیه شــده کــه ظرفیت 
نیروگاه های کشور را از ۹۱ هزار مگاوات عبور دهد 
و به ۱۲۴ هزار مگاوات برســاند. در برنامه های یک 
ساله نیز رسیدن به این هدف گام به گام دیده شده 
است به عنوان مثال در برنامه سال ۱۴۰۲ مشخص 

است چه مقدار برق نیروگاهی باید وارد مدار شود.

 بر اســاس این برنامه که فرمودید سال 
گذشته چه مقدار برق جدید وارد مدار شد؟

محرابیان: برنامه وزارت نیرو در ســال گذشــته 
ورود ۷ هزار مــگاوات برق جدید به شــبکه برق 
سراســری بود که خوشــبختانه این گام طی و ۷ 
هزار ۴۹ مــگاوات نیروگاه جدید وارد مدار شــد. 
کــه از این میــزان ۲۶۸ مگاوات بــرق مربوط به 
نیروگاه های تجدید پذیر و ۶ هزار و ۷۸۱ مگاوات 
برق مربوط به نیروگاه های حرارتی بوده اســت. 
برای ســال ۱۴۰۲ هم برنامه ای در دســتور کار 

داریم که بتوانیم ناترازی برق را کاهش دهیم.

 موضوع مهمی که مایلیم به آن اشــاره 
کنید موضوع مصرف برق است؛ وزارت نیرو 
برای تأمین برق یک وظیفــه دارد اما حل 
مشکل ناترازی فقط مربوط به بخش تولید 
نیست و مصرف کنندگان هم در این موضع 
سهم قابل توجهی دارند برنامه وزارت نیرو 

در بخش مصرف چیست؟
محرابیــان: در کنار توســعه نیروگاهی، موضوع 
مدیریت مصــرف از برنامه های شــاخص دولت 
ســیزدهم اســت که بــا مدیریت مصــرف و به 
کارگیــری ابزارهایی نظیر هوشــمند ســازی 
کنتورهــای بــرق و برنامه هایــی از این دســت 
مدیریت مصــرف را در پیش گرفته ایــم. لازم به 
توضیح اســت اکنون با توجه به اینکــه ناترازی 
قابل توجهی در تأمین بــرق داریم اما بکارگیری 
این ابزارها این ناترازی مانند ســال های گذشته 
به چشم نیامده اســت. تاکید می کنم نمی گوییم 
ناترازی اثر ندارد اما ســعی کردیم اثــرات آن را با 

مدیریت مصرف کاهش دهیم.
به عنوان مثــال با تنظیــم ســاعات ادارات اوج 
مصرف برق در بخــش اداری و خانگی همزمانی 
نداشــت و با این تغییرات زمانی توانستیم مصرف 
برق را مدیریت کنیم. در گذشته اوج مصرف برق 
در بخش خانگی و اداری همزمان و از ســاعت ۱۳ 
تا ۱۶ بود اما با تغییر ســاعات ادارات ساعات اوج 

مصرف ادارات و بخش خانگی تغییر کرد.
همچنین در بخش صنایع بــا برنامه ریزی دقیق 
انجام شده واحدهای کوچک و متوسط شناسایی 
شدند و به آنها اعلام شــد از ساعت ۱۳ به بعد یک 
روز در هفته تعطیل هستند و روز جمعه می توانند 
به جای آن میزان ســاعت تعطیلی مشغول به کار 
شــوند تا خللی در تولیدات صنایع رخ ندهد. این 
اقدامات به این دلیل انجام شد تا برق تولیدی بین 
تمام واحدها توزیع شود.همچنین در خواست ما 
از ۳۰۰ واحد بزرگ صنعتی ایــن بود که مصرف 
خود را در ساعت های اوج مصرف در بخش خانگی 
کاهش داده و در ســاعاتی که پیک بخش خانگی 
نیست مصرف خود را افزایش دهند.اگر به مصرف 
انرژی در ســالهای گذشــته نگاه کنید کمترین 
مصرف برق در روز جمعه بوده اســت اما امســال 
پیک مصرف برق در بخش فولاد خوزســتان در 
روز جمعه اســت؛ دقیقاً روزی که پیک مصرف در 

سایر بخش ها کاهش پیدا می کند.

 در تأمین برق آیــا از بخش خصوصی هم 
استفاده می کنید اســتقبال شما چگونه 
است؟ ورود این بخش چه مقدار می تواند از 

ناترازی برق بکاهد.
محرابیــان: محــور توســعه نیروگاه هــا بخش 
خصوصی اســت و دولت کمترین سرمایه گذاری 
و حضــور را در این بخش دارد، حضــور دولت در 
توسعه نیروگاه ها در حد ضرورت ها است و زمانی 
که بخــش خصوصی تمایلی به مشــارکت ندارد 

دولت وارد توسعه نیروگاهی می شود.
به عنوان مثال در بخــش تأمین برق صنایع طبق 
توافقی که با صنایع شــد که البته این موضوع به 

قانون نیز تبدیل شــده است توســعه نیروگاه ها 
توســط صنایع و بخش خصوصی انجام می شود 
یعنی دولت هیچ دخالتی در ایــن موضوع ندارد 
و ســرمایه گذار بــه صــورت ۱۰۰ در صد بخش 
خصوصی اســت. ضمن آنکــه حضور مــا در در 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر صفر اســت و هیچ 

نیروگاه دولتی تجدید پذیر وجود ندارد.
حتی نیروگاه هایی که زیر نظر وزارت نیرو در حال 
توسعه هستند نیز باید توسعه خود را توسط بخش 
خصوصی انجام دهنــد. وزارت نیرو قطعاً مقرراتی 
را وضع می کند کــه در ادامه توســعه نیروگاهی 
حضور بخــش خصوصی پــر رنگ تر و بــا انگیزه 
بیشتری باشد. به عنوان مثال نزدیک به ۲۰ سال 
اســت که بخش خصوصی فعال در کشور تقاضای 
صادرات برق دارد که هیچ گاه اجابت نشده است اما 
به زودی دستور العملی از سوی وزارت نیرو صادر 
می شود که بر اساس آن بخش خصوصی می تواند 
برای صــادرات برق در بخش تجدیــد پذیر اقدام 
کند. نزدیک به ۲۰ سال است که بخش خصوصی 
فعال در کشــور تقاضای صادرات بــرق دارد که 
هیچ گاه اجابت نشــده اســت اما به زودی دستور 
العملی از ســوی وزارت نیرو صادر می شود که بر 
اساس آن بخش خصوصی می تواند برای صادرات 
برق در بخش تجدید پذیر اقــدام کند.به عبارتی 
نیروگاه هایی که تولید برق تجدیــد پذیر دارند یا 
از بســتر موجود که در اختیار وزارت نیرو و دولت 
است اســتفاده کرده و صادرات برق داشته باشند 
و یا حتی الگو هــای اختصاصــی صادراتی ایجاد 
کنند می توانند بدون هیــچ محدودیتی برق خود 
را صادر کرده و ۴ ماه برق تولیدی خود را به صورت 
رقابتی در داخل بفروشند.لازم به ذکر است ایجاد 
تابلوی برق ســبز در بورس انرژی نیز خبر خوب 
برای نیروگاه های تجدید پذیر در ماه های اخیر بود 
که فضای رقابتی ایجاد کرد و تولیدکنندگان برق 
تجدید پذیر می توانند برق خود را به صورت نقد به 
مصرف کننده بفروشند که خوشبختانه استقبال 
بسیار مناسبی نیز از آن صورت گرفته است.در این 
دستور العمل صادراتی پیش بینی شده که ۸ ماه در 
سال صادرات برق وجود داشته باشد و ۴ ماه برق را از 
طریق تابلوی سبز به خریداران داخلی می فروشند. 
چنین امری باعث می شود که ناترازی برق در ۴ ماه 
کاهش پیدا کند و هم در ۸ ماه دیگر ســال برق را با 

نرخ های خوب به فروش برسانند.

 نرخ رقابتی چقدر با نرخ معمول متفاوت 
است؟

محرابیان: نرخ رقابتی در بورس تعیین می شــود و 
بر اساس عرضه و تقاضا اســت و در زمان به تعادل 
رســیدن عرضه و تقاضا تعیین می شــود به عنوان 
مثال در نیروگاه هــای تجدید پذیــر قانون دانش 
بنیان ها در صنعت برق وجود دارد که بر اساس این 
قانون پیش بینی شده از ســال ۱۴۰۲ یک درصد 
برق صنایع از محل برق تجدید پذیر تأمین شــود.
در این قانون آمده اســت دو روش برای تأمین برق 
صنایع وجود دارد یکی احداث نیروگاه های تجدید 
پذیر توسط صنایع و تأمین یک درصدی برق مورد 
نیاز کشور توســط آنها که هر سال یک درصد به آن 
افزوده می شــود تا به ۵ درصد برسد.این کار به این 
دلیل است تا بخش صنعت برق بیشتری را از محل 

نیروگاه های تجدید پذیر تأمین کند.

 مسئولان قبلی وزارت نیرو معتقد بودند 
صادرات برق بصرفه تر از صادرات گاز است 

نظر شما چیست؟
محرابیان: بازار گاز و برق متفاوت از یکدیگر است 
و به عوامل متعددی مانند بازار مقصد و معامله ای 
که انجام می شود بســتگی دارد. ممکن است یک 
بازار به گاز نیاز داشته باشــد و بازار دیگر به برق، 
تقاضا تعیین کننده قیمت اســت. اگر تقاضا کم 
باشــد نرخ پاییــن می آید که اقتصادی نیســت 
به همین دلیــل نمی توان یک حکــم واحد داد. 
به عنوان مثال، فرش در تمامی بازارها ســود آور 
اســت؟ طبیعتاً خیر در یک بازار بســیار سودآور 
است و در بازار دیگر ممکن است فروش معمولی 
داشته باشد و حتی در بازاری هم صرفه اقتصادی 

نداشته باشد انرژی هم به همین منوال است.
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